
Penang takes 
pole position 
PENANG  has recorded 

RM9.2144 billion of total ap-
proved manufacturing investments 
in Malaysia in the first half of this 
year.

The remarkable achievement 
earned the state the pole position, 
ahead of neighbouring state Kedah 
which recorded RM7.7146 billion 
of total approved manufacturing 
investments in Malaysia.

Chief Minister Chow Kon Yeow 
said Penang was thankful to invest-
Penang for promoting the state to 
potential investors. He also thanked 
Malaysian Investment Develop-
ment Authority (MIDA) and the 
Ministry of Finance for approving 
the incentives.

“The increase in investments 
may not be much as compared to 
our accomplishment in the first 

quarter of the year, but we are grate-
ful to be able to continue attracting 
investors to Penang,” Chow told a 
press conference at his office on 
Aug 29.

Penang attracted RM8.7079 
billion of manufacturing foreign 
direct investments (FDI) and 
RM506.5 million of manufacturing 
domestic investments in the first 
half of this year through 56 projects 
approved by the state.

Chow said Penang’s total ap-
proved manufacturing investments 
in Malaysia in the first half of this 
year had exceeded the state’s total 
approved manufacturing invest-
ments for the whole of 2018. 

Penang’s 2018 total approved 
manufacturing investment was 
RM5.781 billion.

On Aug 22, investPenang chief 

executive officer Datuk Loo Lee 
Lian said Penang could achieve the 
RM10 billion mark this year.

“I think the figure is quite 
achievable. We are quite optimistic, 

but we will still remain very cau-
tious.

“With the trade war between the 
United States and China, every-
thing is unpredictable,” she told a 

press conference after the opening 
of the 5th Penang Global Business 
Services Conference.

Chow concurred by saying: “We 
are ‘cautiously optimistic’.” 
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We are grateful to be 
able to continue

attracting investors to 
Penang - CHOW

Chow (left) showing the investment figures provided by MIDA while Deputy Chief Minister I Datuk Ahmad 
Zakiyuddin Abdul Rahman looks on.

THE Penang government has set 
a target of building 180,000 

low-cost, low medium-cost and af-
fordable homes by 2030.

State Local Government, Hous-
ing, Town and Country Planning 
Committee chairman Jagdeep Singh 
said the new target was revised from 
76,000 such housing units by 2025 
to 180,000 by 2030 following a 
seminar on ‘Plans forward Pen-
ang2030’ organised by Plan Malay-
sia @ Pulau Pinang and the Housing 
and Local Government Division on 
Aug 18.

“The important thing is to cater to 
the rising population of Penang and 
the housing needs come 2030. Now 
with Penang2030 vision, we have to 
adjust our planning,” Jagdeep told a 
press conference after the handing-
over key ceremony at Ideal Property 
Group I-Santorini project in Tanjung 
Pinang on Aug 23.

“In our earlier GE14 manifesto, 
we targeted to build 76,000 afford-
able housing units by 2025. But we 
have already surpassed the target 
with 102,000 units from units that 
had been built, being built and ap-

proved to be built.
“Although we have exceeded the 

target, we need to ensure adequate 
stock for Penangites and that includes 
having low-cost, low medium-cost 
and affordable homes.

“Out of the 180,000 units, we 
have 78,000 to go. We believe that 
this can be achieved because plan-
ning permission is always ongoing, 
which shows that we are still very 
healthy.”

Jagdeep assured that the state 
government would maintain the 
price of a low-cost unit at RM42,000 

and a low medium-cost unit at 
RM72,500 and an affordable home 
at below RM300,000, even though 
some other states might have set the 
price of a low-cost unit at RM60,000 
and a low medium-cost unit at 
RM100,000.

He recalled that the state govern-
ment had reduced the prices of af-
fordable homes from RM500,000 
and below to RM400,000 and below 
and then to RM300,000 and below 
to make it “more affordable” to first-
time house buyers.

Jagdeep said the Penang govern-

ment strongly supports the recent 
move by Bank Negara Malaysia 
(BNM) to ease eligibility criteria for 
its RM1 billion fund for affordable 
homes for first-time house buyers.

BNM Governor Datuk Nor 
Shamsiah Mohd Yunus had an-
nounced on Aug 21 that the central 
bank would expand the fund’s eligi-
bility criteria in which the maximum 
monthly household income would 
be increased to RM4,360 from 
RM2,300 and the maximum prop-
erty price to RM300,000 from 
RM150,000.

New housing target for 2030
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IN a bid to promote Penang’s 
food and attractions, Penang 
Global Tourism (PGT) has 
formed a partnership with Pen-
ang Foodie, a top food blog.

The initiative was formed to 
promote the state as a food 
haven with its places of attrac-
tion in conjunction with the 
Experience Penang Year (EPY) 
2020.

The initiative comprises the 
popular Penang Foodie series 
of 20 videos to be posted every 
Thursday for 20 weeks.

Penang Foodie co-founder 

Ang Rui Mei said the first 
week’s video, titled “20 Must-
Try Foods In Penang” was 
launched on Aug 15.

She said each video would 
then be posted weekly on Pen-
ang Foodie’s Facebook Page for 
the next 19 weeks, counting 
down to next year.

“Each video has its different 
themes, namely historical spots, 
best Muslim-friendly food, 
seafood places and things to do 
on the mainland.

“This project aims to attract 
tourists to visit Penang next year.

“We are excited to be part of 
this initiative,” she said in her 
speech after the launching of 
Penang Foodie’s first video on 

its Facebook page on Aug 15.
State Tourism Development, 

Arts,  Culture and Heritage 
Committee chairman Yeoh 
Soon Hin lauded the collabora-
tion.

He said such efforts were 
aimed at showcasing the state’s 
diverse culture, heritage, arts, 
food and attractions.

“This partnership is our lat-
est effort to promote EPY2020.

“Penang Foodie’s strong 
network on social media is a 
great way to capture the millen-
nials market.

“We are looking forward to 
see positive results from this 
joint effort,” he added.

Up to date, Penang Foodie’s 
Facebook and Instagram pages 
have  ga rne red  more  than 
700,000 and 217,000 followers 
respectively in less than three 
years.

Penang Foodie, PGT tie up 
to promote tourism 
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(From left) Ooi, Yeoh and Ang at the launch of Penang Foodie’s first 
video on its Facebook page.

PENANG is maintaining an 
optimistic outlook in bringing in 
investments from the United 
States.

investPenang chief executive 
officer Datuk Loo Lee Lian said 
the US remained as one of Pen-
ang’s top destinations to bring in 
investments.

“We have yearly trips to the 
United States to learn and keep 
ourselves abreast of the trend 
there.

“Besides looking for new in-
vestors, we also care for our exist-
ing ones where we touched base 
with their corporate headquarters 
there.

“The Chief Minister met their 
leaders to understand their chal-
lenges and look out for any op-
portunity for them to expand their 
businesses in Penang.

“Besides that, the Chief Minis-
ter also explained his vision and 
the state’s initiatives to the lead-
ers,” she told the press after attend-
ing the first International Electron-
ics Elite Forum 2019 on Aug 16.

Loo said investors would con-
sider various factors before decid-
ing to invest.

“It usually takes at least three 
to four years. It is a long process.

“The investors will consider 
various factors such as our cost, 
talent pool, political stability, the 
ease of doing business, logistics, 
risk of natural disaster, tax incen-
tives and others.

“These factors keep changing. 
They will also compare us with our 
competitors within Malaysia and 
even other countries.

“However, we are optimistic,” 
Loo said.

Chief Minister Chow Kon Yeow 
said the recent US trip was an op-
portunity for Penang to understand 
the needs of the multinational cor-
porations (MNCs) that invested in 
Penang, and to explore new inves-
tors.

“We are pursuing a few new 
cases and seeking re-investment 
opportunities from the existing in-
vestors.

“Majority of the investors are 
from the electrical and electronics 
(E&E) sector.

“It is a challenging environment. 
We must stay ahead of our com-
petitors and understand the trend.

“We have to look at how we can 
support them,” Chow said.

Optimistic 
outlook for 
investments 
in Penang  THE Transport Ministry has 

given Prasarana Malaysia 
Berhad the green light to pro-
ceed with the plan to upgrade 
the Penang ferries and termi-
nals.

Rapid Ferry Sdn Bhd, a sub-
sidiary of Prasarana, took over 
the Penang Ferry operations 
from Penang Port Sdn Bhd on 
May 1 last year.

Transport Minister Anthony 
Loke said the RM90 million 
allocation for the upgrade has 
not been disbursed to Prasarana 
due to some legal issues be-
tween the current and previous 
operators.

“I had a meeting with Prasa-
rana and the Finance Ministry 
recently; and Prasarana has 
been given the permission to 
proceed with the plan to up-
grade the Penang ferries and 
terminals.

“In the meantime, Prasarana 
must continue to solve the legal 
issues with the previous operator.

“Prasarana will have to raise 
the funds through internal chan-
nels. It is a policy decision.

“We have to solve the legal 
issues between the current and 
previous operators before we can 
proceed,” Loke told a press con-
ference after launching the Muti-
ara Pass at Weld Quay Bus Ter-
minal (Terminal B) on Aug 23. 

The Mutiara Pass provides 
the card owner with unlimited 
rides on Rapid Penang buses 
and the Penang ferry for 30 
consecutive days.

Loke said the ministry had 
asked Prasarana to spend capex 
(capital expenditure) on up-
grading the ferry services, 
purchase more catamarans and 
upgrade current ferries to tour-
ist ferries.

“I understand that Penan-
gites are very sentimental to-
wards the Penang ferries. I as-
sure you that the ferries will be 
maintained.

“We plan to turn some of the 

Penang ferries into tourist fer-
ries, carrying only passengers 
without vehicles. Perhaps two 
or three ferries can be retained 
to transport vehicles.

“We have six ferries now.
“We would also like to intro-

duce the catamaran or water 
taxi services. The catamarans 
can be used to transport pas-
sengers.

“These are in the pipeline. 
The details have not been final-
ised. However, I am confident 
that the plan can be imple-
mented by next year (2020) and 
we can look forward to better 
ferry services in a few years,” 
he said.

Chief Minister Chow Kon 
Yeow said the state welcomed 
the proposal by the ministry.

“We welcome the idea to turn 
some of the Penang ferries into 
tourist ferries; however, we ap-
peal that it should not compro-
mise the services of our exist-
ing ferries.

“Since there is a plan to use 
catamarans, we can consider 
using ferries that are not in-
volved in active duty as tourist 
ferries.

“Like what the minister had 
said, this is just a plan. Details 
have not been finalised,” Chow 
said.

He said that Penang, during 
the 1980s, had medium-sized 
boats taking passengers to the 
Penang Bridge and Pulau Jere-
jak.

“Perhaps now with the in-
creased number of visitors, it 
can be a tourism product that 
may be feasible and financially 
self-sustaining.

“Any initiative (proposed) 
must be able to financially self-
sustain, or the Government 
might have to provide a huge 
subsidy to sustain the services.

 “It will be a new attractive 
tourism product for the state if 
it is able to financially self-
sustain,” Chow said.

Better ferry services in the pipeline 
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Story by Christopher Tan
Pix by Darwina Mohd 
Daud 

THE State Commission of 
Inquiry (SCI), in its probe, 

has found that the Tanjung Bun-
gah landslide on Oct 21, 2017, 
was a man-made tragedy. 

The report also stated that the 
incident was entirely preventa-
ble.

The 116-page report, which 
was made available to the media 
during a press conference on Aug 
28, recommended that action to 
be taken against two engineers 
for negligence.

Chief Minister Chow Kon 
Yeow said the commission had 
conducted its hearings in public 
over 26 days and heard testimony 
from 28 witnesses. 

“It is, among others, the find-
ing of the commission that the 
slope-failure on Oct 21, 2017, 
was caused by a series of succes-
sive acts and omissions.

“The report dated July 22 this 
year, which has been submitted 
to the Penang Governor, provides 
further analysis on the back-
ground facts, excerpts of testi-

mony recorded during the hear-
ings and findings on liability 
against several parties.

“The report also contained 
nine recommendations which 
serves as the commission’s hope 
that lessons learned from this 
unfortunate episode will not be 
in vain,” he told the press confer-
ence at his office.

Chow recorded the state’s 
deepest condolences to the fam-
ily members of the 11 individuals 
who perished in the tragedy.

“May the findings in the report 
provide some form of closure for 
the victims’ families and loved 
ones,” he said.

According to the report, the 
landslide on that fateful morning 
did not simply develop over-
night. It was a disaster which had 
been waiting to happen. 

It was also stated that the 
landslide occurred because the 
disturbing forces had exceeded 
the soil resistance.

The cumulative effect of a 
fatal combination of the series of 
15 negligent acts and omissions 
resulted in the loss of 11 lives, 
the report stated.

The commission 

concluded that the project con-
sultant engineer, from the civil 
and structural engineering con-
sultants, was the person primar-
ily responsible for having caused 
the disaster. 

It also found that the designer-
engineer for the piling and pile 
caps works was contributory 
negligent in relation to the slope-
failure.

The building contractor had 
been negligent in one aspect – 
ignoring its own safety officer’s 
warning and advice that the slope 
was unsafe, and in allowing its 
workers to work near the toe of 
the slope at the time of its col-
lapse.

The SCI also found that, based 
on available evidence, the De-
partment of Occupational Safety 
and Health (DOSH) was negli-
gent in failing to take adequate 
steps to ascertain the extent of the 
danger posed by the unsafe slope. 

According to the report, 
DOSH had failed to promptly 
issue a Prohibition Notice pursu-
ant to Section 48 of the Occupa-
tional Safety and Health Act 
1994 after its visit to the site on 
Aug 18, 2017. Instead, the de-

partment issued an Improvement 
Notice.

It was also highlighted that no 
resident engineer had been sta-
tioned on-site by the consultants 
to undertake the overall supervi-
sion of the earthworks and the 
permanent works, since the com-
mencement of works until the 
day of the tragedy (about 26 
months). 

It was also noted that for the 
first 12 months of works, the 
consultants did not have any 
clerk of works on-site.

The report also mentioned that 
there were five nature’s warnings 
prior to the disaster which in-
cluded a minor landslip on Aug 
8, 2016; water purging from a 
drilled hole at one of the soil nails 
which was being installed at that 
time on April 27, 2017; the sec-
ond minor landslip on May 5, 
2017; the gunite surface covering 
part of the slope cracked on June 
19, 2017; and the third landslip 
on July 11, 2017.

The commission also found 
that the safety officer of the 
building contractor (who was not 
an engineer) tried to warn his 
superiors, as he felt that it was 
not safe for workers to work at 
or near the slope. 

According to the report, his 
advice was not taken seriously 
and that the project consultant 
engineer decided that permanent 

works could continue, 
near the toe of 
the partially-
failed slope.

The SCI re-
port added the 
safety off icer 
wrote a memo 
dated Aug 1, 
2017 ,  t o  the 
earthworks con-
tractor and piling 
contractor; and 
copied to the de-
veloper and to 
DOSH warning 
them of the dan-

gers.
“Probably as a result of the 

memo, officers from DOSH vis-
ited the site on Aug 18, 2017. The 
department issued an Improve-
ment Notice to the building 
contractor on the same day,” the 
report added.

The SCI found that the project 
consultant engineer was the pri-
mary person responsible for the 
slope-failure by reason of his 
series of negligent acts and omis-
sions detailed in the report.

The commission was also of 
the view that the project consult-
ant engineer’s gross negligence, 
which had caused the death of the 
11 people, warrants a criminal 
investigation under Section 304A 
of the Penal Code.

The operator of the nearby 
quarry, the sub-contractors in 
their respective spheres, the firm 
of architects, the developer, and 
the Penang Island City Council 
(MBPP) were found not to be 
responsible for the slope-failure.

The SCI recommended that 
the Board of Engineers Malaysia 
(BEM) initiate or commence 
disciplinary action against the 
project consultant engineer and 
designer-engineer.

Other recommendations in-
clude for MBPP to immediately 
draw up and enforce a policy that 
no development project should 
be allowed to commence any 
work (including earthworks), 
until and unless a qualified resi-
dent engineer(s) has been em-
ployed and stationed at the site to 
supervise construction works. 

DOSH was encouraged to 
consider implementing a policy 
of surprise checks at construction 
sites (without the need of a com-
plaint), if it does not already do 
so regularly.

Chow said the state would 
send the SCI report to the respec-
tive agencies.

Copies of the report are avail-
able for sale at RM50 per copy 
from Sept 3 to 30.

Penang sees increased interest from Hong Kong in property investment  
HONG Kong residents are 
scouting properties in Malaysia, 
including Penang, in view of the 
recent unrest in that city.

Chief Minister Chow Kon 

Yeow said while it was still too 
early to say whether businesses 
in Hong Kong would be relo-
cated to Penang; the state had 
seen a rise in interest from Hong 

Kong with regard to property 
investment.

“The people from Hong Kong 
may have some concerns pertain-
ing to their future there (in Hong 

Kong).
“Meanwhile, Penang has al-

ways been the destination for 
investment, tourism and busi-
nesses,” he told a press confer-

ence at his office on Aug 14.
Chow said that the private 

sector would jump at the chance 
should there be any opportunity 
from Hong Kong.

Tanjung Bungah landslide 
a man-made tragedy
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THE jewellery sector in Malaysia is facing seri-
ous issues that need the government’s attention to 
ensure the industry does not slide further.

Province Wellesley Gold & Silver Ornament 
Merchants Association president Tan Geng Seng 
said the jewellery industry is facing multiple chal-
lenges, including material and labour cost.

He said domestic business has dropped by 
about 20% to 30% while export has dropped by 
10% to 20%.

“In June this year, the gold price had climbed 
to its highest in six years since 2013. As of Aug 
12, the gold price is RM204 per gram compared 
to RM170 per gram two weeks earlier,” Tan said.

“This abnormal high rate is due to multiple 
global economic issues, like the China-US trade 
war, the amended Hong Kong immigration law 
and the newly imposed import tax in the Middle 
East.

“With the increasing trend in product person-
alisation, the market demand has changed. It’s 
time for us to seek a new competitive edge and 
begin a new strategy to overcome these chal-
lenges.

“We are now moving into Industry 4.0, which 
helps simplify the factory production. With this, 
I urge everyone to move into Industry 4.0 to reduce 
the cost of production, improve productivity and 
profitability,” he added.

CHIEF Minister Chow Kon Yeow believes 
that the Penang Signature Gold (PSG) Fair, 
now in its fourth edition, will grow even 
bigger in the near future.

He said the increased number of the 
delegates from as many as 17 countries at-
tending PSG 2019 held at Setia SPICE 
Convention Centre from Aug 15 to 18 was 
an encouraging sign that showed how far 
the industry could go.

“It can be among the most anticipated 
trading platforms in Malaysia catering to a 
specific niche market involving interna-
tional prominent gold jewellery and machin-
ery manufacturers,” Chow said in his speech 
at the fair on Aug 15.

“I have come across people who posed 
the question, why choose Penang (to hold 
the exhibition)? Why not KL?

“The gold jewellery industry in Penang 
has existed for over 100 years. It is not only 
well developed but also an admired one 
which exudes an inexplicable charm of its 
own.

“Furthermore, 80% of the Malaysian gold 
exports worldwide is from Penang. In fact, 
I should answer, why not Penang?”

As the gold industry is facing various 
challenges like other sectors, Chow hoped 
that representatives of government agencies 

like Miti (Ministry of 
International Trade and 
Industry), Matrade 
(Malaysia External 
Trade Development 
Corporation) and Mida 
(Malaysian Investment 
Development Author-
ity), would take note of 
the concerns of the 
manufacturers and ex-
porters to the decision-
makers of the ministry 
so that they could have 
a better environment to 
operate.

“This can help them 
excel and become larger players in the world 
market. At the moment, we are number eight 
in the world. Not many people recognise this 
fact,” Chow added.

The event saw a luxurious gold fashion 
show that captivated many, after which a 
ribbon-cutting ceremony was held.

Elite Expo chief executive officer John-
son Lim said they were proud to hold the 
exhibition in Penang for the fourth time as 
it provided a good platform for manufactur-
ers and buyers to meet and an economic 
spinoff for the state.

“It’s not easy to organise an exhibition, 
even tougher still to have a gold exhibition. 
There are only three countries in the world 
that have organised gold exhibitions and 
Malaysia is one of them,” said Lim.

Among the VIPs present at the opening 
ceremony were state executive councillor 
Soon Lip Chee, Komtar assemblyman Teh 
Lai Heng, Penang chief police officer Com-
missioner Datuk T. Narenasagaran, MyCEB 
CEO Datuk Zulkefli Sharif, Federation of 
Goldsmiths and Jewellers Association of 
Malaysia (FGJAM) adviser Tan Sri Ng Teck 
Fong and FGJAM president Steven Siow.

A glittering affair Serious issues facing 
jewellery sector

VISITORS to Penang have 
another reason to travel to the 

state this month.
Touted to be the first Asian food 

festival to be held in Penang, the 
Penang Asian Food & Culture Fes-
tival 2019 is set to feature cuisines 
from five Asian countries in five 
different venues.

Cake Experiential Communica-
tions chief experience officer Andy 
Ong said the festival would be held 
at five shopping malls from Sept 13 
to 15.

“Penang has earned the title of 
being the ‘food capital’ of Asia. That 
makes Penang the ideal destination 
for this inaugural festival. Local and 
foreign tourists visit Penang for food 
and cultural experiences.

“Now with the festival, they have 
more reasons to visit Penang,” he 
told a press conference in Komtar 
on Aug 14.

Cake Experiential Communica-
tions is the festival organiser.

State Tourism Development, 
Arts, Culture and Heritage Commit-

tee chairman Yeoh Soon Hin said 
the festival, from 10am to 10pm, 
would be held simultaneously at all 
the five shopping malls.

“The festival has been carefully 
curated to enable visitors to dive 
deeper into each country’s cultural 
landscape through cultural perfor-
mances and activities. Each mall 
will showcase its speciality cuisine 
in an interactive pop-up area,” he 
said.

The opening ceremony of the 
festival will be held from 5.30pm to 
10pm on Sept 10 at the Hin Bus 
Depot.

Chief Minister Chow Kon Yeow 
said visitors could explore the dif-
ferent food kiosks from various 
popular Asian food vendors for a 
taste of what they could expect dur-
ing the festival.

“There will also be artisanal 
workshops and cultural perfor-
mances at Hin Bus Depot,” he said.

Chow said the festival was ex-
pected to draw some 100,000 visi-
tors.

Also present were state executive 
council members Chong Eng and 
Soon Lip Chee, Penang Global 

Tourism chief executive officer Ooi 
Chok Yan and partners of the festi-
val.

For more details visit, Penang 
Asian Food & Culture Festival on 
Facebook.

Chow (second from left) with (from left) Yeoh, Soon, Ong and Ooi sampling some of the Asian dishes 
after the press conference.

A model showing off the beautiful jewellery during a gold 
fashion show at the Penang Signature Fair.

Enjoy very 
best of Asian 
food, culture 

Shopping malls taking 
part in the festival:
1. Gurney Paragon Mall 
- Japanese food. There will be 
different types of matcha cakes 
and even the gourmet Sakura 
oolong drinks. Watch out for the 
origami and bento box-making 
workshops.
2. Gurney Plaza - China. 
There will be Chinese dump-
lings and pastries. There will 
also be hands-on activities for 

visitors to participate. Besides 
that, there are the fusion Chinese 
food competition, paper-cutting 
workshops and a splendid Chi-
nese cultural performance.
3. 1st Avenue Mall – Thai-
land with its Thai snacks and the 
favourite tomyam. There will be 
Thai food cooking demonstra-
tion, Muay Thai showcase and 
leather handicraft-making work-
shop.
4. Queensbay Mall - Ko-

rean food lovers can enjoy their 
favourite Korean dishes such as 
kimchi, Korean ramyun and 
more while enjoying the cul-
tural performances and taking 
part in hanbok origami work-
shop.
5. Sunway Carnival 
Mall - visitors can enjoy vari-
ous Indonesian favourites in-
cluding the Indomie doughnut. 
They can also take part in batik 
painting workshops.
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Story by K.H. Ong

THE Penang government has 
agreed to reserve 20% of land 

from the proposed Penang South 
Reclamation (PSR) project for 
affordable homes, says state Local 
Government, Housing, Town and 
Country Planning Committee 
chairman Jagdeep Singh Deo.

He said he had insisted for the 
reservation to have an adequate 
supply of affordable homes as 
the state’s population increases 
every year.

“The state will continue to 
build low-cost, low medium-
cost and affordable homes even 
though the target of having 
76,000 such units by 2025 under 
the GE14 manifesto has already 
been surpassed,” Jagdeep told 
reporters after visiting the al-
most completed Iconic Vue in 
Batu Ferringhi on Aug 10.

He was responding to a ques-
tion from a reporter that there 
were claims of oversupply of 

these units since the housing 
target has already been reached.

Jagdeep said the priority of 
the state government was to 
ensure an adequate supply of 
these units so that Penangites 
have a roof over their heads.

“Since 2008, 29,959 units had 
been built, 23,567 are being built 
and 48,809 have been approved 
to be built, bringing the total to 
102,335 units.

“These units are, however, 
being built in stages, not over-
night. There are new applicants 
for these housing units every 
day. So, there is a need to ensure 
an adequate stock.

“For the PSR, it may take 
between 10 and 15 years by the 
time the first island is reclaimed. 
In 15 years’ time and beyond, the 
population in Penang would 
have increased. There will be a 
need for even more housing.

“And it would reduce our 
burden to look for places espe-
cially on the island where there 

is scarcity of land.
“That is the plan. I insisted 

that 20% of land reclaimed un-
der PSR be allocated and re-
served for affordable housing. I 
may even ask for it to be in-
creased. But at this point in time, 
that has been agreed (by the state 
government). The reclaimed 
land will be for industrial, com-
mercial and residential purposes 
and even affordable housing.”

On the Iconic Vue project, 
Jagdeep commended the devel-
oper, Iconic Group, for building 
the 100% Type C affordable 
homes, costing RM300,000 on-
wards for each unit.

He said the location of the 
project is strategic as Batu Fer-
ringhi is not only famous in 

Penang and Malaysia but also 
throughout the world.

Besides that, Jagdeep compli-
mented the developer for provid-
ing quality materials and facili-
ties such as a swimming pool 
with jacuzzi, wading pool, gym, 
children’s playground, multi-
purpose hall, BBQ area and gi-
ant chess board.

“This state government has 
managed to get the developer to 
build it in Batu Ferringhi. With-
out the government’s interven-
tion, most developers would 
normally build condominiums 
worth millions in Batu Ferringhi 
and which could not be accessed 
by Penangites who want to buy 
their first home,” he said.

Also present at the press con-

ference were Penang Island City 
Council mayor Datuk Yew Tung 
Seang, Seberang Perai Munici-
pal Council president Datuk 
Rozali Mohamud, Iconic Group 
executive directors Katherine 
Tan and Jason Chung, senior 
project manager Teoh Chiew 
Poh, sales and marketing man-
ager Leonie Ang, state Housing 
Department director ‘Ainul Fa-
dhilah  Samsudi, senior principal 
assistant secretary Fakhrurrazi 
Ibnu Omar and principal assistant 
secretary Mohd Fauzy Mohd 
Yusoff, and also some of the buy-
ers.

Tan said the project, which 
started in 2016, is now 92% com-
plete and six months ahead of 
schedule.

THE Penang Botanic Gardens 
Department will build a multi-
storey car park at the current 
food court that is located op-
posite its premises when the 
first of seven major projects, 
called the Central Visitor Cen-
tre, kicks off under the Penang 
Botanic Gardens Special Area 
Plan (SAP).

State Local Government, 
Housing, Town and Country 
Planning Committee chairman 
Jagdeep Singh Deo said it was 
now time for the implementa-
tion of the plan which took a 
very long process before it was 
gazetted by the State Planning 
Committee on July 4.

“Towards that end, we have 
to materialise and realise what-
ever  we had planned.  The 
master plan covers the build-
up area of about 25 lawns, 
which we will give priority to 
seven priority projects in the 
SAP,” Jagdeep told a press 
conference at the Penang Bo-

tanic Gardens Department on 
Aug 13.

“The multi-storey car park 
will help reduce congestion. 
We want to start work as soon 
as possible, with the Central 
Visitor Centre as the first pro-
ject probably this year. It will 
entail quite some cost and we 
will work out the time frame.”

The seven major projects are 
divided into two categories – 
the Entrance Redevelopment 
and Frontage Enhancement and 
the Old Garden Improvement 
and Development.

Under the Entrance Rede-
velopment and Frontage En-
hancement, the Central Visitor 
Centre will start off as Project 
1, followed by Plant Conversa-
tion and Research Centre (Pro-
ject 2), Malaysiana Boulevard 
(Project 3), Garden Mall Res-
toration (Project 4), Nature’s 
Amphitheatre (Project 5) while 
under the Old Garden Improve-
ment and Development, there 

are two key projects, namely 
the Service Yard Facilities, 
Nursery and Irrigation System 
(Project 6) and Viewing Tower 
and Viewing Deck (Project 7).

According to Penang Bo-
tanic Gardens curator Dr Saw 
Leng Guan, the redevelopment 
of the food court to a multi-
storey car park would also see 
a new main gate set up there, 
about 700m down the road 
from the existing main gate.

“Many people think that the 
Penang Botanic Gardens starts 
from the current main gate, but 
it actually starts from here 
(Penang Botanic Gardens De-
partment),” he said.

The Penang Botanic Gar-
dens, which is the oldest gar-
den in Malaysia built in 1884, 
covers 212ha of land – the bulk 
of which is for conservation.

Asked about whether regu-
lar users would be affected by 
the plan, Dr Saw said they 
would highly respect the lo-

cals’ wishes after having done 
a stringent review and obtain-
ing input from both Friends of 
the Gardens, the public, acad-
emicians and botanists from 
the region.

“We must not forget our 
h i s tor ica l  roo ts .  We went 
through another round of strin-
gent review, also had a town 
hall meeting and got feedback 
from the proposals that we 
had,” Dr Saw said.

Dr  Saw pa id  t r ibu te  to 
Charles Curtis, the first curator 
of the Penang Botanic Gar-
dens, for single-handedly col-
lecting a lot of plants for re-
search, adding that a number 
of their botanic names that are 
described in Peninsular Malay-
sia actually came from his 
collection.

Jagdeep thanked Dr Saw for 
his splendid work, commending 
him for being one of the top five 
recipients of the prestigious 
Royal Botanic Garden Edinburgh 

(RBGE) Medal for his excellence 
as a taxonomist and the key role 
he has played in conservation 
over the past 30 years.

Looking further, Jagdeep 
said the department would aim 
to be listed as a Unesco herit-
age garden like the Singapore 
Botanic Gardens, Royal Bo-
tanic Gardens in Kew, London, 
and the Rio de Janeiro Botanic 
Garden in Brazil.

“I’m very excited. Can you 
imagine if this can become a 
UNESCO world heritage bo-
tanic gardens? I believe it has 
the potential and now is the 
t ime for us to execute the 
plan,” said Jagdeep.

Also present at the press 
conference were PANMalay-
sia@Pulau Pinang director 
Datuk Idris Abdul Rahim and 
his deputy Mohd Bashir Su-
laiman, MBPP mayor Datuk 
Yew Tung Seang and MBPP 
secretary Datuk Addnan Mohd 
Razali.

Penang Botanic Gardens to undergo redevelopment

20% of PSR 
land set for 
affordable 
homes

Jagdeep (sixth from left) giving his thumbs up to the nearly completed Iconic Vue. Among those with 
him are Yew (fifth from left), Rozali (seventh from left), Tan (third from left) and Chung (fourth from left). 
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Story by Edmund Lee  

THE Penang government 
has not made any decision 

pertaining to the proposed 
7.2km undersea tunnel project 
connecting George Town and 
Butterworth.

Chief Minister Chow Kon 
Yeow said no decision had 
been made to stop the project 
as the tunnel’s feasibility study 

was still being carried out.
“There’s no other decision 

made, other than continuing 
with the study.

“Anyway, it’s not a top pri-
ority project. Our main project 
is the highway from Air Itam-
Tun Dr Lim Chong Eu Ex-
pressway which is expected to 
be carried out in one or two 
months,” he told a press con-
ference after attending the 

Tanjong Women and Family 
D e v e l o p m e n t  C o m m i t t e e 
(JPWK) National Day celebra-
tion at Dewan Sri Pinang on 
Aug 25.

Chow was asked by a re-
porter if the state would still 
consider to proceed with the 
tunnel project following plans 
to upgrade the ferry services 
and the introduction of cata-
marans.

Transport Minister Anthony 
Loke Siew Fook had stated 
that the plans to upgrade the 
ferry services were scheduled 
to begin next year.

Chow, meanwhile, said the 
state had ‘progressively’ re-
ceived the draft of the tunnel’s 
feasibility study.

“The progress of the study 
is still 90 over percent,” he 
said.

CELEBRATING the love for 
Malaysia is much more mean-
ingful when shared with the 
people.

This was quite evident when 
hundreds of Jalur Gemilang were 
distributed to the public at the 

Taman Free School market by 
Jelutong MP R.S.N. Rayer to 
promote unity and to show love 
towards the country.

“We hope that this gesture can 
help foster unity among our peo-
ple.

“The Merdeka Day celebration 
reminds us of the importance of 
togetherness. People of different 
beliefs coming together to show 
that we love Malaysia,” he said 
on Aug 17.

He said Malaysians should 

unite and strive for a better future.
Rayer and his team also visited 

a medical camp nearby.
The annual medical camp was 

held to provide free medical 
screening for the residents stay-
ing nearby.

All for greater unity
Rayer (standing, second from left) posing for a group photograph with market-goers at the Taman Free School market after 
handing over Jalur Gemilang to them.

Feasibility study of tunnel 
project still ongoing

ENVIRONMENTAL protec-
tion is equally important when it 
comes to development.

“We must strike a balance be-
tween economic growth and en-
vironmental protection.

“When policies are made, it is 
important that the environment is 
considered,” Chief Minister Chow 
Kon Yeow said.

Chow said the green agendas 
discussed at the meeting earlier on 
Aug 23 could help further acceler-
ate economic and social transfor-
mation in less developed areas in 
Indonesia, Malaysia and Thailand.

“Among the agendas high-
lighted were the formalisation of 
IMT-GT (Indonesia-Malaysia-
Thailand Growth Triangle) Green 
Council structure, the finalisation 
of Terms of Reference (ToR) for 
Green Cities Mayor Meeting, the 
appointment of environmental 
portfolios; and the implementation 
of Sustainable Urban Develop-
ment Framework Roundtable 
Discussion with Ministers and 
development partners in the 25th 
IMT-GT Ministerial Meeting 
which will take place in Krabi, 
Thailand in September this year 
(2019),” he said.

Chow was speaking at a dinner 
function on Aug 23 to welcome 
the participants of the IMT-GT 
Green Council Meeting and Sus-
tainable Urban Development 
Framework Seminar. 

He also shared the state’s vision 
– “Penang2030 – A Family-fo-
cused Green and Smart State that 
Inspires the Nation”.

 “Every level of stakeholders 
are invited to participate in discus-
sions with the Government, espe-
cially those that the Government 
aims to implement.

Chow hoped that the IMT-GT 
would continue to grow, improve 
living standards and promote re-
gional integration.

 Also present at the dinner func-
tion were Penang Island City 
Council mayor Datuk Yew Tung 
Seang, state Welfare, Caring So-
ciety and Environment Committee 
chairman Phee Boon Poh.

Joining them were Centre for 
IMT-GT (CIMT) director Firdaus 
Dahlan and the governor of Pat-
tani, Thailand, Kraison Vis-
itVong.

Balancing 
economic 
growth, 
environmental 
protection  
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Story by K.H. Ong
Pix by Noor Siti Nabilah 
Noorazis

IDEAL Property Group achieved 
yet another milestone when it de-
livered its second affordable home 
project, the first phase of I-San-
torini (Tower C), in Penang.

 It was celebrated with a key 
handover ceremony on Aug 23 by 
state Local Government, Housing, 
Town and Country Planning Com-
mittee chairman Jagdeep Singh to 
some of the 835 house owners at 
Tanjung Pinang, just a stone’s 
throw away from Tesco Seri Pinang 
and Straits Quay Marina Mall.

 In March this year, Ideal Prop-
erty completed its first affordable 
home project, called One Foresta, 
in Bayan Lepas.

Beaming with pride at the offi-
cial key handover ceremony were 
Ideal Property Group executive 
chairman Tan Sri Alex Ooi and his 
wife, group chief executive direc-
tor Puan Sri Joanne Phor, chief 
operating officer Datuk Goh Teng 
Whoo, general manager Connie 

Ang, senior project manager C.M. 
Chong, some of the Ideal staff 
members and 30-odd house buy-
ers.

 Also present was state Works, 
Utilities and Flood Mitigation 
Committee chairman Zairil Khir 
Johari, who is also the Tanjung 
Bungah assemblyman.

“In the pipeline, we have a few 
thousand units for affordable hous-
ing projects. We want to support 
the state government to help pro-
vide affordable homes to the peo-
ple of Penang,” Ooi said.

 “We like to congratulate the 
buyers for choosing the correct 
project at a good location. We also 
want to thank our construction 
team and our architect. They all did 
a good job. We’re on the correct 
pathway and we also deliver to the 
purchasers.”

 Jagdeep complimented Ideal 
Property for the delivery of the 
project for the benefit of Penan-
gites.

 “Your product is of so high 
quality. The quality of affordable 
housing in Penang is far better than 

the affordable housing you can get 
anywhere in Malaysia.

 “We require developers to meet 
certain standards but some devel-
opers go a step further. And one 
developer is Ideal Property Group.”

 In a light vein, he said Ideal 
Property is now the main com-
petitor to Penang Development 
Corporation because of the high 
standard it has set.

He also congratulated Ideal 
Property for bagging several 
awards, such as the Asia Pacific 
Property Award 2016-2017 (I-
Santorini, 5-Star Best Residential 
High Rise Architecture in Malay-
sia) and StarProperty.my Awards 
2017 (I-Santorini, Malaysia Best 
Starter Home) and PropertyGuru 
Asia Property Awards 2019 (I-
Santorini, Best Mass Market De-
velopment Project).

 The architectural design of the 

I-Santorini is basically inspired by 
the motifs of the famous Greek 
island, with its textured white-
washed and earthy toned coloured 
walls, blue domes, poolside caba-
nas and stunning entrance along 
with tranquil Mediterranean land-
scaping.

 I-Santorini covers an area of 
9.98 acres, featuring three artistic 
towers in blue hues that house 
2,155 units with 68 units of shop-
lots on the ground and first floor.

 Tower A and Tower B consist 
of 48 floors each with a total of 
1,320 units while Tower C con-
sists of 49 floors with a total of 
835 units. The construction pro-
gress for Tower A and Tower B is 
currently approximately 98%.

All units have a standard built-
up area of 850sq ft, with three 
bedrooms and two bathrooms.

 Zairil said he was very happy 

that there are now more affordable 
homes in Tanjung Bungah.

 “If you go back eight years ago, 
one of the main issues that Penang 
was struggling with was that there 
was a huge number of luxury de-
velopment and not enough homes 
for the real people.

 “The state government really 
tackles that. Under YB Jagdeep, he 
has managed to produce what is 
needed by the people of Penang 
which are affordable homes.

“This means that ordinary Pen-
angites can have a stake in their 
own state. If you were to leave the 
market on its own, this will not 
happen because developers will 
build luxury projects as land prices 
are high.

 “It is the state’s intervention in 
the market that has managed to 
ensure the availability of very af-
fordable housing.”

THE Penang government and the 
Itabashi City in Tokyo, Japan have 
both expressed their interest to work 
together to grow the halal industry.

Domestic and International 
Trade, Consumer Affairs and Entre-
preneur Development Committee 
chairman Datuk Abdul Halim Hus-
sain said Penang and Japan had a 
strong relationship.

“There are many Japanese mul-
tinational corporations (MNCs) in 
Penang.

“These MNCs have helped many 
small and medium-sized enterprises 
(SMEs) in Penang and engineers to 
grow.

 “Penang has about 50 years of 
industrial experience.

 “We are striving to move up the 
value chain.

 “In view of the fourth industrial 
revolution, we welcome invest-
ments in areas such as robotics, 
automation, artificial intelligence 
and Internet of Things.

 “We would also like to grow the 

Halal industry,” Abdul Halim said 
in his welcoming speech during a 
dinner reception at St Giles The 
Wembley Hotel on Aug 23.

 Abdul Halim added that the re-
lationship between Itabashi City in 
Tokyo, Japan and Penang has long 
been established.

 “Our relationship started since 
1994, when the Penang Botanic 
Gardens helped in the development 
of the Itabashi Green House Project.

 “We contributed various species 
of tropical plants for the project back 
in 1995.

 “Meanwhile, the Itabashi City 
Council through the Itabashi Com-
mercial District Association had 
raised funds to help rebuild the 
Japanese Garden at the Penang 
Botanic Gardens.

 “As a result of the fund raising, 
the Japanese Garden was built at the 
Penang Botanic Gardens; a symbol 
of friendship between Penang and 
Itabashi City,” he said.

 Abdul Halim hoped that the 

friendship would continue to flour-
ish.

 Itabashi City mayor Takeshi 
Sakamoto thanked Abdul Halim for 
warm welcome.

 “We look forward to work to-
gether to grow the Halal industry,” 
he said.

 Twenty-two students from Ita-
bashi City also attended the reception.

 “These students under the Ita-
bashi Junior Ambassador Pro-
gramme will be staying with the 
locals here in Penang for a few 
days to learn more about Penang.

 “We hope that Penangites can 
give the students their support and 
provide them with a valuable ex-
perience while they are here,” he 
said.

 Also present were Abdul 
Halim’s wife Datin Wan Zuraida 
Amiruddin, Sakamoto’s wife Ta-
kae Sakamoto, Penang Education 
Department director Dr Mahanom 
Mat Sam, businessman Datuk Seri 
Tam Yun Tong and his wife Datin 
Seri Ang Hui Chin and Ginza 
Farm chief executive officer Ka-
zuki Iimura.

Strengthening ties, targeting new collaborations  

Jagdeep handing a mock key to one of the buyers, Mohd Rabbali Ahmad Bazir. With them are 
Zairil (front row, third from right), Ooi (fifth from left), Phor (fourth from left), Ang (third from 
left) and Goh (second from right).

Abdul Halim (in batik), together with (from right) Sakamoto, Takae, Wan Zuraida and Tam (left, 
in black coat) having a discussion with the students from Itabashi City.

Home buyers 
get their 
Ideal homes
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Story by Edmund Lee

PENANG’s  rent-to-own 
(RTO) housing units that 

have been rolled out to assist the 
hardcore poor involve a total of 
five projects in the state so far.

State Local Government, 
Housing, Town and Country 
Planning Committee chairman 

Jagdeep Singh Deo said four 
projects are on the mainland 
while another is on the island.

The five projects are Taman 
Seruling Emas and Taman Sun-
gai Duri Permai in South Se-
berang Perai, Permatang Tok 
Subuh in Central Seberang 
Perai, K-Park in Southwest 
district and Taman Seri Desa in 

Tasek Gelugor. 
The five projects involve a 

total of 1,037 units.
Jagdeep said the RTO scheme 

was meant to help those who 
could not afford to even buy low-
cost units due to high loan rejec-
tion rate.

He pointed out that applicants 
with a household monthly in-
come below RM2,000 are eligi-
ble to apply for these RTO units.

“This scheme allows the ten-
ants to become owners after 
renting the unit.

“Therefore, we are now em-
phasising this RTO initiative to 
help the poor,” he said at a press 

conference in Taman Seri Desa, 
Tasek Gelugor, on Aug 6. 

Jagdeep was speaking to re-
porters after making a site visit 
to check on the progress of the 
construction of 64 units of land-
ed property under RTO scheme.

He said the units, with a 650sq 
ft built-up area, are expected to 
be completed by October. 

“It will be a month ahead of 
schedule,” he said, adding that 
the units would be sold starting 
from RM42,000 each.

Jagdeep accompanied by state Housing Department officers during his visit to the project in Taman 
Seri Desa, Tasek Gelugor.

Ramkarpal and a group of residents holding a banner and giving the 
thumbs-up after completion of road resurfacing works.

Five RTO 
projects in 
Penang to help 
the needy

SEVERAL roads in Bukit Gelu-
gor are now in better condition 
thanks to its MP Ramkarpal Singh, 
who allocated RM243,717 to re-
surface the roads.

Motorists can now enjoy 
smoother rides when they travel 
near the Relau Tua Pek Kong 
Temple, Desa May apartment in 
Relau, Tingkat Paya Terubong 4, 
Majestic Heights apartment in 
Paya Terubong and Desa Intan 
apartment in Bandar Baru Air 
Itam.

The roads have been resurfaced 

to provide comfort for motorists.
Ramkarpal said the newly up-

graded roads were meant to pro-
vide a better living environment 
for the residents staying nearby.

“We are concerned of their 
safety as accidents may happen if 
the potholes are not patched,” he 
told reporters after conducting an 
inspection near Desa Intan apart-
ment in Bandar Baru Air Itam on 
Aug 11. 

The residents who were present 
commended Ramkarpal for his 
efforts.

Smoother rides in Bukit Gelugor 
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Story by Christopher Tan 

DELEGATES from the Asia-
Pacific region will be throng-

ing Penang for the 7th edition of the 
Asia-Pacific Urban Forum (APUF7) 
this Oct 15 to 17.

Held for the 
first time in Pen-
ang, the forum 
will see partici-
pants from China, 
Thailand, Indone-
sia, the Philip-
pines, Singapore, 
Japan, Australia, 
New Zealand, 
Fiji, Bangladesh, 
India and others 
discussing the im-
plementation of 
several frameworks and agendas in 
the region.

The forum, co-organised by the 
Malaysia Government, Urbanice 
Malaysia and UN-Habitat, serves 
as a platform to discuss the imple-
mentation of New Urban Agenda, 
the Paris Agreement, Sendai Frame-
work for Disaster Risk Reduction, 
Addis Ababa Action Framework 
and the 2030 Agenda in the region.

Local Government, Housing, 
Town and Country Planning Com-
mittee chairman Jagdeep Singh Deo 
said the theme of the forum was 
“Future of Asia and Pacific Cities: 
Transformative Pathways to 
Achieve 2030 Agenda for Sustain-
able Development”.

“It will also serve as a venue to 
launch the Future of Asia-Pacific 
Cities (FoAPC) Report 2019 in 
partnership with the Asian Develop-
ment Bank, the European Union, 
The Rockefeller Foundation, Unit-
ed Nations Development Pro-
gramme (UNDP), UN-Habitat and 
Singapore’s Centre for Livable 
Cities.

“The FoAPC looks at the imple-
mentation of urban solutions across 
different classification of cities 
against four critical development 
challenges, namely, natural re-
sources management, climate 
change, disaster risk and rising in-
equalities,” Jagdeep told a press 
conference in Komtar on Aug 9.

He added that the official open-
ing ceremony would be held at the 
Setia SPICE Arena on Oct 15.

Jagdeep also highlighted the pre-
opening event, “The Cycling May-
ors”, which will be held on Oct 14.

“The event is open to mayors, 
local council presidents and repre-
sentatives from UN-Habitat and 
UN-ESCAP (Economic and Social 
Commission for Asia and the Pa-
cific).

“The goal is to gather mayors, 
council presidents and city admin-
istrators from all over the country 
and other cities in Asia to cycle 
along the coastlines of Penang. The 
Penang Chief Minister, ministers, 
state executive councillors are also 
invited to take part in the event.

“The participants will be cycling 
14km from the Batu Maung Trans-
fer Station to Karpal Singh Drive. 
There will be five refreshment sta-
tions along the way – the Batu 
Maung Transfer Station, the Bridge 
of Hope, GSD bicycle park, The 
Light, and Karpal Singh Drive.

“The cycling event is limited to 
150 people only and the closing date 
for registration is on Sept 15,” he 
said.

Penang Island City Council 
(MBPP) mayor Datuk Yew Tung 
Seang said the council was in the 
midst of preparing for APUF7.

“We will do our level best to 
ensure that the event is a success,” 
he said.

MBPP management services 
department director Mohamed 
Akbar Mustapha said a festival, 
“Potpourri”, would be held at the 
Esplanade on Oct 17 from 4pm.

THE Bike on Friday (BoF) pro-
gramme, which started four years 
ago to encourage Penangites to 
cycle to work, has received over-
whelming response to date.

Supported by the Penang gov-
ernment, the programme was 
aimed at promoting green activities 
and the “cycle-to-work” culture. 

It has attracted scores of people 
so far. 

Penang Island City Council 
(MBPP) mayor Datuk Yew Tung 
Seang said the BoF group was go-
ing strong as many had come for-
ward to join in the cycling session 

every Friday, riding from its meet-
ing point in Queensbay Mall to 
Gama Supermarket and Depart-
mental Store.

He said the cyclists would then 
go to their respective working 
places in town.

Yew said there were also many 
who cycled from town to Queens-
bay Mall.

“We are extremely delighted 
with the progress and hope that 
more people will join the BoF 
group,” he said in his speech after 
completing the ride at Gama Su-
permarket and Departmental Store 

on Aug 9. 
The cyclists shouted “232 rides 

in four years” as the group marked 
its number of rides since the BoF’s 
inception.

Also present were Dewan 
Rakyat Deputy Speaker Datuk 
Mohd Rashid Hasnon and Sungai 
Pinang assemblyman Lim Siew 
Khim.

Mohd Rashid, who is also the 
Batu Pahat MP, hoped that the 
group would continue with its 
cycling event every week.

He also sponsored cycling jer-
seys for the BoF cyclists.

A GROUP of young people from 
the Monsters Among Us (MAU) 
Penang chapter showed their con-
cern for child sexual abuse by par-
ticipating in a campaign jointly or-
ganised by the MAU Penang 
chapter and the Women’s Centre for 
Change (WCC) on Aug 11.

They were later seen walking 
within the vicinity of the George 
Town Unesco World Heritage Site 
carrying placards in support of the 
fight against child sexual abuse.

“Much more awareness should 
be created on this matter. I think it 
is a curse among the communities 
everywhere in the world,” said state 
executive councillor in charge of 
Works, Utilities and Flood Mitiga-
tion Zairil Khir Johari at the gather-
ing whilst lending his support to the 
group’s campaign.

“Often, the problem also lies 
within society itself due to a lack of 
understanding about the issue.

“According to statistics from 

Australia, 98% of child sexual 
abuse reports were found to be true 
but only 30% of the adults believed 
the complaints made by the chil-
dren,’’ Zairil said, adding that par-
ents usually dismiss the complaints 
most probably due to their own 
ignorance.

“Many predators are now using 
social media as a means to commit 
sexual abuse on children. This is a 
threat that should not be taken 
lightly here in Malaysia.

“Whether you believe it or not, 
Malaysia recorded the highest num-
ber of IP addresses uploading and 
downloading photographs and 
visuals of child pornography in 
Southeast Asia which is a shame for 
our society,’’ he added.

The Tanjung Bungah assembly-
man said he had debated on issues 
concerning child sexual abuse when 
he was a parliamentarian and advo-
cated for a child sexual abuse reg-
istry in Malaysia.

“I am glad that many changes 
have happened since, with the 
Sexual Offences Against Children 
Act 2017 tabled and passed in Par-
liament.

“It was a unanimous decision 
and I was there to vote as well, and 
the new legislation means child 
sexual abuse will be taken seri-
ously with heavier punishment,” he 
added.

Zairil also commended the state 
government’s effort in coming up 
with the “Body Safety Education” 
e-book launched by state executive 
councillor for Women and Family 
Development, Gender Inclusive-
ness and Non-Islamic Religious 
Affairs Chong Eng not long ago.

The e-book, which can be down-
loaded for free, comes in four lan-
guages (English, Bahasa Malaysia, 
Tamil and Mandarin) and teaches 
children and parents on the ways to 
recognise and prevent child sexual 
abuse.

Mohd Rashid (third from left) presenting a sponsored cycling jersey to one of the cyclists as Yew (left), Lim 
(fourth from left) and other cyclists look on.

The MAU team with Zairil holding placards to show their support in fighting sexual abuse against children.

Penang to host 
largest urban 
forum in 
Asia-Pacific 

BoF goes from strength to strength

Youths join forces to combat child sexual abuse
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THE sight of Paul Manuel guiding 
his blind wife, Helen Davies, with 
a tether in the Penang Masters Run 
2019 was indeed heartwarming and 
an inspiration to many other par-
ticipants and spectators.

The couple embodied the ideal 
of true love and sportsmanship.

Just three months in Penang on 
a Malaysia My Second Home 
(MM2H) programme, they were 
taking part in their first-ever run in 
Penang together with over 350 
participants at Jalan Padang Kota 
Lama in George Town on Aug 4.

Davies, 53, ran a commendable 
56-minute race to finish first in the 
45 to 54 age group. Beaming with 
pride was Manuel, 57, a retired 
aircraft engineer

Organised by Penang Masters 
Athletic Association (PMAA), the 
Penang Masters Run 2019 com-
prised two events – 10km com-
petitive and 5km fun run, catering 
to five age groups such as 13-34, 
35-44, 45-54, 55-64 and 65 & 
above.

“The run was a bit difficult for 
me because it was very humid. But 
we are quickly adapting to the 

condition,” said Davies, who was 
born with a genetic disorder of the 
eyes, called retinitis pigmentosa, 
which causes loss of vision.

Her eyesight was fine as a child 
but it deteriorated over time.

Davies is, however, not one to 
wallow in self-pity. She wants to 
live life with zest.

“I love life. In life, if you feel that 
you can cope with anything, you 
can cope with anything. I don’t 
want my eyesight problem to stop 
me from enjoying life,” added 
Davies, who hails from southwest 
England, near Bristol.

Asked why they chose Penang 
to stay, Davies said they have vis-
ited Penang many times before and 
love the place.

“We love the food, the people 
here are very friendly, most of them 
speak English and there is no other 
country in Asia that gives you a 
10-year retirement visa which is 
renewable,” she explained.

Davies is looking forward to 
more runs in Penang. She will be 
taking part in the Penang Interna-
tional Bridge Marathon on Nov 24.

“I’m looking for some assis-

tance. I run faster than my husband. 
I go for marathons whereas he goes 
for half marathons. I’m looking for 
runners who are interested to act as 
a guide to train with me and run in 
the marathons,” said Davies, who 
set a personal best of 3 hours 56 
mins in the Newport Marathon in 
Wales in May this year.

Davies can be reached via email 
at helen@pinkflamingoshopper.
com.

PMAA secretary P. Podimhatia 
was impressed with the enthusiastic 
spirit of the British couple and 
other participants.

“They were so passionate about 
the run which also saw them having 
a great fellowship as well,” he said.

State Youth and Sports Commit-
tee chairman Soon Lip Chee 
flagged off the race while Pengka-
lan Kota assemblyman Daniel Gooi 
gave away the prizes.

A RETAINING wall has 
been built near the Sai 

Baba Temple in Jalan Paya Ter-
ubong here to prevent further 
soil erosion in the area.

It was constructed following 
a landslip in March.

Bukit Gelugor MP Ramkar-

pal Singh said the construction 
works were carried out in May.

He said the estimated cost 
was RM75,000.

“The retaining wall will at 
least secure the safety of the 
area which is prone to landslips 
whenever it rains.

“ M y  o f f i c e  a l l o c a t e d 
RM50,000 while RM10,000 
was from the office of Paya 
Terubong assemblyman Yeoh 
Soon Hin.

“The temple committee paid 

the remaining amount,” he told 
reporters after visiting the site 
on Aug 3. 

Ramkarpal added that the 
project was a collaboration be-
tween the Bukit Gelugor and 

Paya Terubong constituency 
offices for the sake of people’s 
safety. 

The construction of the wall 
was undertaken by contractor 
KK Multiple Services.

RESIDENTS staying near 
the Relau Tua Pek Kong Tem-
ple can now travel safely with 
ease, thanks to the newly resur-
faced road in the area.

Bukit Gelugor MP Ramkar-
pal Singh said road repair 
works began immediately fol-
lowing complaints by residents 
in the area.

“There were potholes and 
uneven surfaces on several 
parts of the road causing dan-
ger to road users.

“Repair works on the 200m 
stretch were completed end of 
last month.

“ T h e  c o s t  i s  a r o u n d 
RM33,000,” Ramkarpal said, 
adding that the cost was borne 
by his parliamentary alloca-
tion.

Also present were Paya 
Terubong assemblyman Yeoh 
Soon Hin and the temple com-
mittee chairman Quah Ah Hai.

Quah thanked the elected 
representatives for looking 
after the neighbourhood.

The participants of the Penang Masters Run 2019 being flagged off 
by Soon.

Newly resurfaced 
road for Relau folk 

Ramkarpal and Yeoh inspecting the site where landslip occurred. 

Retaining wall to 
address landslip 
completed

Blind runner makes history in Penang

Manuel (left) and Davies posing 
for a photograph after the Penang 
Masters Run 2019.
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SOME 250 RapidPenang bus-
es, both in Penang island and 

the mainland, are now equipped 
with space to park foldable bikes – a 
move to encourage the public to 
cycle and use public transport.

The Penang government, Penang 
Island City Council (MBPP) and 
Rapid Penang have been working 
together to realise the environmen-
tal-friendly initiative.

MBPP mayor Datuk Yew Tung 
Seang said cyclists can now get from 
their home to the bus stop, ride the 
RapidPenang buses to their next stop 
and continue cycling to their destina-
tion.

“Look out for the RapidPenang 
buses with a foldable bike sticker. 
Buses with the sticker allow cyclists 
to ride the bus with their foldies.

“Each bus can accommodate 
between five and 10 units of foldable 
bikes,” Yew said in his speech dur-
ing the launch of “Foldies on Rapid 
Bus” in front of Setia SPICE Arena 
on Aug 4.

Rapid Bus Sdn Bhd chief execu-

tive officer Muhammad Yazurin 
Sallij Muhammad Yassin said the 
service comes with no extra charge.

Muhammad Yazurin Sallij said 
the company was also preparing a 
training module to educate its bus 

captains to be more conscious to-
wards cyclists.

Also present were RapidPenang 
acting chief operating officer Ahmad 
Shabuddin Abdullah and some cy-
clists from Bike-On-Friday.

MBPP engineering department director A. Rajendran (in beige shirt) 
and the other cyclists riding the RapidPenang bus with their foldies.

THE manufacturing sector has 
long been the backbone of the 
state’s economy, contributing 
44.8% of Penang’s gross domestic 
product (GDP) as of 2017.

Chief Minister Chow Kon 
Yeow said Penang is recognised as 
the Silicon Valley of the East, an 
important international electronics 
and semiconductor manufacturing 
hub in the world.

“With over 300 multinational 
corporations from the United 
States, Europe, and around the 
world, the state government is 
committed to transforming Penang 
into an international state and a 
preferred location for global man-
ufacturing investors.

 “Penang is currently home to 
numerous high-tech multinational 
firms including Intel, AMD, Dell, 
Osram, Sony and others.

“Shenzhen has mirrored Pen-
ang’s electronics industry prowess 
in China, becoming an important 
electronics manufacturing hub 
there,” Chow said in his speech 
before opening the first Interna-
tional Electronics Elite Forum 
2019 on Aug 16.

The three-day forum, until Aug 

18, was jointly organised by Shen-
zhen Terminal Electronics Manu-
facturing Industry Association 
(TEMA) and investPenang.

Besides the forum, there was 
also the International (Penang) 
Electronic Smart Equipment Ex-
hibition at the hotel.

Chow hoped that the forum 
could be a platform to bring Pen-
ang and Shenzhen closer, strength-
ening the bonds that had been 
forged.

“Penang has recorded RM8.85 
billion of total approved manufac-
turing investment in Malaysia in 
the first quarter of this year (2019); 
achieving top rank among the 
states in the country. The electrical 
and electronics (E&E) sector ac-
counted for about 95% of the 
RM8.85 billion investment value.

“The E&E sector in Malaysia 
grew by 6.4% in 2018 and contrib-
uted RM380.8 billion or 39.4% of 
total merchandise exports in 2018.  
Penang has played a significant 
role in the sector,” he added.

The consul-general of the Peo-
ple’s Republic of China in Penang 
Lu Shiwei said the forum was 
aimed at building a communica-
tion platform for electronics enter-
prises in China, Malaysia and 
other countries.

“It is also to enhance under-
standing, match business opportu-
nities, strengthen cooperation and 
to achieve win-win development.

“Penang is a centre for econo-
my, trade, science and technology, 
culture and transportation in the 
northern region of Malaysia.

“Penang is moving towards 
Industry 4.0 and identifying E&E, 
semiconductor, medical equip-
ment, aerospace manufacturing 
and global business services as key 
areas of development to attract 
enterprises to invest and cooperate.

“The Silicon Valley of the East 
is ‘radiating new growth and vital-
ity’.

“Shenzhen is the first special 
economic zone in China and con-
tinues to be at the forefront of 
China’s reform and opening-up 
policy,” he said.

After the opening ceremony, 
Chow and the other VIPs visited 
the International (Penang) Elec-
tronic Smart Equipment Exhibi-
tion.

Also present were Malaysian 
Investment Development Author-
ity (MIDA) executive director 
Sivasuriyamoorthy Sundara Raja, 
investPenang chief executive of-
ficer Datuk Loo Lee Lian, and 
TEMA executive president Wang 
Yong.

Forum creates new cooperation 
opportunities in electronics industry  Cyclists get ‘wheely’ big 

boost 
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பெர்தாம் -  “மதாநில அரசு ஸ்்ம் எனும் 

அறிவியல், ப்தாழில்நுடெம், பெதாறியியல் மற்றும் 

கணி்ம் சதார்ந் துறையில் முனபனெடுத்துச் 

பசல்ல பினெதாங்கு திைன ்மம்ெதாடடு றமயம் (பி.

எஸ.டி.சி), ‘பினெதாங்கு சதாய்னஸ கிளதாஸ்டர’ , 

ப்க் ்்டதாம் ஆகிய றமயங்கறள உருவதாக்கி  

ப்தாழில்துறை புரடசி 4.0 எதிரபகதாளள 

வருங்கதால ்றலமுறைறய உருவதாக்குகிைது. 

இ்ந் றமயங்கள மதாணவரகள ஸப்ம் 

துறையில் சிறு வயது மு்ல் நதாட்டம் பகதாண்டு 

ஆரவத்ற் வளர்பெ்ற்கும் இறல மறை கதாயதாக 

விளங்கும் திைறமகறள அற்டயதாளம் கதாணவும் 

பசயல்ெடுகிைது,’’ எனெ வ்ட பசெரதாங் பிறை 

உயரக்கல்வி மதாணவரகளுக்கு ஊக்கத்ப்தாறக 

வழங்கும் நிகழ்வில் கல்நது பகதாண்்ட மதாநில 

மு்ல்வர ்ம்கு சதாவ் பகதான யதாவ் இவ்வதாறு 

ப்ரிவித்்தார. 

 மதாணவரகள ெட்டம் பெற்ை 

பிைகு பினெதாங்கு மதாநிலத்தின வளரச்சிக்கு 

ஆ்லதாசறனெகள மற்றும் நிபுணத்துவத்ற் 

ெங்களிக்க ஆ்ரவு வழங்க ்வண்டும் 

எனைதார.  மதாநில அரசு இனெம், ம்ம் மற்றும் 

அரசியல் பினனெணி ெதாரக்கதாமல் பினெதாங்குவதாழ் 

மதாணவரகளுக்குத் ப்தா்டர்நது உயரக்கல்வி 

திருமதி மமகலா

வட செபராங் பிறை மாவடடதறதை செர்நதை 443 
மாணவர்கள் ஊக்கதசதைாற்க சபற்றுகச்காணடனர. 

ெணச்சுறமறய குறைக்கும் ்நதாக்கத்தில் 

மதாநில அரசு இம்மதானியத்ற் வழங்குவது 

ெதாரதாட்டக்குறிய்தாகும்.

 ப்தா்டக்கத்தில் இ்ந் 

ஊக்கத்ப்தாறக ம்லசியதாவில் அறம்நதுளள 

அறனெத்து அரசு உயரக்கல்வி றமயங்களுக்கு 

மடடு்ம வழங்க்பெட்ட நிறலயில் ்ற்்ெதாது 

பெற்்ைதாரகளின சுறமறயக் குறைக்கும் 

வறகயில் ்ெதாலிப்க்னிக் மற்றும் 

்்ர்நப்டுக்க்பெட்ட ்னியதார உயரக்கல்வி 

றமயங்களில் 2019/2020 ்வறணக்கதானெ 

உயரக்கல்வியில் ெயலும் மதாணவரகளுக்கு 

வழங்க்பெட்டனெ. 

 மதாநில மு்ல்வர  உயரக்கல்வி 

நிறலயங்களில் கல்வி கற்க வதாய்்பபு கிற்டத்் 

மதாணவரகளுக்குத் ்மது மனெமதார்ந் 

வதாழ்த்துக்கள ப்ரிவித்்்்தாடு எதிரகதால 

பினெதாங்கு மதாநில முன்னெற்ைத்திற்கு இவரக்ள 

ஊனறு்கதாளதாகத் திகழ்வர எனைதார.

 “பினெதாங்கு ப்தா்டர்நது வளரச்சிறய 

்ழுவ, ப்தாழில்துறை புரடசி 4.0-க்கு இணங்க 

புதிய மற்றும் சிை்ந் திைறமகறள ஈரக்கும் 

சிை்பெதானெ  றமயமதாக பிரக்டனெ்பெடுத்்்பெடும் . 

அ்் ்வறளயில், அறனெத்துலக மு்லீடுகறள 

அதிகரிக்கவும் தூய்றம, ெசுறம, ஆ்ரதாக்கியம் 

மற்றும் ெதாதுகதா்பபு நிறை்ந் சூழலில் 

பினெதாங்குவதாழ் குடும்ெங்கள வதாழும் கனெறவ 

நனெவதாக்கவும், கல்வி மற்றும் நிறலயதானெ ்வறல 

வதாய்்பபுகள ஏற்ெடுத்தி பகதாடுக்க ப்தா்டர்நது 

முயற்சிகள ் மற்பகதாளள்பெடும் எனெ   நம்பிக்றக 

ப்ரிவித்்தார.

  பெரமதாத்்தாங் ெதாவ் ்ெதாலிப்க்னிக் 

கல்லூரியில் வியதாெதாரத் துறையில் ெயிலும் 

மதாணவன ்லதா்க்நதிரன உயரக்கல்விக்கதானெ 

ஊக்கத்ப்தாறக பெற்றுக்பகதாண்்டதார. இ்ந் 

ஊக்கத்ப்தாறக வழங்கி வருகிைது எனைதால் 

மிறகயதாகதாது. 

 இ்ந் ஆண்டு வ்ட பசெரதாங் பிறை 

மதாவட்டத்ற்ச் ்சர்ந் 443 மதாணவரகளுக்கு 

உயரக்கல்வி ஊக்கத்ப்தாறக வழங்க்பெட்டனெ. 

மதாநில அரசு இ்ந் மதாவட்ட மதாணவரகளுக்கு 

ஊக்கத்ப்தாறக வழங்க ரிம337,300 மதானியத்ற் 

ஒதுக்கியுளளது. அதிகரித்து வரும் வதாழ்க்றக 

சுறமயினெதால் அவுதியூறும் பெற்்ைதாரகளின 

நிதியு்வி ்ன மகனின கல்வி பசலவினெத்துக்கு்ப 

ெயனெடுத்்்பெடும் எனெ அம்மதாணவனின 

பிரதிநிதியதாக நிதியு்வி பெற்றுக்பகதாண்்ட 

அவரின ்தாயதார திருமதி சத்தியவதாணி, 45 

ப்ரிவித்்தார. 

 கணக்கியல் துறையில் டி்ப்ளதாமதா 

ெயிலும் மதாணவி அனு� உயரக்கல்வி 

ஊக்கத்ப்தாறக பெற்றுக்பகதாண்்டதார. அவரின 

பிரதிநிதியதாக நிதியு்வி பெற்றுக்பகதாண்்ட 

அவரின ்தாயதாரதானெ திருமதி ்மகலதா மதாநில 

அரசிற்கு நனறி நவிழ்்ந்தார. மதாநில அரசு 

மக்களுக்குத் ்ங்கத் திட்டம்  வதாயிலதாக 

நிதியு்வி வழங்குவது ெதாரதாட்டக்குறிய்தாகும். 

்னித்து வதாழும் ்தாய்மதாதுக்கதானெ நிதியு்வி 

பெறுவ்தாகவும் முத்துச் பசய்திகள நதாளி்ழுக்கு 

அளித்்்ப ்ெடடியில் கூறினெதார. 

மாநில முதல்வர் மமதகு சாவ் ககான் யாவ் ்வட கசபராங் பிறை  மா்வடடதறதச் 
மசர்்நத மாணவிக்கு ஊக்கதகதாறக ்வழங்கினார்

நிகழ்வில கல்நது ககாணட மாண்வர்கள் மற்றும் கபற்மைார்கள்

 திருமதி சததிய்வாணி
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ஜதாரச்்டவுன -  ெதாயதான பல்பெதாஸ 

விறரவு இரயில் திட்டம் (எல்.

ஆர.டி) பசயல்ெடுத்் ்நற்று 

(18/8/2019) ப்தா்டங்கி பெதாது ஆய்வு 

்மற்பகதாளள பகதாம்்தார மற்றும் 

நதானகு இ்டங்களில் ஆய்வுக் கூ்டம் 

திைக்க்பெடடுளளனெ.

 மதாநில மு்ல்வர ்ம்கு 

சதாவ் பகதான யதாவ் கூறுறகயில் 

ஆய்வுக் கூ்டம் 19 ஆகஸட ப்தா்டங்கி 

19 நவம்ெர வறர மூனறு மதா்த்திற்கு 

ந்டத்்்பெடும். பெதாது மக்ககளுக்கு 

இத்திட்டம் குறித்து ்கவல் 

வழங்குவ்ற்கும், பெதாது மக்களின 

கருத்துகறள ்சகரி்பெ்ற்கு 

மு்னறம ்நதாக்கமதாக விளங்குகிைது.

 "பினெதாங்கு மதாநில அரசு 

ெதாயதான பல்பெதாஸ- எல்.ஆர.டி விறரவு 

இரயில் திட்டம் பசயல்ெடுத்் நில 

பெதாது ்ெதாக்குவரத்து முகவர(APAD) 

இறுதி ஒ்பபு்ல் பெறுவ்ற்கு நில 

பெதாது்ப ்ெதாக்குவரத்துச் சட்டம் 

2010-இன பிரிவு 84ன கீழ் ஆய்வுக் 

கூ்டம் ந்டத்துவது கட்டதாயமதாகும்," 

எனெ நில விவகதாரம் & நில 

்மம்ெதாடு, ்ெதாக்குவரத்து மற்றும் 

ப்தாறலப்தா்டரபு ஆடசிக்குழு 

உறு்பபினெர சதாவ் ப்ரிவித்்தார. 

 இ்நநிகழ்வில் மு்லதாம் 

துறண மு்ல்வர ்டத்்்தா அமதாட 

சதாக்கியுடின அ்பதுல் ரஹமதான மற்றும் 

ஆடசிக்குழு உறு்பபினெரகள கல்நது 

ப�ொது மக்களின் ்கருத்து சே்கரிப்புககு  மூன்று 
மொதத்திற்கு ப�ொது ஆய்வுக கூடம் பேயல�டும் 

பகதாண்்டனெர.

 பெதாது ஆய்வு ் மற்பகதாளள 

பகதாம்்தார மடடுமினறி ெதாயதான ெதாரு, 

 ஒன பிரசின; ்கதாலதாலம்பூர, 

 ்றலறமயகம் மற்றும் 

பசெரதாங் பிறை நகரதாண்றமக் கழக 

்றலறமயக அலுவலகம் ஆகிய 

இ்டங்களில் இ்டம்பெறும். ்மலும், 

ஆறு இ்டங்களில் ந்டமதாடும் பெதாது 

ஆய்வு ்மற்பகதாளள இ்டங்கள 

அற்டயதாளங்கதாண்பெட்டனெ, அதில் 

ப்ஸ்கதா, ஈ- ்கட மற்றும் பினெதாங்கு 

அறனெத்துலக விமதானெ நிறலயத்தில் 

பசயல்ெடுத்்்பெட்டது. 

 "இ்ந் பெதாது ஆய்வு கருத்து 

்சகரி்பபில்  பெதாது மக்கள, ் னிநெர, 

்னியதார நிறுவனெங்கள, அரசு சதாரதா 

இயக்கங்கள எனெ அறனெவரும் கல்நது 

பகதாளள அறழக்க்பெடுகினைனெர. 

இத்திட்டத்திற்கு எதிர்பபு ப்ரிவித்் 

்ர்பபினெரும் கல்நது பகதாண்டு ் ங்கள 

கருத்துகள ெதிவுச் பசய்யலதாம்," எனெ 

பசய்தியதாளர ச்நதி்பபுக் கூட்டத்தில் 

கல்நது பகதாண்்ட மு்ல்வர இவ்வதாறு 

ப்ரிவித்்தார. 

 ஏபனெனில்,  இத்திட்டம் 

ப்தா்டங்கிய பின இது தீவு்ப 

ெகுதியின நில்பெர்பபின முக்பறெ 

மதாற்றியறமக்கக்கூடும்," எனெ ெதா்டதாங் 

்கதாத்்தா சட்டமனை உறு்பபினெருமதானெ 

சதாவ் கூறினெதார. 

 மதாநில அரசு கல்ந் 

்மம்ெதாடடுத் திட்டத்தின கீழ் 

பசயல்ெடும் பினெதாங்கு ்ெதாக்குவரத்து 

பெரு்நதிட்டம் குறி்பெதாக எல்.

ஆர.டி விறரவு இரயில் ்சறவ 

உடெ்ட ப்தா்டக்க கட்ட 

்வறலகள பசய்வ்ற்கு கூட்டரசு 

அரசதாங்கத்தி்டம் ரிம10 பில்லியன 

நிதியு்வி ்கதாரிவுளள்தாகவும் 

ப்ரிவித்்தார. 

 பெதாருளதா்தார விவகதார 

கபாது மக்கள் எல.ஆர்.டி விறரவு இரயில கபாது 
ஆய்வுக்கூடதறத பார்ற்வயிடடனர்.

அறமச்சர ்டத்்்தா � முகமட 

அஸமின அலி இ்ந் நிதியு்வி 

விண்ண்பெக் கடி் நகல் பெற்ைற் 

உறுதி்பெடுத்திய்்தாடு அ்ன நகல் 

பிர்மர துன ்டதாக்்டர மகதாதீர 

முகமது மற்றும் நிதி அறமச்சர ( 

லிம் குவதான எங்) ஆகி்யதாருக்கும் 

சமர்பபித்்்தாகக் கூறினெதார. 

 "அண்றமயில் சமர்பபித்் 

கூட்டரசு நிதி ஒதுக்கீடு விண்ண்பெம் 

குறித்து ்களவி எழு்பெ எண்ணம் 

இல்றல எனெவும், பெதாதுவதாக்வ 

்்சிய நிதி அறம்பபில் இது்ப 

்ெதானை பெரு்நதிட்டங்கள ம்லசிய 

திட்டத்தின கீழ் ெரிசீலிக்க்பெடும்," 

எனைதார

 கூட்டரசு அரசதாங்கம் 

நிதியு்வி வழங்க ஒ்பபு்ல் 

அழித்்தால், இ்ப்ெதாக்குவரத்து 

பெரு்நதிட்டம் 12-வது ம்லசியத் 

திட்டத்தில் இறணக்க்பெடும் எனெ 

விளக்கமளித்்தார. பெதாது ஆய்வில் 

இதுவறர ( 29 ஆகஸட 2019) 2,924 

ெங்்கற்ெதாளரகள கல்நது பகதாண்டு 

97.4 விழுக்கதாடடினெர ஆ்ரவு 

அளித்துளளனெர எனெ கூறினெர.  

ெத்து உெதான - அண்றமயில் நற்டபெற்ை 12 

வயதுக்குடெட்ட ஆசியதான இறளஞர கதாற்ெ்நது 

்ெதாடடியில் நதாடற்ட்ப பிரதிநிதித்துச் பசனை 

நுர அசிம் அஸயதாகிரின அஸமதான எனை 

மதாணவரின மு்ல் ெங்பகடு்பபு இனிறமயதானெ 

அனுெவமதாகத் திகழும் எனெ எதிர்பெதாரக்கவில்றல. 

சீனெதா நதாடடில் நற்டபெற்ை அ்ப்ெதாடடியில் 

அதிகமதானெ ்கதால்கள அடித்து ்ங்க கதாலணி 

பெற்று பினெதாங்கு மதாநிலத்திற்கும் நதாடடிற்கும் 

பெருறமச் ்சரத்்தார. 

 இ்ப்ெதாடடியில் சூங் சிங் லிங் எனை 

பவற்றி ்கதா்பறெறய பவல்ல 9 நதாடுகள 

ெங்பகடுத்் ்வறளயில் 12 வயது நிரம்பிரய நுர 

அசிம் ம்லசிய நதாடடின பெயறர அறனெத்துலக 

அரங்கில் நிறலநதாடடினெதார. 

 ஒனெது நதாடுகளிற்ட்ய நிலவிய கடும் 

்ெதாரதாட்டங்களில் ம்லசிய அணி மூனைதாவது 

இ்டத்ற்த் ்டடிச் பசனை ்வறளயில், 

இ்ப்ெதாடடியில் அதிகமதானெ ்கதால் அ்தாவது 

எடடு ்கதால்கள அடித்் நுர அசிம் ்ங்க 

கதாலணி பெற்று நமது நதாடடிற்கு்ப பெருறமச் 

்சரத்்தார. 

 “இ்ந் பவற்றிறய ்மக்கு 

ஊக்கமளித்து உற்சதாகம் பகதாடுத்் பெற்்ைதாரகள 

மற்றும் ெயிற்றுநரகளுக்கு சமர்பபி்பெ்தாகக் 

கூறினெதார. இ்ப்ெதாடடியில் எதிர்நதாக்கிய 

சவதால்கள குறித்் ்களவிகள எழு்பபிய ்ெதாது 

அ்நநதாடடு உணறவ உடபகதாளள சற்று சிரமம் 

எதிரபகதாண்்ட்தாகக் கூறினெதார.

 “சீனெ நதாடடுக்கு்ப ெயணம் 

்மற்பகதாளவ்ற்கு முன்ெ ்னெது சக 

விறளயதாட்டதாளரகளு்டன புக்கிட ஜதாலில் 

அரங்கத்தில் முழுறமயதானெ ெயிற்சி 

்மற்பகதாண்்டதா்தாகவும்,” குறி்பபிட்டதார. 

 இ்ந் இளம் விறளயதாடடு வீரறர 

பகதாளரவிக்கும் பெதாருடடு ெத்து உெதான ்சறவ 

மனை ஏற்ெதாடடில் ெதாரதாடடு விழதா ்தாமதான 

பெகதாகதா, கம்்ெதாங் நிரவதாக பசயல்முறை கழக 

அரங்கில் இனி்் நற்டபெற்ைது. 

 அறனெத்துலக அரங்கில் கதாற்ெ்நது 

துறையில்  நதாடடிற்கும் மதாநிலத்திற்கும் புகழ்ச் 

்சரத்் நுர அசிமின பவற்றிறய்ப ெதாரதாடடினெதார 

ெத்து உெதான சட்டமனை உறு்பபினெர கும்ரசன. 

 “முத்தியதாரதா ஐக்கிய கதாற்ெத்து சங்க 

(MUFA)  வழிக்கதாட்டலில் நுர அசிம் சீனெ 

நதாடடில் பவற்றி்ப பெற்றிரு்பெது இச்சங்கத்தின 

பவற்றிறயச் சித்்ரிக்கிைது,” எனெ இச்சங்கத்தின 

ஆ்லதாசகருமதானெ கும்ரசன அகம் மகிழத் 
க்வற்றிப் கபற்ை பதக்கம் மற்றும் தங்க 

காலணியுடன் நுர் அசிம்.

நுர் அசிம் தங்க ்காலணி வென்று ்காற்பந்து 
விளையாட்டில்  சாதளை

ப்ரிவித்்தார. ்மலும், இ்ந் மதாணவர 

இ்ப்ெதாடடியில் கல்நது பகதாளள நிதியு்வி 

வழங்கினெதார எனைதால் மிறகயதாகதாது. 

   சட்டமனை உறு்பபினெர கும்ரசன பினெதாங்கு 

மதாநிலத்தின மு்ல் மகளிருக்கதானெ கதாற்ெது 

அகதா்டமிறய அதிகதார்பபூரவமதாகத் துவக்கி 

றவத்்தார .

 

சடடமன்ை உறுப்பினர் பூங்ககாதது மற்றும் நிறனவுச்சின்னம் ்வழங்கி காற்ப்நது 
விறையாடடு வீரர் நுர் அசிம்-ஐ ககைரவிததார். 
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ஜதாரச்்டவுன - பினெதாங்கு மதாநில அரசு ஊரதாடசி 

்்ர்ல் மீண்டும் நற்டமுறை்பெடுத்் ்வண்டும் 

எனை முடிவில் உறுதி்பெதாடுக் பகதாளகிைது, எனெ 

உளளூரதாடசி, வீ்டறம்பபு மற்றும் நகரபுை & 

கிரதாம்பபுை ்மம்ெதாடு திட்டமி்டல் ஆடசிக்குழு 

உறு்பபினெர பஜக்டி்ப சிங் டி்யதா ப்ரிவித்்தார. 

 ஊரதாடசி ்்ர்ல் ந்டத்துவ்ன மூலம் 

பெதாறு்பபு மற்றும் ஆற்ைல் மிக்க அரசதாங்கத்ற் 

வழிந்டத்தி மக்களுக்கு நல்லதாடசி புரிய முடியும், 

எனைதார.

 பெதாதுத் ்்ர்ல் வதாயிலதாக 

்்ர்நப்டுக்க்பெடும் சட்டமனை உறு்பபினெர 

மற்றும் நதா்டதாளுமனை உறு்பபினெர ஆகி்யதாரின 

ஆடசி பவளி்பெற்டயதாகத் திகழ்கிைது. 

 "2008-ஆம் ஆண்டு ஆடசி அறமத்் 

்ெதாது மதாநில அரசு ஆற்ைல், பெதாறு்பபு, 

பவளி்பெற்ட எனை சு்லதாகத்ற் உருவதாக்கி 

பினெற்ைத் ப்தா்டங்கியது. அறனெத்து 

்ர்பபினெர இற்ட்ய பவளி்பெற்ட ்னறமறய 

நிறல்பெடுத்் ஊரதாடசி ்்ர்ல் அவசியம்," 

ஊராட்சி ததர்தல் நடத்தும் முதல் 
மாநிலமா்க பிைாஙகு தி்கழ
ொய்ப்புண்டு - அளமசசர்

ஊராடசி மதர்தல குறிதத கல்நதுறரயாடறல அறமச்சர் சுறரடா கமாருடின், ஆடசிக்குழு உறுப்பினர் 
கெக்டிப் சிங் டிமயா அதிகாரப்பூர்்வமாகத கதாடக்கி ற்வததனர்.

எனறு ஊரதாடசி ்்ர்ல் கல்நதுறரயதா்டலில் 

கல்நது பகதாண்்ட பஜக்டி்ப கூறினெதார. 

 ஊரதாடசி ்்ர்ல் ந்டத்்்பெடுவ்ன 

மூலம் நகரதாண்றமக் கழக உறு்பபினெரகள, 

்மயர, நகரதாண்றமக் கழகத் ்றலவர ஆகிய 

அறனெவரும் இனறைய நியமனெம் முறைறய்ப 

பினெற்ைதாமல் ்்ர்ல் வதாக்களி்பபின மூலம் 

்்ர்நப்டுக்க்பெடுவர, எனைதார. 

 பசய்தியதாளர ச்நதி்பபில் கல்நது 

பகதாண்டு ெதிலளித்் வீ்டறம்பபு மற்றும் உளளூர 

அரசு துறை  அறமச்சர சுறர்டதா கமதாருடின 

இ்ந் ஊரதாடசி ்்ர்ல் வருகினை மூனறு 

ஆண்டுக்குள நற்டமுறை்பெடுத்் சதாத்தியமதாகும் 

எனெ குறி்பபிட்டதார. 

 இ்ந் மூனறு ஆண்டுகளில் 

முனபமதாழிய்பெடும் இத்திட்டம்  ெற்றிய மதாதிரி 

்தாடகள மக்களறவயில் சமர்பபிக்க்பெடும். 

இ்ந்க் கதாலக்கட்டத்தில் மக்களி்டம் ெட்டறை 

ந்டத்்்பெடடு பசயல்முறை மற்றும் விளக்கமளி்பபு 

பகதாடுக்க்பெடும். 

 ்மலும் வீ்டறம்பபு, ஊரதாடசி 

அறமச்சரறவயில் சில சட்டங்கள திருத்்்பெ்ட 

்வண்டும் , எனைதார.

 இத்திட்டம் பசயல்ெடுத்் பினெதாங்கு 

மதாநில அரசு விடுத்் விண்ண்பெத்ற் முனனெதால் 

அரசு நிரதாகரித்் ்வறளயில் ந்ட்பபு அரசு 

ஒரு குற்டயின கீழ் ஆடசிபுரியும் ்வறளயில் 

பினெதாங்கு மதாநில அரசு மு்ல் மதாநிலமதாக 

உளளதாடசி ்்ர்ல் ந்டத்்  வதாய்புண்டு, எனெ 

அறமச்சர கூறினெதார. 

ஜதாரச்்டவுன - க்ட்ந் ஆகஸட 10- ஆம் நதாள 

ஏற்ெட்ட புயலதால் பினெதாங்கு மதாநில ஐ்நது 

மதாவட்டத்ற் ்சர்ந் 2,022 குடும்ெங்கள 

ெதாதிக்க்பெட்டனெர. 

 ெதாதிக்க்பெட்்டதார ஆகஸட 14-

ஆம் நதாள வறர பசய்ய்பெட்ட கதாவல்துறை 

புகதார அடி்பெற்டயில் இ்ந் எண்ணிக்றக 

பெை்பெட்டது எனெ சமூகநலம், சமு்தாய வளரச்சி 

மற்றும் சுற்றுச்சூழல் ஆடசிக்குழு உறு்பபினெர பீ 

புன ்ெதா பசய்தியதாளர ச்நதி்பபுக் கூட்டத்தில் 

இவ்வதாறு ப்ரிவித்்தார. 

 இ்ந் எண்ணிக்றக அடி்பெற்டயில் 

895 குடும்ெங்கள வ்ட பசெரதாங் பிறை மதாவட்டம்,  

மத்திய பசெரதாங் பிறை (183), ப்ற்கு பசெரதாங் 

பிறை (69), ப்ன்மற்கு மதாவட்டம் (406) மற்றும் 

469 குடும்ெங்கள வ்டகிழக்கு மதாவட்டத்ற் 

்சர்ந்வரகள .

 இ்ந்்ப புயலில் ெதாதிக்க்பெட்ட்ப 

பெதாது மக்கள ்ங்களின வீடடு மறுசீரறம்பபு்ப  

ெணி ்மற்பகதாளள நிதியு்வி ்கதாரி பிர்மர 

துறை, அமலதாக்க ஒருங்கிறண்பபு பிரிவு (ஐ.சி.

யு), ்்சிய ்ெரி்டர ்மலதாண்றம நிறுவனெம் 

(நடமதா) அல்லது மதாநில ஆளுநர ்ெரி்டர நிதி 

மூலம் விண்ண்பபிக்கலதாம்.

 பெதாது்ப  ெதாதுகதா்பபு ெற்ட (ஏ.தி.எம்) 

மூலம் வழங்க்பெடும் நடமதா நிதியு்வி ரிம5,000  

வறர மடடு்ம வழங்க்பெடும். அ்் ்வறளயில், 

புயலால் பாதிக்கபபடட சபாது மக்கள் நிதியுதைவி ச்காரி 
விணணபபிக்கலாம் - பீ புன் சபா
ஐ.சி.யு நிதியு்வி வீடடின ்ச்த்தின 

அடி்பெற்டயில் அதிக்பெடசமதாக ரிம10,000 வறர 

வழங்குகிைது.

 "புயலதால் சிறிய அளவில் வீடு 

ெதாதிக்க்பெட்ட  உரிறமயதாளரகளுக்கு, மதாநில 

அரசு மதாநில ஆளுநர ்ெரி்டர நிதியு்வியின 

கீழ் உ்வி வழங்கும். இ்ந் நிதியு்வி பமதாத்் 

பசலவில் 10 விழுக்கதாடு அல்லது அதிக்பெடசமதாக 

ரிம5,000 வழங்கும்," எனைதார.

 "ஒவ்பவதாரு குடும்ெமும் இ்ந் மூனறு 

முகவரகள வழங்கும் நிதியு்வியில் ஒனறிற்கு 

மடடு்ம விண்ண்பபிக்க முடியும் மற்றும் 

ெரி்நதுறரக்க்பெட்ட நற்டமுறைறய்ப பினெற்ை 

்வண்டும்.

 "நிதியு்வி விண்ண்பெம் குடியிரு்பபு 

வீடற்ட மறுசீரறம்பபு்ப ெணி   பசய்வ்ற்கு 

மடடு்ம ்விர, வணிக கடடி்டங்கள சீரறம்பபு 

அல்லது வதாகனெங்கள ெழுது்பெதாரக்க இதில் 

விண்ண்பபிக்க முடியதாது" எனறு பசய்தியதாளர 

கூட்டத்தில் விளக்கமளித்்தார.

 ்மலும், வ்டகிழக்கு மதாவட்டத்ற்ச் 

்சர்ந் மூனறு மலிவு விறல வீ்டறம்பபுத் 

திட்டங்களதானெ முத்தியதாரதா இ்டதாமதான,  

பஜலுத்்்தாங் இண்்டதா மற்றும் ்ம்டதான துங்கு 

ஆகிய இ்டங்களும் புயலதால் ்ச்மற்ட்ந்து, 

எனெ புன ்ெதா ப்ரிவித்்தார. 

 "மதாநில அரசு பினெதாங்கு 80 ச்வீ் 

ெரதாமரி்பபு நிதி (TPM80PP) மூலம் ்ச்மற்ட்ந் குடியிரு்பபு்ப ெகுதிறய சுமதார ரிம200,000 பசலவில் 

ெழுது்பெதாரக்கும்.  பிை இரண்டு குடியிரு்பபு்ப ெகுதிகளும் ஐ.சி.யு நிதியு்வி மூலம் ெரதாமரிக்க்பெடும்," 

எனெ கூறினெதார. 

ஆடசிக்குழு உறுப்பினர் பீ புன் மபா கசய்தியாைர் ச்நதிப்பில விைக்கமளிததார்.



“光大至峇六拜轻快铁计划”从
8月19日开始至11月19日，

进行为期三个月的公众查阅。槟州首
席部长曹观友呼吁民众到邻近的公众
查阅展示站，对上述计划作出反馈和
意见。

他在一众议员陪同下，在光大三楼
公众查阅展示站召开记者会时，如是
表示。

首长：民众反应佳
他指出，光大3楼是其中一个固定

展示站，另三个固定展示站地点则分
别在峇央峇鲁One Precinct 的陆路
公共交通机构（APAD）槟城分部、布
城陆路公共交通机构总部，以及大山
脚柏达镇威省市议会。

他说，另外还有6个流动展示站将
分别在公众场所进行公众查阅。目前
已开始进行的流动展示站是在E-gate 
特易购（8月19日至9月18日），以及
槟城国际机场（8月19日至9月21日）
，时间为早上10时至晚上10时。

他表示，上述流动展示站较后将移
师到峇央峇鲁阳光广场及双溪尼蒙巴
士站，展示期为9月19日至9月22日；
至于北海中环广场则是10月6日、以
及槟州发展技术中心（PSDC）为10月
9日。

“ 这 展示站主要
是 展 示 所 有 上

述 计 划 的 相
关 资 讯 ，
同 时 也 搜
集 各 方

对 这 计
划 的 意
见。” 他也指出，流动展示站会

到不同的公众场所进行公众查
阅，并每天进行公众查
阅，包括周末和公假。至
于固定展示站，则是依据

办公时间进行，周末与公假例外。
他补充，这是依照2010年陆路公共

交通法令第84条文下，必须召开的公
共展示环节，以便取
得陆路公共交通机构

对上述轻快铁计划，作出最后阶段的
批准。

他说，公众查阅的环节也是民众可
提出反馈的平台，民众可透过手写或
致电方式来作出反馈。

“公众也可在展示站取得表格来填
写本身的反馈，也可在展示站里提供
的网上反馈管道提出提出意见。”

他透露，在汇集所有意见后，州政
府将提呈相关的反馈予陆路公共交通
机构，以寻求更完善的轻快铁计划及
批准。

他也提及，有关公众查阅的日期、
时间及地点等详情，已在8月16日至8
月18日在本地报章《星报》、《光华

日报》、《每日新闻》，以
及《Tamil Malar》刊登。

他呼吁民众或各单位可把
握这3个月的时间，
提供珍贵的反馈，让
这项计划能够进行得
更完善和顺利。

有疑问或欲知更
多详情的民众，可
拨打热线1300-88-
9700，咨询时间为周
一至周五，早上8时
至下午5时。

20
19

年
9月

1日
—

15
日

曹观友、扎基尤丁、章瑛、彭文宝、杨顺兴、郑来兴等巡视光大3楼的轻快铁计划展示站。  

即起至11月19日    
轻快铁计划供公众查阅

轻快铁计划展示站
反应不俗。  
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有了“珍珠无限卡”（Pas 
Mutiara)，一个月只需50

令吉，即可无限通行与槟城渡轮
及槟城快捷通巴士服务！

槟州首席部长曹观友在推介
礼上说，槟州政府早前推行了
CAT免费巴士，目前有了“珍珠
无限卡”，使到海上交通，即渡
轮使用者也可以更便捷。

“联邦政府在巴生谷早前推
行MY50和MY100无限搭月票获得
非常好的反馈后，如今在槟城推
出珍珠通行卡，民众可以乘搭渡
轮，并接着使用免费CAT巴士到
目的地。”

不过，他认为这还不是最完
善的，并表示槟州政府目前正努
力进行槟州轻快铁计划，希望联
邦政府、交通部以及国家基建公
司能够给予支持即协助，以便这
项计划得以成功。

他笑言，目前升旗山机构缆
车还无法享有“珍珠通行卡”的
优惠，但希望未来珍珠通行卡的
使用范围能够更加广泛。

“非常感谢槟城快捷通11年
来在槟城提供良好服务，也感谢
交通部长陆兆福在槟城推行珍珠
通行卡，让更多人受惠。”

陆兆福: 减轻生活负担
交通部长陆兆福说，“珍珠

无限卡”的推行，是继今年1月
份在巴生谷推行的MY50和My100
无限搭月票后的第二期的计划，
并将于9月1日展开，主要是希望
能减轻人民的生活负担。

“很多人会问为何MY50和
My100无限搭月票后只在巴生谷
推行，但该区聚集了轻快铁、单
轨火车以及巴士等公共交通，而
且更拥有来自全国各地的民众在
那工作，希望人民不要太‘小心
眼’，认为政府厚此薄彼。”

他说，只有更多人选择使用
公共交通，才能减少交通足阻塞
及二氧化碳的排放，这也是政府
为国家迈向先进国所作的努力。

机场往市区巴士快捷方便
当天早上抵达槟城国际机场

后，坐上快捷通巴士抵达会场的
他说，从槟城机场乘搭槟城快捷
通到市区，不到一个小时就抵
达，而且只需要2令吉70仙，但

很多人似乎并不知道这项服务，
希望所以人民代议士能够亲身乘
搭巴士，并广为宣传。

他说，在每售出一张“珍珠
无限卡”，联邦政府必须津贴50
令吉给予该公司，这是联邦政府
直接给予民众的援助，并希望在
2020年12月可以达到4000个珍珠
卡用户的目标。

“槟城快捷通早前推出乐龄
人士及学生35令吉的月票依旧会
持续，民众不必担心会取消，为
前者的月票不包含渡轮服务，另

外，珍珠无限卡的有效日期是从
第一次启动后开始计算30天，不
必担心提早购买会逾期。”

他也表示，槟城快捷通目前
拥有404辆巴士，途径71个路
段，每年乘客量达1600万，即平
均每天拥有7万5000名乘客; 而
槟城渡轮每年拥有86万5559名
乘客以及76万2498交通工具，
平均每天有3696乘客、1198辆
车、1833辆摩多以及59辆其他交
通。

珍珠无限卡使用方法简易
有兴趣申请“珍珠无限卡”

的民众，只需持有大马卡或军人
卡，前往槟城快捷通8个地区的
客服柜台申请，包括总部快捷通
罗弄古力总部、渡轮码头巴士终
站B、光大巴士总站、大山脚巴
士总站、武吉占姆巴士转站、甲
抛峇底巴士转站以及北海渡轮码
头渡轮售票柜台。

“珍珠无限卡”使用方式简
易，民众只需要在上下巴士或渡
轮时触碰感应器即可。

除了槟岛及威省的所有巴士
及渡轮路线，“珍珠卡”也可以
使用于槟城快捷通巴士从槟城中
环广场至巴里文打及双溪大年
的巴士服务。此外，“珍珠卡” 
上午也可以使用每天上午6时半
至8时半从双威Blanket酒店出发
至槟岛工业区的跨桥快车（BEST 
FIZ），以及傍晚从槟岛回程的
同样路线。

欲知更多详情，可联络04-
255800或浏览www.rapidpg.com.
my。

在马来西亚独立后一年出生的我，
毫无疑问的，自小父母就跟我分

享很多有关我国殖民时期的故事。
我国独立通常也被称为是一场“

胜利”，而我知道，这场胜利得来不
易。

我国独立至今已有62年光景，我常
常在想，独立对于现今社会，特别是
对我孩子这一代的年轻人而言，究竟
有着怎样的意义。

对我而言，我现在对于国家独立的
理解和欣赏，已不同于它此前带给我
的含义。

作为槟州第五任首席部长，作为一
名决定一个州属发展方向的领导者，我
多少能够体会到我国“独立之父”东姑
阿都拉曼在1957年8月31日在独立广场，
率领人民高喊“默迪卡”（Merdeka）独
立口号时，心中那股决心、挑战和满足
的心情。

当我带领着槟州迈向“槟城2030：重
家庭、拥绿地、精明州、耀全国”愿景
时，过程中同样需要贯彻独立的意义和
爱国精神。

在“槟城2030愿景”中，源自于家庭
制度的和谐与团结，将成为我们实现胜
利的基石。

这份胜利，除了让槟州人民得以继
续和睦相处之外，我希望本州的每一
个人，都可以享受到发展计划，特别
是基础设施的建设，带动经济增长的
成果。

我们不希望我们的子子孙孙受到交
通阻塞的困扰，反而希望他们可以乘
搭轻快铁，在很短的时间内抵达目的
地；拥有良好的事业；有能力拥有本
身的屋子；具效率的医疗健康服务以
及生活在安全的环境里。

同时，我们也希望他们可以获得良
好教育；争取性别平等；在不忽略现
有遗产价值下，为下一代打造充满绿
意与健康环境的生活。

今年，我参与了许多配合国庆月所
举办的活动。每当国歌奏起，看到不

同背景、种族和信仰的人民，团结一
致，和睦共处，都令我为之动容。

马来西亚，尤其是美丽的槟州，在
我的眼里是如此特别。多元的种族、
宗教信仰和文化，使我们更显独特。

对此，身为国民，我们必须注意自
身的语言和举止，以免触及其他族群
宗教信仰与敏感事务。现有的和谐与
团结，需要靠大家去维持。

或许我们对独立的意义有着不同的
诠释，但是身为马来西亚国民，我们
都一样，都是马来西亚之子。

我是马来西亚之子，我爱我的国
家。

谨以此专栏，恭祝全体马来西亚人
民：国庆日快乐。爱我国家，廉洁大
马。

50令吉珍珠无限卡
1个月无限通行渡轮与巴士

Merdeka!

曹观友和陆兆福一起推介珍珠卡.  
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8月31日国庆日，是马来西
亚全民共襄盛举，庆祝及

纪念马来西亚独立，也缅怀
国家先贤在争取国家独立时，
所付出的努力与贡献的重要日
子。

这一天，联邦政府及各州
政府，以及全马各地的组织，
都会举办一系列的国庆庆典活
动，各族人民欢聚一起，不分
彼此挥舞辉煌条纹，并在各个
角落的悬挂国旗，充分展现全
民团结及爱国精神。

我国政府每年都会推出指
定的主题和口号，而今年是大
马史上经历第一次的政权交替
后，第二年庆祝国庆日。

今年国庆主题也延续了去
年，即“爱我国家，廉洁大
马”（Sayangi Malaysiaku: 
Malaysia Bersih），强调团
结及爱国精神的重要性，并培
养及灌输国人，干净及崇高的
廉洁价值观及个性，共同促进
和谐及国家繁荣。

另一方面，国庆日之后，
紧接着就是纪念1963年9月16
日马来西亚联邦的成立马来西
亚日，人民也会纷纷盛大庆
祝，以表示爱国精神。

槟州首席部长曹观友在出
席“辉煌条纹巡回车队槟城站
晚宴”上说，马来西亚迎来
了第62周 年国庆日，希望
全国人民 能够在辉煌条纹
下，展示 爱国情操，让

国 庆 情怀团聚各族
之 间的关系，
共 同迈进。

“虽然我
国目前面对
多项课题挑

战，但在国庆
月，无论来自
哪个州属或阵
营，人民应不
分彼此，异
中求同，让
国庆日更具
意义。”

每当步入国庆月，各族人民欢聚一起，不分彼此挥舞辉煌条纹。
每逢国庆月，民众会在家、办公室、商店、轿车及任何合适的地方挥舞辉煌条纹，以
展示对国家的忠诚。

无论来自哪个
州属或阵营，
人民应不分彼
此 ， 异 中 求
同，让国庆日
更具意义。

全民共庆
国庆日

首长吁不分彼此  
异中求同马来西亚迈入第62周年国庆

日，各族人民同欢共庆。

今年的国庆主题为“爱我国

家，廉洁大马”，强调团结

及爱国精神的重要性。
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宣布发开斋节援助金
首长冀公务员配合实现2030愿景

槟州首席部长曹观友呼吁女性们
重新评估并探讨，如何在国家经

济、社会发展及政治等领域上扮演重
要角色。

他是在槟州大会堂出席由丹绒区妇
女及家庭发展委员会（JPWK）“爱我
的马来西亚，廉洁大马”（Sayangi 
Malaysiaku: Malaysia Bersih)国庆
活动上致词时说。

他说，槟州政府成立妇女及家庭发
展委员会，各个州选取的委员会100%
由女性领导，让草根阶级的女性都有
机会掌握重要的领导职位，让更多女
性可参与和发展相关的决策过程。

“槟州政府也落实了性别包容政
策，需符合40:40:20 的比例，即40%
男性，40%女性及20%男女即可，确保
在在领导层男女比例取得平衡。”

另外，他也表示，每一年的国庆日
除了缅怀对国家先贤为国家争取独立
时所付出的贡献，同时也促进各民族
同胞间的关系，提醒人民全必须爱护
自己的国家，马来西亚。

“我国庆日已经迈入第62年，各族
之间的和谐与融洽也成为了外资及游
客的一大吸引力。”

他也强调，今年的国庆主题为“爱
我的马来西亚，廉洁大马”，希望人
民能够欣赏及体会这个主题所涵盖的
意义。

当天活动是由槟州元首夫人杜潘玛
芝末开幕，活动内容包括健康检查、
射箭、晨操、女性企业说明会、文化
表演、传统玩意、国庆日等活动，其
他参展单位则包括农业局、选举委员
会、和平女警巡逻队（AMANITA）等
等，吸引约700人踊跃参与。

与会者包括光大区州议员郑来兴、
彭加兰哥打区州议员魏子森、光大区
妇女及家庭发展委员会主席陈暎亦、
彭加兰哥打区妇女及家庭发展委员会
主席陈靖枂、巴当哥打区妇女及家庭
发展委员会主席杨碧碹、非政府组织
Perjuanita主席峇蒂玛。

马章武莫区州议员李凯伦提醒国民在欢
庆国庆日的同时，也要向身边年轻一
代， ，让年轻人明白一切得来不易，
学会珍惜。

他认为各族若懂得惜福的意义，社
会就会持续和谐，国家就能越来越繁
荣。

李凯伦为民间艺术节槟城站活动开
幕致词时还说，当天的活动包括儿童爱
国服装比赛，以爱国为主题。他觉得爱
国情操应从小培养，他相信懂得爱国的
人越多，该国家的明天就更有希望。

当天的儿童爱国服装比赛共有20人
参加，最后由郭科吟获得全场第一名，
第二名为纪伟耀，而Aliya Eryna则获
得第三名。

上述活动是由人民之声和独立漫画
家群组主办，马章武莫区州议员李凯伦
服务中心，及马章武莫区妇女与家庭发

展委员会联办，大山脚永旺商场赞助场
地。

民间艺术节是一个以文化艺术作为
媒介，来推进全民团结和社会和谐的活
动，以半岛巡迴方式进行，同时也是为

了11月人民之声30週年的前导活动，槟
城是巡迴第二站。

出席者包括威省市议员王泽钦、马
来西亚网络政治漫画家祖纳、人民之声
吉隆坡协调员阿米尔阿都哈迪、人民之

声槟州协调员林毅哲、马章武莫区妇女
与家庭发展委员会主席洪彩玲、马章武
莫区乡村社区管理理事会协调员查布，
以及大山脚永旺商场总经理卡玛鲁扎
曼。

嘉宾与20位儿童爱国服装比赛参赛者合影，后排左六起为Jab、洪彩玲、王泽钦、李凯伦、卡玛鲁扎曼、阿米尔阿都哈迪及
林毅哲。

民间艺术节
槟城站开幕”
李凯伦：各族
惜福  国家和谐

提供心灵辅导服务的D’Home也参与活
动。

首长吁女性重新评估及探讨
社会发展经济政治扮要角

妇女及家庭发展委员会成员献花予 州元
首夫人杜潘玛芝末，左二为曹观友。    
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槟州首长曹观友指出，他将在近期
内与相关单位召开会议，就提升州
内工业区管理系统展开讨论，以期
能够符合更多国际企业期许，让槟
州成为更多国外投资者首选。

他说，本身于8月初到访美国矽
谷，与一些企业高层会面时，曾就
槟州的工业区管理展开讨论，许多
商家都期望槟州工业区也能按照矽
谷规格来管理。

“我本身探访了他们的工业区，

他们在各方面都做得很好，其中包
括了工业园内的景观设计，都让人
觉得不像置身在工业区，而是像在
大学。”

他是在配合槟州发展机构50周年
纪念，于威南峇都加湾桂花城植树
活动上，致词时这么表示。出席者
包括武吉淡汶区州议员吴俊益。

活动当天共种植100棵树木，其中
包括黄花盾柱木、狐尾棕和锡兰铁
树。

都加湾桂花城植树
无论如何，当局最终目标为种植281

棵树木，为了达到目标，有关植树工程
于今年6月开始至11月。

首长补充，槟州发展机构成立50周
年，一直以来都是槟州的发展引擎，多
年来的磨练造就其“成熟稳重”风格，
无论如何，他希望该机构也能与时并
进，带入更多创新思维，让槟州发展更
进一步。

“槟州发展机构在50周年之际，也

会针对其商业模式、未来聚焦等做出
探讨，确保槟州未来的发展能够跟上
州政府步伐，提升州内的商业及社会环
境。”

针对在州内种植百万棵树目标，首
长也说，截至目前，州政府已在各地种
植了超过20万棵树木，因此，他有信心
这项目标能够完成。

“这是一项艰巨的工程，但我相信
只要有足够时间，我们最终都能完成，
实现槟城2030愿景中的拥绿地。”

槟州 政 府 宣 布 即 将 成 立
槟 城 数 码 自 由 贸 易 区

（Penang Digital Free 
Trade Zone），并在8月杪与
数据科技供应商Fusionex签
署谅解备忘录，该供应商将作
为槟城数码自由贸易区计划的
先锋。

槟州国内与国际贸易、消
费人事务及企业发展委员会主
席拿督阿都哈林在记者会上指
出，这平台将提供智能大数据
分析、带来更便利化的贸易
活动。

他说，槟城数码自由贸易区
将透过这平台对接各个领域，
比如机场、海港、货运代理、
政府机构、海关、物流供应
商、货仓、银行等单位。

“上述的对接将加强及加速
各单位之间的数据通信，以及
更准确的交换数据。”

他表示，槟城数码自由贸易
区将帮助本地中小企业进入全球
市场、电子市场以及吸引环球品
牌，让马来西亚成为全球市场的
门户。

他继说，槟州政府与中央政
府拥有相同的愿景，即致力于透
过数码化及数字化来推动及增加
本地中小企业的跨境电子商务。

他表示，2017年至2018年
期间通过这项倡议下，与大
马外贸促进会（Ma t r a d e）
、 马 来 西 亚 数 字 经 济 机 构
（MDEC）、马来西亚中小企
业机构进行这方面的合作，如
今马来西亚已成功帮助6200
个中小企业达到跨境电子商
务。

他表示，在这槟城数码自
由贸易区的倡议下，槟城将
在2025年提升中小企业货物
出口额达到380亿美元，以及
开创6万个就业机会，这也有
望让槟城数码自由贸易区在
2025年，成为亚洲领先的转
运枢纽。

配合槟州发展机构50周年纪念，威南峇都加湾桂花城进行植树活动。  

阿都哈林宣布州政府即将成立
槟城数码自由贸易区    

加速各单位数据通信     
槟政府成立数码自由贸易区

近期讨论提升工业区管理系统 
首长：吸引更多国外投资者
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2019年槟州国际绿色研讨与
博览会（PGIGCE）将于9月

27日至29日在葛尼百丽宫商场
举行，展览摊位多达69个，并
备有适合一家大小的活动、工
作坊、表演、比赛等，让民众
对环保有进一步认识及加强醒
觉。

槟州首席部长兼槟州绿色机
构主席曹观友在记者会上说，
槟州国际绿色研讨与博览会是
槟州绿色机构（PGC）的年度
大型活动，旨于促进槟城的绿
色与智能城市规划与发展。

此盛会今年迈入第9届，主
题为“槟城绿色智能城市”，
曹观友希望通过绿色智能城市
规划来提升人民的生活素质，
并提高民众对环保课题的关注
与醒觉意识。

他说，今年的活动将与马
来西亚绿色建筑物北马区分会
（MGBG）联合举办，希望借此
机会帮助推动槟州绿色经济与
永续性发展，让槟城成为本地
人引以为傲的州属。

槟城 2 0 3 0 愿景以“重家
庭、拥绿地、精明州、耀全
国”为目标，因此，他欢迎家
长与孩子们一同参与槟州国际
绿色研讨与博览会的亲子活
动，其中包括儿童烹饪工作
坊、沙画填色比赛、索取免费
植物、Rs回收角落、趣味游
戏、工作坊与学生表演等等。

值得一提的是，智能人形机
器人Cruzr以及其他机械朋友
们也会在此次活动中亮相。

“槟州政府于2018年推介
了槟城2030愿景，旨在提升
宜居程度、提升经济、提高
人民的社会参与度、投资建成
环境以提高抵御能力。我们希
望通过这个愿景将槟州打造成
足以启发国人并带动国家发展
的先锋州属。这是槟州首次采
用书面式进行的愿景计划，它
将会是槟州未来发展的方向指
南。”

他说，带领槟州向绿色州属
迈进是共同目标，州政府也了
解在积极提升经济发展同时绝
不能忽略生态平衡。

“而数码电子是目前智能城
市发展不可缺少的重要元素，
唯有正确投资并善用这些科

技，我们才能更有效率提高生
活水平。因此，我们必须改善
槟州的智能设施，在提高槟州
宜居性同时也加强城市发展的
伸缩性。”

他指是项活动是一个适合各
阶层人士学习与分享绿色创意
概念的平台。

杨美盈主讲绿色研讨会
配合今年的槟州国际绿色研

讨与博览会，大会也邀请了能
源、科学、科技、环境及气候
变化部部长杨美盈一同参与28
日的开幕礼，并为当天举办的
绿色研讨会担任主讲人。

此外，这项研讨会也诚邀了
行内专业人士，如马来西亚绿
色建筑物联盟代表 Allan Han
与槟岛市长拿督尤端祥一同分
享在绿色与智能城市发展的经
验与知识。

欢迎报名捡垃圾慢跑活动
为了鼓励市民培养健康的生

活方式，第4届 MGBC活力生态
跑将于9月29日上午进行。

曹观友呼吁参赛者穿上自己
的绿色T恤参与全长5.1公里的
捡垃圾慢跑活动。

“除了别开生面的木制奖
牌，主办单位也采用无纸化

报名，而所有完成跑步的参赛
者还有机会参与幸运抽奖，
丰富大奖包括了2台钢铁人机
器。”

此外，大会也为参赛者们准
备可食用的海藻果冻杯以取代
一次性使用塑料杯。

有意参与者可以在9月15日
前通过网上报名。

欲知更多活动详情可浏览槟
州国际绿色研讨与博览会脸书
专页，或致电04-250 3322查
询。

陈美玲：绿色议程明年1月
呈州政府

槟州绿色机构总经理陈美玲
受访时说，该机构目前正积极
筹备槟城绿色议程当中，并已
进入最后阶段，预料可在明年
1月呈交给州政府。

她说，该议程涵盖10个课
题，目前只剩下3个课题尚未
完成。“这3个课题分别是水
源污染、政府绿色机制，以及
生态环境。”

出席者尚有槟州国际绿色
研讨与博览会（PGIGCE）筹
委会主席谭伟樑，以及与马来
西亚绿色建筑物北马区分会
（MGBG）理事会成员林永生
等。

亚太区城市论坛 光大3楼设报名柜台
第7届亚太区城市论坛（APUF7）
倒数49天，欢迎有兴趣参与者
到光大3楼相关柜台了解详情和
报名参与这项区域盛事，开拓
视野，自我增值。

槟州地方政府、房屋、城
市及乡村规划委员会主席佳
日星为APUF7注册柜台主持开
幕时说，上述活动将于10月15

至17日，在槟城国际会展中心
（SPICE）举行， 目前已经接获
超过560人报名参与。

“大会放眼吸引5000名来
自53个国家的领袖、利益相关
者、政府与非政府组织、学
者、城市专家以及公众参与。
我们相信在各方面的支持下，
我们将可以达到理想的参与人

数。”
“该柜台即日起开放服务直

到9月30日。为了方便参与者，
当局将在结束报名后在光大发
放参与者证件。如此一来，参
与者就无需舟车劳顿地到SPICE
去领取证件，或在活动进行前
让登记处陷入繁忙。”

他说，此次论坛主要讨论的

内容涵盖城市和地区规划、城
市恢复力、精明城市的数据和
技术，以及城市金融。他呼吁
公众，尤其公务员们积极参与
此论坛。

配合上述活动，大会将在正
式开幕的前一天，即在10月14
日举行“市长脚车行”、青年
与妇女大会，以及2019年地方

政府权力公约。
另外，在论坛结束后的当

晚，即17日晚上，大会也将在
旧关仔角举办槟城嘉年华，欢
迎公众、本地及外国游客参
与。

有兴趣了解更多有关亚太区
城市论坛活动详情者或报名可
浏览www.apuf7.org。

首长曹观友与槟州国际绿色研讨与博览会参与单位代表合影。

槟国际绿色研讨与博览会9月杪举行
首长：向绿色州属迈进是共同目标
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图片不够高清

再里尔与水利灌溉局新总监交流
苏克里放眼解决槟水源供应

再里尔（左）与苏克里相谈甚欢。

报导：冯芷芸
摄影：Noor Siti Nabilah Noorazis

水利灌溉局（JPS），顾名思义就
是负责州内的水利工程、河流

保护与管理，以及治水工程的负责单
位，扮演非常重要的角色。今年8月
初正式走马上任的槟州水利灌溉局总
监苏克里，在此之前曾在联邦政府水
利灌溉局总部工作，有着丰富的经验
的他对于本身来槟担任重要职位，有
着很大的期许，并希望自己能够在任
期内胜任这项工作，完成各项工程，
改善槟城的水利基设，提升人民的生
活素质。

为了欢迎新上任的总监，工程，基
设与治水事务委员会主席再里尔特别
与苏克里进行一场轻松的访谈，来听
听这位新上任总监对自身的任职有何
看法及期许。

再里尔：请介绍一下你本身的背景
苏克里：在为担任槟州水利灌溉局
总监之前，我在联邦政府水利灌溉局
总部建筑及基本设施部门担任总监，
这对我来说也是一个蛮大的挑战，必
须涉及及规划各种项目，包括与森林
局、旅游局、国家动物园等单位进行
合作。

我是1 9 6 3年出生于霹雳州瓜拉
江沙，并在怡保技术学校完成中学
课程，然后在马来西亚工艺大学

（UTM）
完 成

学

士课程后，就到伦敦技
术大学修读硕士，1987
年毕业后回到马来西亚
工艺大学研修水资源工
程，这科系对发展国家
来说并不新，但在我国
仍算非常新颖的科系。

再里尔：你 认 为 在 联
邦政府水利灌溉局与槟
州分局的工作有何不同
呢？
苏克里： 对 我 来 说 全
国最具挑战的区域就是
雪兰莪及槟城，两者对
我来说都具有不同的挑
战，1997年在JPS总部
工作时，我负责巴生区
域水利工程的工作，当时
正值发展高峰期，而巴生
地平线又低于海平线，一
旦下雨就会面临海水涨潮及水灾的情
况，因此人们对于水利灌溉局的期望
更高，希望当局立即展开行动，极具
挑战。

在槟州方面，被总部调派来担任槟
州槟州水利灌溉局总监，主要是在各
个机构及部门间担任协调与沟通的角
色，并与人民代议士积极展开合作，
而槟州人民对治水工程的期望也很
高，我不仅要完成这些任务，也要把
它做好，这也是挑战之一。

再里尔：曾经参与 “河流流域綜
合管理”（I R B M）及“生命之河
（River of Life)计划的你，如何看
待槟城的河流被称为全国最肮脏，以

及您有何计划如何解决
这个问题呢？
苏克里：大马水利灌
溉局推行的 “河流流
域綜合管理”计划，以
及“生命之河”计划，
都是我策划及负责的项
目，前者主要是通过与
各个单位及机构合作与
协调管理方式，提升河
流水质，土地及所有沿
河和盆地的管理，还原
沿河生态和河流保育工
作；后者则希望河流可
以碰触，有鱼且有生命
的水质为目标。

IRBM拥有4大概念，
即 一 确 保 水 源 充 足 、
二确保水质良好、三缓
解水灾情况以及第四则
是生态环境的保护。当

然，我期望可以在槟城试行这两大计
划，但这些计划与政策，单靠州政府
的努力是无法成功的，还需要各个单
位以及民众的配合。

再里尔：针对气候变迁的课题，你怎
么看待呢？
苏克里：一谈到气候变迁，人们的
印象就是水灾，但气候变迁所造成的
后果不仅仅是水灾而已，但为了适应
气候变化，我们也采取了几项步骤，
其中包括在所有工程即计划上升级其
安全性，第二则是推行“与水共生”
（Living with water）的概念。

早前被派遣到吉兰丹州任职时，
当地每到季候风时期水流就会涌入市

区，造成积水和水灾的情况，但当
地人民已习以为常，甚至当作是市区
内的庆典（Festival in Town)。另
外，日本当地人也已经习惯与地震一
起生活，并做好准备面临随时会发生
地震的情况。

这个概念或许在槟城来说非常新
颖，而早前在吉隆坡试行时此概念
时也遇到了阻碍，因为民众完全不接
受，他们要水灾完全消失，但要知
道，水灾是不会消失的，只能进行缓
解，因此，我不敢保证这个概念一定
可以成功，但不妨一试。

再里尔：请问你任职与槟州水利灌
溉局总监的短期和长期目标分别是什
么，可否进行解说呢？
苏克里：我任职期间的短期目标是
希望确保之前还没完成的项目与计
划，能够在这2至3年内完成，并减少
及缓解水灾情况的发生。

我的长期目标，则是希望在全槟实
施“河流域綜合管理”（IRBM），这
个5至30年的长期计划，希望能解决
槟州水源供应的问题，因为槟城的生
水来源80%来自于吉打慕达河，但我
们并无法知晓在20年或30年后，槟城
水源供应是否还充足，而吉打州是否
又愿意让该河河水流入槟州呢？

因此我认为槟城必须做好应对的准
备工作，在IRBM计划下，我们可以确
保水源充足、水源质量以及环境的保
护等，这就是我对槟城的长期目标。

苏克里：希望未来能确保
槟城水源充足，环境受到
保护。
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报导：冯芷芸
摄影：Noor Siti Nabilah Noorazis

槟州首席部长曹观友说，透过槟
城未来基金会奖学金（Penang 

Future Foundation, PFF)，州政府希望
将槟城打造为人才枢纽（Talent Hub）
，不仅提供学生更多机会，也确保槟城
未来可持续性的发展。

他是在出席槟城未来基金会奖学金午
餐会上致词时说。

他说，这项基金会是州政府为州内优
秀学生提供财务上的支持所做的努力，
让他们能够完成高等教育的梦想。

他说，槟城未来基金会奖学金今年已
迈入第5年，希望相关行业及私人界能
继续给予槟城未来基金会支持，让这项
奖学金可以持续性的协助有需要的优秀
生。

“今年共有61位获得奖学金的学生顺
利毕业，2019年度的奖学金则分别有25
位学生获得”PFF Mutiara”奖学金，87
位获得“PFF Penang Scholar”奖学
金，希望这两个奖学金能协助学生们减
轻经济负担。”

吕丽莲吁私人界捐助基金
投资槟城机构首席执行员拿督吕丽莲

说，槟城未来基金会从2015年开始，当
时共有4000万令吉的基金，截至目前已
经批准了2300万令吉的奖学金，共408
份。

她呼吁私人界能够继续捐助槟城未
来基金会奖学金，帮助更多学生完成高

等教育梦，也协助槟城留住更多优秀人
才。

有兴趣捐助的单位可以联络首长办公
室特别事务官拉惹莎拉菲娜 04-2614424
。

槟城未来基金会奖学金分为两个类
别，第一为成绩平均绩点至少3.67及每
月家庭收入不多于1万5000令吉的“PFF 
Penang Scholar”，而第二为成绩平均
绩点至少3.00及每月家庭收入不多于
5000令吉的“PFF Mutiara Scholar”。

获得“PFF Penang Scholar”奖学金
者将可获得高达10万令吉的补习津贴及
1000令吉的生活费津贴，而获得“PFF 
Mutiara Scholar”的奖学金者将可获得
高达6万令吉的补习津贴及600令吉的生
活费津贴。”

许智胜:毕业后一定回槟工作

就读于拉曼大学
学院会计与金融系
的许智胜（21岁）
说，获得槟城奖学
金感到非常光荣，
这也给予我一个机
会毕业后回馈槟
城，作出贡献。

“PFF让我我有
很很多机会参与活
动，认识更多朋
友，我也非常感谢
州政府愿意资助我的学费，毕业后我一
定会回来槟城工作。

王伟翔要回馈家乡
就 读 于 拉 曼 大 学 学 院 估 量 系

（quantity survey)的王伟翔（21岁）
认为，槟城拥有家的感觉，因此毕业回

来槟城发展事业并不
是问题，也希望能回
馈槟城。

他说，非常感谢槟
州政府给予学费和生
活费上的资助，而槟
城属于发展州属，因
此也需要估量师，不
难找到工作，希望学
成后可以为槟城作出
贡献。

傅子芩靠自己完成大学课程
就读于槟城理科大

学电脑科学系的傅子
芩（22岁）说，本身
不希望依靠家人让家
人有负担，同时也希
望自己能够独立，因
此靠打工及申请槟城
未来基金会奖学金来
完成大学课程。

来自柔佛州的她
说，虽然槟城与家乡
柔佛有些距离，但是
来到这里读书后喜欢
上槟城的环境，槟城
也是全国第二个高度
发展的州属，因此毕
业后在这里工作并不是问题。

“我觉得这个奖学金非常好，不仅提
供学费和生活上的援助，也有很多活动
让我认识更多朋友，对于未来的就业提
供了更多机会。”

王伟翔：感谢槟
州政府提供奖学
金，毕业后一定
回馈家乡。

许智胜：毕业后一
定在槟工作。

傅子芩：申请奖
学金主要是希望
能靠自己完成大
学课程，不为家
人增加负担。

烟雨中走入升旗山，探索林内的自然美
景。

槟城未来基金会奖学金旨在协助优秀学生们减轻经济负担，完成大学梦。

透过未来基金会奖学金
首长：打造人才枢纽

政 府 希 望 将 槟 城
打 造 为 人 才 枢 纽
（Talent Hub）.
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“谢谢槟州政府分发的高等教
育援助金！”

威 中 区 高 等 教 育 援 助 金 正 式 发
放，共有347名学子受惠，拨出款额
高达27万200令吉。

槟州行政议员章瑛和槟州议员李
凯伦，也受邀出席颁发有关援助金
予受惠者。

章瑛表示，教育是槟州政府投资
未来的一个重要项目，当局希望能

够培养更多人才，让槟州能够与时
代接轨，继续繁荣。

她说，州政府发放有关援助金，
就是希望可以协助减轻学子们的家
庭 负 担 ， 让 他 们 更 无 后 顾 之 忧 求
学，同时，这也是一份鼓励，让学
子知道当局非常关注现时的教育发
展。

她也透露，随着时代改变，如今
已经进入工业4.0时代，因此，槟州

政府也致力于培养拥有科学知识的
专才，并通过各项计划，制造一个
有利于科学发展的大环境，增进孩
子学习科学的兴趣。

“另一个对学子们很重要的就是
语文，多一个语文就多一项优势，
除 了 国 语 外 ， 其 他 各 族 语 文 如 英
文、华语和淡米尔文，也对往后的
事业有所帮助。”

她希望学子们都能把握机会，在

求学时尽可能用知识武装自己，增
强自身的竞争力，并在学成后成为
贡献槟州的一分子。

周禾杉：可补助生活费
就读机械工程的周禾杉形容，槟

州政府拨款高等教育援助金，是一
项非常慷慨的举动，他非常感激州
政府此举，因为这笔钱将用以补助
他的生活费，对他意义非凡。

威南区高等教育援助金正式发放，共
149名学子获得槟州政府辅助，减低孩
子深造带来的家庭负担，拨出金额达
11万9500令吉。

槟州行政议员章瑛认为，教育面
前人人应该平等，只要拥有相应的能
力，不管是来自任何背景、种族和宗
教等，都应被赋予机会，让他们能够
施展才能。

章瑛：州政府注重人才培养
她说，槟州政府非常注重人才培

养，尤其是如今科技发达，在科学科
技领域的人才，更是州政府培养计划
的未来目标之一。

因此，她希望通过州政府努力打造
科学、科技、工程及数理教育环境，
能够在未来培养更多相关方面的专
才，制造出更多“槟城”品牌的创新

产品。
“就像许多科技产品如社交媒体、

网络，都是由科技领域所发明出来
的，有了足够的科学人才储备，我相
信这些科技企业，也能在我国被创造
出来。”

她是在上述移交仪式上，致词时这
么指出。出席者包括槟州议员方美铼
和吴俊益。

拉马沙米促教育部检讨科学课纲
槟州第二副首长拉马沙米促请教育

部，重新检讨如今在中小学所实行的
科学课纲，是否仍符合时宜。

“如今全国加入理科的人数逐渐
减少，足见学生对理科的兴趣已经减
少，所以教育部有必要检讨学校的理
科教导方式。”

吕俊学：可帮补学费
就读拉曼学院的吕俊学对获得援

助金感到开心，他说，本身并非来自
富裕家庭，所以这笔援助金对他帮助
非常大。

另一名在拉曼学院就读
会计的李欣宜表示，她
将把这笔钱视作教育基
金，做为她往后垫付生
活费的津贴。

威南区高等教育援助金发放 仪式出席者合影。 

就读拉曼学院的吕俊学对获得援助
金感到开心，他说，本身并非来自
富裕家庭，所以这笔援助金对他帮
助非常大。

威南区
高等教育

援助金发放  
149名学子受惠

获得高等教育援助金的学生与章瑛及李凯伦合照。

威中区高等教育
援助金发放  

章瑛：教育是槟政府投资未来的重要项目
另一名受惠者，就读工商管理的陈诗晴表示，她会先把这笔补助金储蓄起来，以备不时之需，并协助她完成学业。

陈诗晴：储蓄备不时之

需
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1	 CEMACS研究中心会不定期举办工作坊或论坛，并让
	 学校及学院等单位前来参观。
	
2/3/4	CEMACS研究中心内还有珊瑚及海洋生物标本的
	 “博物馆”。	

5	 位于直落巴巷国家公园中，名为直落阿宁（Teluk	Aning)	
	 海滩旁的研究中心，环境清新。

6	 CEMACS内还有宿舍和小套房宫民众租用。

7	 研究员解说关于一般大众所不知道的海洋生物“冷知识”。

8	 陈思憓：CEMACS注重海洋可持续性的发展，并希望社
	 区民众可以一起配合，来保护海洋。

11

报导：冯芷芸
摄影：Ahmad	Adil	B.	Muhamad

早在联合国于2015年推出17个可持续发展目标（SGDs)前，理科
大学海洋与海岸研究中心（CEMACS）就已开展一系列的研究与

努力，为海洋生物及环境，以及其可持续性的发展贡献一份力量。
成立于1991年的理科大学海洋与海岸研究中心，主要负责海洋科

学和沿海生态系统的研究和研究生培训，在海洋科学方面提供大量
专业知识和资源，从而解决海洋和沿海生态系统相关问题，确保海
洋生态可持续性发展。

理科大学海洋与海岸研究中心（CEMACS）总监拿督陈思憓博士受
访时说，目前该研究中心拥有31名研究员及员工，该中心设立的5大
宗旨，即研究、教育、社区、服务以及让所有人保持开心的心态。

“CEMACS不仅仅是研究海洋生物，我们还是槟城最大的无脊椎动
物研究中心，提供研究场所、工作坊、研究设施以及沿海地带及森
林保护区的大自然环境，是让学生及研究者进行大自然学习以及实
地考察的一站式中心。”

她说，很多大学研究目标都是鱼类，但CEMACS研究对象还包括了
蚌类、虾类、海草类、水母及珊瑚等等，主要目标是为了海洋保护
及其可持续性发展。

她补充，CE M A C S研发各品种生蚝幼苗，并通过水产养殖
(Aquaculture)方式，来协助满足市场需求。不仅如此，该中心还还
提供可持续性的方法，并教导渔民及社区，如何使用保护环境并且
同时可获利的方法，来发展海产业。

“以当地的渔民为例，我们并不会直接给渔民们‘鱼’，而是要
教他们如何‘钓鱼’，这样他们才能独立更生，而选择生蚝及海参
等海产，是因为它们必须在天然及清洁的海洋生态中进行养殖，这

样渔民为了海产养殖的同时，必须加强海洋的环境保护及照顾，
一举数得。”

她说，CEMACS的介入杜绝了中介商向渔民牟取暴利的机会，并
且将他们与海产也进行链接，控制渔民售卖海产的价格，以保障
渔民的利益。

“我们将高科技的技术转换为最简易的方法，让当地渔民掌握
技术并自力更生，甚至成为一个企业或培训员，以降低社区贫富
悬殊的情况发生。”

陈思憓：研究减少水母伤害人类
另一方面，槟城理科大学海洋与海岸研究中心目前也正研究

水母习性，并不定期举办水母工作坊及论坛，邀请世界各地的海
洋专家前来参与，透过各国之间的数据分享及研究，有助于槟州
的水上活动避开水母繁殖季节，以减少水母对人类造成伤害的机
率。

陈思憓说，我们希望能提高民众对于水母危害的意识，因为槟
城仰赖于旅游业，若发生被水母蜇伤或致命的事件，这对槟城的
旅游业来说是一个非常大的打击。

“此次的工作坊是追踪水母的迁移的季节，并与邻近的各国包
括泰国、印尼等地区进行数据分享及合作，以探测水母的踪影，
好让本地水上活动业者或旅游业者可以获得最新详情并避开水母

群，减少水母蜇伤案例。”

生态旅游好去处
位于直落巴巷国家公园中，名为直落阿宁

（Teluk Aning)海滩旁的研究中心，从国家公园
入口处步行大约需40分钟即可抵达，研究中心
不仅背山面海环境清新，也远离城市的喧闹，
是个适合让人放松并进行生态旅游的好地方。

CEMACS除了作为研究中心，内部还有珊瑚及
海洋生物标本的“博物馆”，并有研究员解

说关于一般大众所不知道的海洋生物“
冷知识”，包括水母蜇伤必须用醋
清洗伤口，绝对不能使用坊间传言
的“尿液”偏方，以及如何分别雄
性及雌性螃蟹、试吃海草、触摸
海星珊瑚以及海参等生物的有趣
体验。

此 外 ， 该 中 心 也 拥 有 5
个 可 容 纳 大 约 6 0 人 的 宿 舍
（Dormitory)以及容纳大约30
人的小套房（Flatlet)，可开放

给公众及学校的单位租用。
欲知更多详情可浏览https://

cemacs.usm.my/或联络04-8852750。
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报导：黄国伟 

电子竞技市场潜力无限，只要设立
明确目标及肯努力，“有目的”玩
游戏不再没前途。

以往父母每每看见孩子醉心于电
子游戏，都会害怕孩子荒废学业，
踏出社会后无法与他人竞争。

但随着时代改变，科技进步慢慢
改变了市场生态，而电子竞技这项
新兴产业，让喜欢玩游戏的年轻人
也能够凭借自己的爱好，打出一片
天。

前《英雄联盟》职业选手颜东
奇告诉《珍珠快讯》，因为喜欢电
竞，而踏上了在大马推广电竞产业
之路，年仅31岁的他也借此成立了
自己的游戏开发公司，在虚拟游戏
产业中站稳了自己的脚跟。

颜氏受访时指出，在大马 许多
父母会反对孩子玩游戏，主要是怕
孩子因此荒废学业，未来无法生
存，如果让他们理解玩游戏也能成
为一项收入不错的“生活技能”，
那许多问题将得以解决。

他说，本身以前是职业选手，
所以更明白电竞或游戏爱好者的处
境，因此，在他投入这项行业后，
才会决定推广电竞行业，提升大众
对“健康游戏”的概念。

“如果纯粹花大量时间在玩游戏，
没有为自己的专长创造价值，这无疑
是非常浪费的，在游戏中的技能创造
经济价值，是我们要教导游戏爱好者

做的，这样才能让父母放心。”

喜获政府支持
颜东奇透露，大马电竞游戏产业正

值发展高峰期，随着政府看好这项产
业前景，并在政策上的大力支持，电

竞产业有望攀上高峰。
“电子竞技业在我国，每年都创造

逾亿令吉的价值，所以其实这是一项
非常具有潜能的行业，只要有正确态
度态度，确立目标后不懈努力，玩游
戏也能开拓自己的事业版图。”

他说，其实电竞产业有许多出路，
如可以当直播主、游戏评论家、游戏
军师、教练与职业选手等，在大马
有许多有潜能的玩家，都能登上国际
舞台大放异彩，收入并不比其他行业
差。

助年轻人确定目标
为了推广电竞产业，颜东奇和其团

队，目前有定期在各项活动和学府设
立工作坊，向年轻人讲解电
竞行业，协助有
意思投入电竞行
业的年轻人，寻
找他们的目标。

对 于 未 来 目
标，他希望开设
一家以游戏产业
为主的学院，让
有志于此的年轻
人，通过系统学习
和训练，利用游戏
来生活。

“我希望能够教
导年轻人整个游戏
产业链相关的专业知
识，如游戏制作和电子
数码专业等。”

槟州办电竞嘉年华好处多
颜东奇说，，电竞也和其他知名运

动一样，能带来其他额外价值，如提
高国家知名度和增进旅游业。

对于槟州即将迎来首届北马最大型
的电竞嘉年华，他认为，这是一项很
好的举措，证明州政府在推广电竞行
业上踏上重要一步。

“电竞是如今的新趋势，这也是一
个真正的无疆界世界，有许多世界各
地的年轻追随者，如果我国能够大力
推广电竞行业发展，举办更多国际性
的电竞活动，相信能通过这项娱乐产
业，带动更多其他行业。”

电子竞技业在我国，每年创造逾
亿令吉经济价值。  

槟城电子竞技嘉年华将于9月7日及
9月8日盛大举行，10种时下最夯

的电竞游戏，等待与电竞爱好者同欢。
槟州行政议员杨顺兴指出，这项以

年轻人为主的活动，将在槟城国际竞
技中心举行（SPICE Arena）,届时预
计将吸引来自国内外的电子竞技爱好
者，前来槟城一起参与其盛。

他说，随着时代发展，电子竞技已
成为一项不容忽视的商业活动，电竞
的热度丝毫不下于传统运动竞技，广
受年轻人喜爱。

他希望槟州能够在未来成为国内，
甚至是区域性的电竞枢纽，让这项
具有潜力的领域，在槟州得到充分发
展。

他是在记者会上，这么表示。
上述活动策划人许恺之透露，此次

电竞嘉年华，是北马区内最大型的电
竞活动，这项活动上将上演时下最流
行的游戏竞技，如手游、搏击、运动
类等等。

“俗称“吃鸡”的PUBG、电竞足
球、自走棋（Autochess）、宝可梦卡
牌和龙珠竞技等游戏玩家，都会在此
展开竞技，这些电竞游戏都会设立奖
金池，所有游戏的总奖金更是超过7万
5000令吉。”

他说，除了各项竞技活动外，嘉年
华也会举办角色扮演竞赛，让喜欢二
次元的玩家一起前来，增添活动的精

彩元素。
是项活动入门费为5令吉，有兴趣的

民众可以在当天到现场购票入场。
此外，主办单位目前仍有电竞活动

开放报名，有意参与者可以留意官方
网站penangesport.com .

游戏中创造经济价值 电子竞技市场潜力无限

杨顺兴、黄茁原、许恺之及颜东奇推介槟城电子竞技嘉年华。

槟城电子竞技嘉年华欢迎您！  

电子竞技嘉年华9月初上演 
杨顺兴邀爱好者同欢
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槟州首长曹观友表示，槟州政府正在
与国家灾难管理机构展开合作，草

拟灾难救援计划书，以便在州内发生灾
难时，能够更有效率地做出应对。

他说，在这项计划下，来自政府与非
政府组织的参与非常重要，如红新月会
等民间团体，更能够起到关键性作用。

“温室效应对全球的影响越来越大，
我们除了应该更重视环保外，在灾难救
援方面也应取得突破，这才能在因气候
变化所引起的天灾面前，尽量减少损
失。”

他是在出席槟州红新月会慈善晚宴
时，这么指出。出席者包括槟州行政议
员孙意志。

他补充说，上述计划主要从如何救援
资源整合与合作、系统性处理灾难发生
时的交流平台和更有效率展开救灾工作
等数个方面着手，以期通过迅速的救灾
工作，把灾难的伤害减至最低。

赞红新月会贡献良多
他也赞扬红新月会站在救灾最前线，

其所成立的社区救护车服务，更拥有最
完善的设备和专业的救护员，给予有需
要的人士最好的服务，对社会贡献良
多。

杨明绒感谢商家赞助救护车
槟州红新月会主席拿督杨明绒感谢今

年2家企业赞助两辆设备齐全的救护车，
让该会社区救护服务能够更有效率的执
行任务。

她说，两辆由企业赞助的救护车，将
分别在槟岛及威北服役，为社区提供人
道援助。

“红新月会团队随时候命协助有需要
的人士，同时我们也会持续举办更多活

五条路55岁居民叶碧枝入院进行检
查时发现患上第4期乳癌，不幸的她因
为同时患上脑中风因此无法动手术切
除肿瘤，暂时只能接受化疗。

她接受访问时表示，也由于患有气
喘病，因此必须经常到医院进行治疗
和检查，而她也是在去年开始因为气
喘越来越严重而入院进行检查时，才
发现患有乳癌。

因为健康的问题，叶碧枝因此丢失
了35年的工作，同时，经常载送她到
医院复诊的丈夫也因此丢失饭碗，目
前只能靠打散工赚取每个月不到2000
令吉的收入维持生活。

叶碧枝表示，目前已经完成了化
疗，不过依然需服药控制癌细胞，直
到脑中风痊愈后，才能动手术将肿瘤
切除。

她有3名孩子，两名大儿子正修读大
学，小女儿则是在念着中五。

叶碧枝在化疗期间被院方告知一项
名为PEKA B40的全国健康检查计划，因
此向当地州议员询问，并透过对方帮
助，获取有关援助。

彭加兰哥打州议员魏子森说，于今

年4月开跑的PEKA B40至今全国共有4
万8415人受惠。

“槟州的受惠人数是5768人，而全
国受惠者最多的州属来自砂拉越，达1
万1409人。”

他说，这项计划共分为4大福利，分
别是免费健康检查、医疗器材补贴、
癌症治疗补贴和交通津贴。

他解释，上述所提及的受惠者只
是享有其中一项福利，即免费健康检
查，另有265人获得医疗器材补贴，数
额多达170万令吉。

他说，目前叶碧枝的情况可获取该
计划其中3项的福利，包括免费健康检
查、癌症治疗补贴1000令吉以及交通
津贴500令吉。

他提醒国内50岁以上有申请“生活
援助金”者，指这些人皆符合向政府
申请PEKA B40的资格。

欲知更多详情可浏览www.pekab40.
com.my。

叶碧枝不幸患癌 魏子森助申请PEKA B40解困

更有效率应对灾难
首长:槟政府与国家灾难管理机构合作

魏 子 森 （ 右 ） 协 助 患 癌 的 叶 碧 枝 申 请
PEKA B40援助。

槟州首长曹观友表示，槟州政府正与国家灾难管理机构合作，草拟灾难救援计划书。
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槟州将在明年8月13日至8月
15日，举办“2020年IFLA

世界景观建筑师峰会”，届时
将迎来50个国家约1000名参与
者，场面盛大可期。

槟州旅游发展、古迹、文
化与艺术委员会主席杨顺兴指
出，“2020年IFLA世界景观建筑
师峰会”的主题为“未来式”
（Future Tense）。参与者们将
依据不同的议题来进行讨论及
找出解决方案，这些议题涉及
的范围包括：自然灾害、人口
多样性、有限资源等等。

他相信，槟城会是最佳的地
方来进行上述的盛大活动，因
为槟城不论是在历史、文化、
建筑、自然环境中都有独特的
一面。

他表示，槟城如何在不破
坏脆弱的生态系统及独特的文
化遗产的情况下，进一步经济

增长？他相信，在景观建筑师
峰会中将探讨出这些相关的议

题，并给予槟州更多的建议，
让槟州能够再迈前一大步成为

绿色及精明州。
他也期许明年举办的上述峰

会，除了是明年度极具期待的
峰会活动之外，也能够成为景
观建筑师的踏脚石，扮演着塑
造可持续发展环境的重要角色。

每年不同国家探讨相关议题
国际景观建筑师联盟主席詹

姆斯表示，该联盟每年都会在
全球不同国家进行峰会，并从
中探讨和景观建筑息息相关的
议题，而参与的成员们包括联
合国教科文组织、非政府组织
等等，而该联盟也拥有76个成员
国。

他指出，透过这峰会，让参
与者了解景观建筑的重要性，
同时也汇集各专业人士，共同

探讨时下的议题，包括气候变
化、健康、世界人口等方面的
议题。

槟具多项优势获选主办地点
马来西亚景观建筑师机构

主席苏哈迪博士指出，参与上
述峰会的国家有来自美国、欧
洲、南非、中东等国家，参与
者都是专业的城市规划师、景
观建筑师、建筑师、工程师、
工业专业人士等等。

他说，选择在槟城举办上述
国际性的活动，主要是因为槟
城富含历史、文化及古迹建筑
的色彩，同时还包括大自然景
点以及各式各样的道地美食。

出席者包括：槟州国际会议
及展览局首席执行员艾熙渂。

圣尼古拉盲人之家将在9月7
日举办义卖会，以期筹获15
万令吉作为该院培训与教育基
金。

该院总经理张邦明说，该
院已成立90年，也是全马首
个拥有弱视幼儿园及老人院的
盲人院，由于该院为非营利
组织，因此，来自社会的捐款
是该会继续协助弱势的主要动
力。

“过去数十年，我们有能
力提供免费的服务给弱视群
体，主要也是来自个组织单位
及善心人士的赞助。”

他与槟州福利及爱心社会
委员会主席彭文宝召开记者会
时，这麽说。

他说，这项义卖会除了筹
募教育与培训基金外，该会也
希望借此让社会大众，提升对
弱视群体的认识。

“目前我们已有60档口参
与义卖会，每本固本是20令
吉，有兴趣者可前来盲人院
购买，也可在义卖会当场购
买。”

彭文宝希望这项义卖会，
能够获得民众们支持，让该会
的义卖会能够达致目标款项，
发扬社会有爱的精神造福弱势
群体。

任 何 详 情 可 联 络 0 4 -
2 2 9 0 8 0 0 /分线13 3 / 1 3 4或
Whatsapp至011-62290800或
电邮至info@snh.org.my。

世界景观建筑师峰会明年举行
来自50国家1000参与者云集槟城

圣尼古拉盲人之家
9月7日义卖会
盼筹15万元培训
与教育基金

槟州将在明年举办世界景观建筑师峰会，届时约有1000名参与者莅槟。

槟城珍珠国州议员夫人协会拨出3000令吉支持“预防自杀”论坛，由陈莲枝（左五）移交该笔款项。

槟城心灵扶助协会将在9月14
日，举办主题为“预防自杀”
的公众论坛,民众受促出席以了
解更多相关资讯。

这项活动将于槟城光大5楼进
行，时间为上午8时30分至下午
1时。

该协会主席李阮东说，照
成人们产生自杀念头的原因很
多，其中主要为家庭关係、财
务及课业等，而且自杀案件有
年轻化发展的趋势。

因此，他他希望家长、老师
及辅导员踊跃出席有关论坛，
以更了解现今年轻人所面对的
问题。

他与槟州爱心社会委员会主
席彭文宝召开记者会时，这麽
说。

他说，自杀已经成为如今的
社会课题，许多人都是因认知
不足而导致悲剧发生，该会在
高峰时期，甚至一天接获超过
50通求助电话。

“在我们推介免费热线后，
有更多面对情绪问题的人士，
都会致电我们诉说他们的问
题。”

彭文宝表示，自杀案件有增
加的趋势，有许多都是因为人
们没有正视情绪问题所产生的
后果，因此，社会必须提高警

惕，以避免情绪病带走生命。
他希望这项论坛能够获得更

多民众参与，聆听主讲人在自
杀课题方面的见解。

国州议员夫人协会拨3000元
支持

另一方面，槟城珍珠国州议
员夫人协会也拨出3000令吉，
支持这项论坛，并由该协会主
席陈莲枝移交该笔款项。

陈氏在致词时说，该协会非
常关注青少年所面对的情绪及
精神健康问题，因此，希望通
过赞助这项活动，能够为社会
略尽绵力

探讨年轻人面对的问题
心灵扶助协会914办
“预防自杀”论坛
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报导：翁懿娴
摄影：Adleena Rahayu 
Ahmad Radzi 

为升 旗 山 服 务 4 3 年 2 4
天 ， 占 德 拉 史 卡 兰

（Chandrasekaran）终卸下升
旗山缆车司机职位，享受含饴
弄孙的退休生活！

占德拉家族三代都与槟城
升旗山有着极大的渊源，爷爷
从1932年开始担任升旗山缆车
司机长达33年，父亲则在1952
年接手，服务了长达35年，而
他于1976年8月16日开始，从
原本担任杂工、售票员，再成
为缆车司机，前后长达43年。

他接受媒体访问时指出，
因为三代都为升旗山服务，加
上本身住在升旗山半山腰长达
62年，见证了升旗山的变化，
包括经历过几代的缆车。

他叙说，早期的缆车车厢
是木质的，乘客们可伸手到窗
外，与大自然近距离接触。他
说，那时候的缆车速度较为缓
慢，要停靠缆车站的时候，缆
车司机必须响铃，全程皆以手
操作缆车。

他表示，那时候因为缆车
必须人手操作，要停靠缆车站
时，还要计算时间，不容有
误。因此那时候值班时，都不
能够和游客说话，必须专注的
操作缆车。如今，来到第四代
缆车，所有缆车操作都以自动
化来操作，可说是方便多了，
而车厢也因安全考量而改为玻
璃。

询及退休后的生活，占德
拉表示，是时候让自己好好的
休息，并会去跑步，照顾好自
己的健康，同时也多些时间陪
伴家人。

他期待指出，退休后打算
回印度寻根，这是他一直以来
的愿望。

对于升旗山同事们在他值

班的最后一天，为他带来惊
喜，送上鲜花、蛋糕、茶会，
更列队鼓掌，感谢他的付出，
他深表感动，也非常开心，并
希望日后能够多回来看看昔日
同事。

曾载送3任首长
占德拉指出，驾驶缆车也

有不同的体验，那就是载送过
无数个大人物、各国的著名影
星艺人，甚至是三任的槟州首
席部长，他都载送过！

询及最喜欢升旗山的哪一
个部分，他直言：“升旗山的
一切，我都喜欢！”

他表示，喜欢蜕变后的升
旗山，如今的升旗山已变得不
一样，更增添了旅游景点和地
标，他喜欢现在的升旗山，散
发着迷人的魅力。

同事眼中开心果
占德拉是人人眼中的“MGR

先生”，因为他超喜欢已故印
度传奇艺人MGR，在同事们精
心准备的惊喜茶会上，他更即
兴模仿起MGR载歌载舞，逗得
在场的同事们笑声连连，也显
得万般不舍。

尽管已年届64，但占德拉
看起来比实际年龄还要年轻，
《珍珠快讯》记者问及有何秘
诀？他笑言，保持快乐的心情
吧，快乐让人年轻。

对于43年来如何保持着对
工作热忱，他憨直的笑着表
示，就只是喜欢看着许多的人
开心来到升旗山观光。

“我喜欢看着他们开心的
来，开心的归去，我喜欢感受
着游客们的喜悦，就这么简
单。”

石礼兴感谢占德拉无私付
出  

“占德拉退休后，我会很
想念他的和蔼笑容！”

升旗山机构总经理拿督石
礼兴指出，尽管占德拉的工
作日复一日，每天都是同样
的步骤，甚至每天都来回驾
驶着缆车超过100趟，但他依
旧热爱工作，每天都保持着
笑容。

“我从来没有看过他发脾
气，没有任何的埋怨或闹情
绪，非常热衷于工作，我非
常感谢他的无私付出，他绝
对是年轻人的最佳楷模！”

槟岛市政厅从9月1日开始允准乔
治市世遗区内的娱乐业者申请娱
乐执照，惟申请者必须符合数项
特定条件。

槟岛市政厅公共卫生及执照
常务委员交替主席王宇航,在市
政厅例常会议后，接受媒体访问
时，如是指出。上述的建议也在
例常会议中获得通过。

他表示，自2016年9月开始执
行乔治市特区蓝图（SAP）后，
就开始冻结世遗区内的夜店或娱
乐场所的娱乐执照申请。只有4
个地区，即槟榔律上环、酒店、
俱乐部及商场才获允许拥有娱乐
执照。

他说，在配合复兴乔治市的计

划下，当局允许世遗区娱乐业者
可申请娱乐执照，让乔治市“活
跃”起来，并帮助娱乐业者获得
合法的执照。

他补充，这是基于世遗区内很
多娱乐业者向当局反映及诉求所
面对的问题，并希望政府能够放
宽限制。在经过州政府与地方政
府的考量后，终通过这项批准。

他表示，申请者必须遵守特定
条件，其中包括申请者需缴付的
娱乐执照费数额，是原有执照费
的5倍。

王宇航:需付执照费原价5倍
他举例，原有的音乐性质

（Muzikal）执照费为每年1200

令吉、歌唱性质（Nyanyian）执
照费为每年1200令吉、公开式卡
拉OK则是每年660令吉。所有娱
乐执照申请者都必须缴付这些执
照费原价的5倍，同时也必须缴
付5000令吉定金。

他补充，当局也规定所有的娱
乐场所的营业时间为每晚8时至
凌晨3时。

他说，若发现任何的娱乐场所
涉及刑事犯罪活动，比如拥毒贩
毒，一旦罪成，当局将撤销其娱
乐执照。

另外，他也表示，已在2016年
9月之前拥有娱乐执照的业者，
则不受影响，以原价缴交更新执
照。

热衷工作    敬业乐业  
占德拉欢乐结束升旗山缆车司机生涯  

9月1日起  
世遗区娱乐业者可申请执照

石礼兴感谢占德拉为升旗山
机构的无私付出。

槟岛市议员王宇航指出，当局在9月1日开始开放让世遗区娱乐业者
申请娱乐执照。

升旗山机构职员们特地带来
惊喜，欢送荣休的占德拉。
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槟州福利、爱心社会及环境委
员会主席彭文宝赞扬“好事之
友”为地中海贫血症群体的无
私付出，包括为该群体筹募基
金而举办慈善义卖。

“好事之友”日前为马来
西亚地中海贫血症协会举办
Goodwill Eating Charity 
Food Fair慈善义卖会。

彭文宝受邀致词时说，部分
地中海贫血症患者或许需要依
赖输血生存，因此血浆对于患
者可说是非常重要。

“在州政府及政府医院多
年的努力配合下，成功建设了
一个完善的血库大数据，以应
付州内发生的任何紧急输血状
况。”

“好事之友”联合创办人柯
诗萍宣布，此次慈善义卖展成
功为马来西亚地中海贫血症协
会筹得11万令吉。

 她说，虽然该会是一个默
默无名的新团体，但依然凭着
无畏及无私心的精神，为此次
义卖展筹募目标设为10万令
吉。

“庆幸的是，我们获得各界
善翁的鼎力支持，让我们最终
得以达成活动的目标。”

槟州首席部长曹观友指出，槟州政府
向来都很乐意和工商团体组织沟

通与协商，以制定更多有利国家经济效
益，以及打造亲商环境的政策。

他表示，州政府欢迎任何有利于槟州
发展的建议，也希望工商界人士能继续
支持和配合州政府，以达致槟城2030愿
景的目标。

他是在出席槟州中华总商会慈善午宴
时，如是指出。

他说，槟州作为我国北部地区的贸易
及经济中心，一直以来是焦点所在。

“中美贸易战使得全球经济承受着巨
大压力，我很高兴槟城能顶住压力，并
在今年首季（1月至3月）吸引超过88亿
令吉的制造业投资总额。”

他表示，虽然槟城在投资方面取得

亮眼成绩，但也不能就此放松，而应该
以更谨慎的态度，应对接下来的经济挑
战，努力寻找新商机。

他说，槟州政府将通过槟城投资机
构，继续引进高质量投资，创造高价值
就业机会。

赞中总推动慈善公益
另一方面，曹观友表示，中总是我国

工商界主要商会之一，肩负着促进国内
外经济和贸易发展的重任，并秉持着“
取之社会，用之社会”的企业社会责
任，在2017年设立了慈善公益组，推动
社会福利、文教和慈善公益活动，共建
美好和谐社会。

他赞扬，该会邀请了槟威两地50间慈
善团体，超过700名老人家、小朋友和残
障人士共享午餐，成就了一项善举，关

爱精神值得大家学习。
他冀我国能有更多的企业家，秉持商

会从商之余不忘慈善的理念，积极推动
我国慈善事业的创新与可持续发展，为
社会提供满满正能量。

他说，槟州政府向来提倡爱心社会，
也希望人们在行善上不分种族与宗教，
发挥敬老慈幼精神，对社会做出贡献。

戴良业:慈善机构精神值得学习
马来西亚中华总商会总会长丹斯里戴

良业表示，一直以来可看到许多非营利
慈善机构不断成立，为社会奉献，这种
精神非常值得大家学习。

“然而，不少机构在成立后，往往却
面对如何永续经营的困境。另外，更有
一些非法集团也潜入社会，看中社会大
众的好善之心，透过种种不正道的方式
骗取大众的钱财，使慈善成为了一项泛
滥的一个工具。”

他指出，中总希望政府成立“慈善机
构与非营利组织委员会”，以协助这类
组织的成立、运作及管制。同时吁请公
益团体申请豁免税务的程序更透明、简
易及不容易被滥用。

他说，中总相信非政府组织、公民社
会团体以及企业社会，是国家进步的重
要元素。

“这些类型的团体组织，有能力辅助
政府，善用各自的专长来帮助有需要的
人民。”

方炎华:中总从商为善
槟州中华总商会会长拿督斯里方炎华

表示，该会向来倡导公益精神，并以弘
扬公益文化为宗旨，致力于文化公益、
传播公益，传递爱心。

“我们不仅仅是在物资上给予帮助，

更多的是给予精神上的关怀。”
他指出，该会宴开90席并邀请多家老

人院，孤儿院、和残障者机构年长的长
辈、不幸人士及小朋友等欢聚一堂，同
时发扬了中华文化的优良孝亲敬老的精
神，让他们感受到社会给他们的温暖和
希望。

他说，慈善事业需要全社会的共同参
与,商会董事们爱心付出，是一种社会责
任的真实体现，秉持商会从商之余不忘
慈善的理念，取之社会，用之社会，从
不间断地在教育及慈善方面履行企业责
任。

他希望公众在各方面应该积极给予弱
势群体支持和鼓励，有钱出钱、有力出
力，不分种族协助不幸的一群。

他继说，商会多年以来，在捐助学校
方面的贡献是有目共睹的。

“我们支持民族教育的发展，包括拉
曼学院、韩江传播大学学院、槟城崇正
国民型小学、槟城商务国民型小学、北
海励华国民型小学、恒毅中学、槟城慕
义总校及明德正校的多项拨款及建校基
金。”

他指出，如果连同历年来的慈善捐
款，该会在慈善教育上发出的捐款已高
达数千万令吉，这包括了2017年槟州发
生大水灾捐出80万令吉、2008年对中国
四川地震灾黎和缅甸风灾灾黎的金钱援
助等。

他说，这些行动也让商会赢得了“从
商为善”的美名。

上述活动是由马来西亚中华总商会主
办，槟州中华总商会承办的慈善午宴。

当天与会者包括：中国驻槟城总领事
鲁世巍、中总名誉会长丹斯里陈国平、
副总会长暨马六甲中华总商会会长宋德
祥、执行顾问拿督斯里祝友成 。

彭文宝（左四）赞扬“好事之
友”的善举，热心帮助地中海
贫血症的群体。

为地中海贫血症群体无私付出 彭文宝赞扬“好事之友”

打造亲商
环境政策

首长:
州政府乐意
与商界沟通

配合国庆日即将到来，槟州首席部长曹观友与众人在舞台上挥着国旗，高唱“辉煌条
纹”。

受邀出席慈善午宴的乐龄人士开心得手舞足蹈，享受欢乐。
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CONTOH

每年 ：RM130RM130

一次性

RM1,000
往生抚恤金

RM1,000
国立大专助学金

RM200
宝贝计划

乐龄人士 能力差异人士

每年提供
两次新渔网

每年 ：每月

：

德士司机三轮车夫 学生巴士

(入学东马大学学生获
额外RM200)

渔民
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槟州福利、爱心社会及环境委
员会主席彭文宝赞扬“好事之
友”为地中海贫血症群体的无
私付出，包括为该群体筹募基
金而举办慈善义卖。

“好事之友”日前为马来
西亚地中海贫血症协会举办
Goodwill Eating Charity 
Food Fair慈善义卖会。

彭文宝受邀致词时说，部分
地中海贫血症患者或许需要依
赖输血生存，因此血浆对于患
者可说是非常重要。

“在州政府及政府医院多
年的努力配合下，成功建设了
一个完善的血库大数据，以应
付州内发生的任何紧急输血状
况。”

“好事之友”联合创办人柯
诗萍宣布，此次慈善义卖展成
功为马来西亚地中海贫血症协
会筹得11万令吉。

 她说，虽然该会是一个默
默无名的新团体，但依然凭着
无畏及无私心的精神，为此次
义卖展筹募目标设为10万令
吉。

“庆幸的是，我们获得各界
善翁的鼎力支持，让我们最终
得以达成活动的目标。”

槟州首席部长曹观友指出，槟州政府
向来都很乐意和工商团体组织沟

通与协商，以制定更多有利国家经济效
益，以及打造亲商环境的政策。

他表示，州政府欢迎任何有利于槟州
发展的建议，也希望工商界人士能继续
支持和配合州政府，以达致槟城2030愿
景的目标。

他是在出席槟州中华总商会慈善午宴
时，如是指出。

他说，槟州作为我国北部地区的贸易
及经济中心，一直以来是焦点所在。

“中美贸易战使得全球经济承受着巨
大压力，我很高兴槟城能顶住压力，并
在今年首季（1月至3月）吸引超过88亿
令吉的制造业投资总额。”

他表示，虽然槟城在投资方面取得

亮眼成绩，但也不能就此放松，而应该
以更谨慎的态度，应对接下来的经济挑
战，努力寻找新商机。

他说，槟州政府将通过槟城投资机
构，继续引进高质量投资，创造高价值
就业机会。

赞中总推动慈善公益
另一方面，曹观友表示，中总是我国

工商界主要商会之一，肩负着促进国内
外经济和贸易发展的重任，并秉持着“
取之社会，用之社会”的企业社会责
任，在2017年设立了慈善公益组，推动
社会福利、文教和慈善公益活动，共建
美好和谐社会。

他赞扬，该会邀请了槟威两地50间慈
善团体，超过700名老人家、小朋友和残
障人士共享午餐，成就了一项善举，关

爱精神值得大家学习。
他冀我国能有更多的企业家，秉持商

会从商之余不忘慈善的理念，积极推动
我国慈善事业的创新与可持续发展，为
社会提供满满正能量。

他说，槟州政府向来提倡爱心社会，
也希望人们在行善上不分种族与宗教，
发挥敬老慈幼精神，对社会做出贡献。

戴良业:慈善机构精神值得学习
马来西亚中华总商会总会长丹斯里戴

良业表示，一直以来可看到许多非营利
慈善机构不断成立，为社会奉献，这种
精神非常值得大家学习。

“然而，不少机构在成立后，往往却
面对如何永续经营的困境。另外，更有
一些非法集团也潜入社会，看中社会大
众的好善之心，透过种种不正道的方式
骗取大众的钱财，使慈善成为了一项泛
滥的一个工具。”

他指出，中总希望政府成立“慈善机
构与非营利组织委员会”，以协助这类
组织的成立、运作及管制。同时吁请公
益团体申请豁免税务的程序更透明、简
易及不容易被滥用。

他说，中总相信非政府组织、公民社
会团体以及企业社会，是国家进步的重
要元素。

“这些类型的团体组织，有能力辅助
政府，善用各自的专长来帮助有需要的
人民。”

方炎华:中总从商为善
槟州中华总商会会长拿督斯里方炎华

表示，该会向来倡导公益精神，并以弘
扬公益文化为宗旨，致力于文化公益、
传播公益，传递爱心。

“我们不仅仅是在物资上给予帮助，

更多的是给予精神上的关怀。”
他指出，该会宴开90席并邀请多家老

人院，孤儿院、和残障者机构年长的长
辈、不幸人士及小朋友等欢聚一堂，同
时发扬了中华文化的优良孝亲敬老的精
神，让他们感受到社会给他们的温暖和
希望。

他说，慈善事业需要全社会的共同参
与,商会董事们爱心付出，是一种社会责
任的真实体现，秉持商会从商之余不忘
慈善的理念，取之社会，用之社会，从
不间断地在教育及慈善方面履行企业责
任。

他希望公众在各方面应该积极给予弱
势群体支持和鼓励，有钱出钱、有力出
力，不分种族协助不幸的一群。

他继说，商会多年以来，在捐助学校
方面的贡献是有目共睹的。

“我们支持民族教育的发展，包括拉
曼学院、韩江传播大学学院、槟城崇正
国民型小学、槟城商务国民型小学、北
海励华国民型小学、恒毅中学、槟城慕
义总校及明德正校的多项拨款及建校基
金。”

他指出，如果连同历年来的慈善捐
款，该会在慈善教育上发出的捐款已高
达数千万令吉，这包括了2017年槟州发
生大水灾捐出80万令吉、2008年对中国
四川地震灾黎和缅甸风灾灾黎的金钱援
助等。

他说，这些行动也让商会赢得了“从
商为善”的美名。

上述活动是由马来西亚中华总商会主
办，槟州中华总商会承办的慈善午宴。

当天与会者包括：中国驻槟城总领事
鲁世巍、中总名誉会长丹斯里陈国平、
副总会长暨马六甲中华总商会会长宋德
祥、执行顾问拿督斯里祝友成 。

彭文宝（左四）赞扬“好事之
友”的善举，热心帮助地中海
贫血症的群体。

为地中海贫血症群体无私付出 彭文宝赞扬“好事之友”
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配合国庆日即将到来，槟州首席部长曹观友与众人在舞台上挥着国旗，高唱“辉煌条
纹”。

受邀出席慈善午宴的乐龄人士开心得手舞足蹈，享受欢乐。
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槟州政府放眼在2025年到来
以前，在州内5个县兴建

一共18万单位的各类型可负担
房屋，以达到居者有其屋的目
标。

槟州地方政府、房屋及城乡
规划委员会主席佳日星在宏升
集团（Ideal Property Group）
旗下位于丹绒道光的可负担房
屋i-Santorini主持钥匙移交仪
式时说，槟州政府在竞选宣言
中承诺，将于2025年以前兴建7
万6000单位的各类型可负担房
屋。

“不过在任期一年多以来，
已经兴建、正在兴建，以及
已获得批准兴建的各类型可
负担房屋，已经有10万2335单
位。”

他说，因为州内人口持续增
长，因此可负担房屋的数量也
必须随之增长，而如今距离18
万单位的目标尚有7万8000单
位。

“这项决定是在上周日参加
一个工作坊后而拟出的，因为
槟城还需要供应许多单位给首
购族。我相信这个目标是可以
达到的，因为现在还有很多项
计划正在进行当中。”

佳日星指，槟州政府时刻确
保槟城有足够的可负担房屋供
应给人民，并且会持续维持可
负担房屋的顶价，以确保可负
担房屋是真的“可负担”。

再里尔欣慰丹绒道光建可负
担屋

丹绒武雅区州议员兼行政议
员再里尔说，槟城在8年前主要
面对的问题在于房屋，因为那
些年在州内所兴建的绝大部分
都是豪宅，导致那些真正有需
要房子的人没有办法拥有自己
的一个家。

“但是这6年来在佳日星的努
力下，槟城人终于可以在自己

的地方有了自己的家。”
他认为将可负担房屋的顶价

设在30万令吉是正确的，因为
这是年轻家庭或首购族有能力
负担的价格。

他说，在过去，丹绒道光是
一个只兴建豪宅的黄金地段，
不过如今已发展成多元性，并
可在此兴建可负担房屋，是值
得高兴的事。

i-Santorini部分屋主领钥匙
i-Santorini 共有3栋楼，其

中第一阶段共有835单位的C楼
已经竣工，购屋者可于今日领
取钥匙。第二阶段的A和B楼预
料将在12月已经竣工，目前的
发展进度为98%。

该产业每个居住的单位的面
积为850平方尺，附有3房2厕，
售价为政府可负担房屋30万令
吉、公开售价42万5000令吉，
总发展面积为9.975英亩，一共

2155居住单位，以及68单位的
店铺。

该产业曾获得2016至2017
年亚太区产业奖颁发马来西
亚五星级最佳住宅高层建筑奖
项、2017年StarProperty.my颁
发马来西亚最佳起步房奖项，
以及2019年PropertyGuru 亚洲

产业颁发最佳大众市场发展（
槟城）奖项。

出席者包括宏升集团执行主
席丹斯里黄继樑、执行董事潘
斯里博丽慧、首席营运长拿督
吴侲赋、高级设计策略经理萧
琳莉，以及项目发展总经理洪
川音等。

武拉必区州议员王丽丽认为，无论是
政府单位，或是服务民众的机构，只
要是关系到公众利益，都要改要导入
企业的优点，增进服务的态度及效
率，尤其是一些垄断市场的机构。

“我前几天到槟城大桥一触即通卡
公司更新刚逾期的卡，耗了45分钟才
处理好新卡。要获得槟城大桥20%过路
费折扣的卡，必须在槟城大桥公司的
服务柜台办理，槟城有176万人口，可
以办理过路费优惠的柜台只有4个，系
统必须要提升。”

她说，虽然政府单位看似与企业
无关，但政府单位学习企业的优点，
可有助于提高效率。她举例，她上任
后，在服务中心设立云端共享服务、
电子投诉和编制一些选民服务的标
准作业程序，让新职员对更快上手
工作，这些都是向企业学习的管理之
道。

王丽丽为企业之“道”午茶时光讲
座会主持开幕时，如是指出。

甘榜峇鲁乡村及社区委员会主席陈
俊煌指出，企业家在我们国家的经济
扮演了很重要的角色，因为企业将会
为社会创造更多的就业机会和带动国

家的经济。企业的经营成功与否，不
只要有相关人才以外，更取决于企业
领导的理念。

当天的活动也邀请了4名武拉必区
中小型企业家分享企业生涯。她们
是大山脚品牌“Root & Bark 大地
之色”廖慧娴、可乐学前班及幼儿园
（Tadika Montel）园长赖翠玲、大地
回春数码摄影有限公司董事长陳玉心

和美甲医生李芯立。
同时，大会邀请到在3名企业界著名

创办人特邀讲师开讲。3位分别是徐碧
娴，她分享主题是《企业经营理念》
；李爱雁，她的分享主题是《企业命
运》及白昀平，她分享主题是《经营
人道~知彼知己，了解自己，懂得他
人 》。她们的演讲精彩，台下全神贯
注，并赢得台下的掌声。

曾误解活动只供女性参加
男性参与者增长30%

武拉必区槟州妇女与家庭发展委员会
主席陈观玲说，很多人都有误解认为妇
女与发展委员会所办的活动只供女性参
加。经过我们的统计发现，今年3月时
我们所举办的活动只有10%男性参与。目
前，男性参与者已增长至30%。可见，男
性们开始能够接受，这是很大的进步。

有效管理服务系统  王丽丽促政府单位导入企业优点

槟政府
放眼
2025
年前
5县建
18万

可负担屋
佳日星、再里尔、 黄继樑夫妇等，与领取钥匙的屋主开心合影。    

王丽丽为企业之“道”午茶时光讲座会主持开幕后来张大合照。这场活动吸引了150名企业界人士参与。

i-Santorini 位于丹绒
道光，地点佳、设计美
观，环境舒适。  
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为协助遭风灾摧毁在大路后九
路及荷莲园的3间住家，峇都

兰樟区州议员王耶宗发起大扫除活
动，并获得7个单位约180人踊跃参
与，耗时9个小时完成清理。

利奇马台风于本月9日晚袭击槟
城，造成槟城多个地区树倒及屋顶
破损，而峇都兰樟区也有多棵树木
直接倒进住家里，损失严重。

王耶宗于日前举行大扫除活动，
他指出，大路后九路及荷莲园就有
43间住家受到风灾影响，包括屋顶
破损，其中该区就有3间木屋严重被
大树压毁，分别是在九路属于共同门
牌的两间房屋，以及荷莲园的两个单
位，其中一个主要压中厨房部分。

他表示，由于这3间住家损毁不
堪，因为灾民们都已经自行安排住
宿，并等待承包商协助重建家园，
而他将协助灾民们申请福利部援助
及周援手救灾基金。

“虽然灾后已经过了一周，但仍
接获投报告知该3间木屋无法自行清
理的问题，因此我在周五在我的脸
书专页号召热心人士及义工踊跃出
席大扫除，并在短时间获得许多回
应。”

他说，大扫除活动获得了7个单
位约180人参与，包括槟岛市政厅55
人、槟州中华总商会青年团46人、
日落洞警局5人、大路后消拯局10
人、霹雳冷义务消拯队8人、乡村社
区管理理事会25人、附近房屋计划
承包商多名员工等。

他续说，槟岛市政厅这次安排出
动2辆挖掘机及借出许多清理器具，
而整个大扫除活动耗时约9小时，
从上午8时30分至傍晚5时15分才完
成，成功清理并运走27辆载重约35
公吨的垃圾。

林秀琴在其选区推行食物银行计划，
共有35个B40家庭受惠。

王耶宗发动大扫除活动获约180人参与，共同帮忙受风灾影响的住户清理家园。

推动“食物银行”计划，不仅要让受惠
者吃得饱也要吃得有营养，双溪槟榔州
选区的食物银行，每周3次发配新鲜鸡
蛋及蔬菜给35个B40家庭。

配合希盟政府全国推行的食物银行
计划，双溪槟榔州议员林秀琴服务队也
于7月开始在选区启动，发放近20次食
物给予受惠家庭。在计划的起步阶段，
暂鉴定区内35户B40家庭为受惠单位。

林秀琴指出,这项计划旨在给予有需
要的贫困家庭,特别是那些短期内面对
收入困难的家庭解决燃眉之急,让一家
大小可先解温饱问题,好让他们的孩子
在无后顾之忧下继续上学,家长则可安
心去找生计。

无论如何,在长贫难顾下,这项计划
不会固定给予特定的受惠家庭,反之会
视情况做调整,将资源分配给有需要的
家庭。自7月开跑计划以来,这项计划都
进行顺利,食物在每周固定的3天,让受
惠家庭在日落洞清真寺领取。

林秀琴欣慰的是,其计划获热心者报
效新鲜鸡蛋及刚收成的蔬菜。每次分配
的蔬菜有4至5类，食物来源主要是获得

一位打昔汝莪的马来菜农兼批发商报
效，而另一位报效者是林姓蔬菜批发
商。

受惠的35个家庭，从原本从不认
识，在逾一个月内打成一片互相了
解，只要蔬菜一运到，他们就会分工
合作把蔬菜分类，并捆绑起来发配。
一些受惠者还会协助行动不便或临时
有事无法前往领取者代领。

目前，林秀琴拟议在霹雳冷物色
地区，进行另一轮食物银行计划，因
此她呼吁更多热心商家加入行列，并
希望可获得赞助罐头食品，以增加食
物来源，让更多有需要者能受惠。有
意加入赞助行列者，可向其服务中心
联系（电话：04-657 6630）查询详
情。

林秀琴选区响应食物银行计划 35个B40家庭受惠

王耶宗发起大扫除     
助大路后受风灾影响住户清理家园
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槟州首长曹观友表示，至
如今槟州共有超过60间

公司，在槟州设立全球商业服
务（GBS），超过30%公司在槟
州设立工厂后，决定把上述服
务设立在槟城。

曹观友说，这是因为州内完
善的商业生态系统、技术和人
力资源的语言能力，让槟州成
为续巴生河流域后，全国第二
大全球商业服务业集中地。

他透露，是项领域拥有很大
的发展潜能，更提供超过1万
2000个优质就业机会予本地市
场，为推动相关领域发展，全
球商业服务组织槟城分会已在
今年成立，以共享资讯、创意
及和该领域相关的信息。

他是在出席全球商业服务组

织槟州分会论坛，并为该组织
的标志主持启用仪式时，这么
指出。

他补充，为了因应有关领
域成长，州政府也致力于完
善全球商业服务设施发展，其
中一项计划就是由槟州发展
机构所进行中的 “GBS One 
Mahsuri”计划，为相关领域
提供办公地点。

“是项占地8万平方尺的办
公空间，也是槟州发展大蓝图
的其中一项计划，这项工程将
于明年第一季度完工，以符合
目前的市场需求。”

李家全盼更多人投入商业服
务领域

槟州首长特别投资顾问拿督

斯里李家全形容，全球商业服
务业为未来的商业发展趋势，
因此，他促请槟州人把握机
会，掌握有关领域资讯，并积
极投入其中寻找商机。

他说，虽然相关领域有着巨
大潜能及机会，但目前仍有许
多人不清楚有关领域的信息，
因此，他希望该领域人士，能
够把有关领域的信息传扬出
去，以促进相关领域发展。

“州政府已提供了各项便
利，以鼓励投资者设立全球商
业服务，如今我们需要让更多
人了解了投入这项领域中，利
用自己的专业能力，让这个领
域更茁壮成长。”

中美贸易战影响经济

槟政府乐观看待投资前景
针对槟州今年总投资额，

是否有望突破百亿令吉大关，
投资槟城总执行长拿督吕丽莲
说，当局对这项目标抱持乐观
态度，但中美贸易战所带来的
不确定性，仍必须严正看待。

她说，槟州在今年第一季度
首三个月内，投资额就已突破
88亿令吉，写下槟州单季度总
投资额最高记录，这也表示距
离百亿令吉总投资额目标已经
完成大半。

无论如何，由于目前中美贸
易战影响全球经济，许多原本
预期的成长或者会有预想不到
的变动，因此，当局仍然采取
警惕，以应变可能面对的问题。

吕氏是在出席全球商业服务

论坛，针对记者提问槟州投资
额时，这么指出。

首长冀第二季度总投资额交
佳绩

另一方面，槟州首长曹观友
透露，财政部将在近期内公布
全国州属第二季度总投资额，
州政府希望能够再为槟州带来
更多投资，引领州内经济发展。

他坦言，今年槟州第一季度
的总投资额成绩为历年最佳，
很难再超越有关数额，因此，
州政府希望以第一季度好成绩
为基础，在今年整年的总投资
额成绩上，交出亮眼成绩。

“我们希望能够再为槟州带
来数十亿令吉的投资额，让槟
州的经济再度领先。”

大马房地产仲介协会槟城分
会（MIEA）将于9月19至22日
早上10时至晚上10时，在皇
后湾广场底楼举办“第七届
MASPEX房地产展销会”，欢
迎有兴趣民众前来参观。

佳日星:设州政府房屋部摊
位供谘询

槟州房屋发展委员会主席
佳日星说，此次的会展共有
20个展销摊位，除了二手房
产摊位，还包括了可负担房屋
以及州政府房屋部的摊位，让
民众前来咨询及查询资料。

他也呼吁民众与拥有准证
以及注册的房屋仲介进行房产
交易，因为州内的非法房屋仲
介的数量逐渐增加，若民众
与这项没有登记的仲介进行交
易，必须承受一定的风险。

“目前全马共有1366个注
册的房地产仲介，其中槟州就
拥有127家，希望民众在与房
屋中介进行交易时，必须提高
警惕，以保障自身的利益。”

“槟州政府也非常重视州
内的二手产业市场，因为这也
是州内非常重要的领域，州
政府将会探讨将外国人3％购
屋费优惠，也延伸至二手房展

业，并将会带至行政议会讨
论。”

钟金月吁注重二手房产领
域

大马房地产中介协会槟州
分会（MIEA)主席钟金月说，
二手房产占全国的房地产市场
约80%交易额，希望州政府能
更注重二手房产领域，并提供

更多奖掖来刺激市场。
“购买二手房屋对首购族

来说也可降低风险，因为他们
可以看到实体物业，不必担
心房屋计划被搁置，为此我
希望州政府能关注二手房产领
域。”

她强调，州内非法房屋中
介的数量也日益增加，若被发
现这些非法中介进行交易，可
被罚款高达30万或监禁3年，
希望政府在着方面也可加强执
法。

“我也希望州政府能够加
强执法，拆除张贴在路灯、街
边的非法产业销售广告，这些
广告大多数都是非法房屋中
介。”

“第七届MASPEX房地产展
销会”将会展出价格介于40
万至100万令吉的产业单位，
包括公寓、排屋及独立式洋房
等等，除此之外也有可负担房
屋的展销摊位。槟州房屋局也
将在现场为民众办理可负担房
屋申请手续。

MASPEX 房地产展销会
9月19日皇后湾广场举行

槟 首 长 曹 观 友 日 前 出 席 全
球商业服务组织槟州分会论
坛，并为该组织的标志主持
启用仪式。

佳日星（右五）呼吁民众踊跃参与“第七届MASPEX房地产展销会”。  

槟全力提升全球商业服务
首长：明年设理想办公空间
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பினெதாங்கு அறனெத்துலக விமதானெ நிறலயத்ற்  

விரிவுெடுத்்த் திட்டமி்டல் அனுமதிறய்ப 

பெற்றுளளது.

 "மதாநகர கழகம் திட்டமி்டல் அனுமதி 

விண்ண்பெத்ற் பசயல்ெடுத்் பெதாதுவதாக்வ 

108 நதாடகள ஆகும்", எனெ மதாநில மு்ல்வர 

்ம்கு சதாவ் பகதான யதாவ் பசய்தியதாளர 

எம்.பி.பி.பி பினாங்கு அனனத்துலக விமான நினலயத்னதை  
விரிவுபடுத்தைத் திட்டமி்டல் அனுமதி பபற்றது - முதைல்்வர்

ச்நதி்பபுக் கூட்டத்தில் இவ்வதாறு ப்ரிவித்்தார. 

  "எங்கள பெதாறியியலதாளர எம்.ஏ.ச்.பி நிறுவனெம் 

திட்டமி்டல் அனுமதிறயச் சமர்பபித்்்தாக 

அறிவித்்தார. மதாநகர கழகம் கடடி்ட 

வறர்பெ்டம் மற்றும் கடடுமதானெ்ப ெணிகறளத் 

ப்தா்டங்குவ்ற்குத் ் ்றவயதானெ விண்ண்பெத்ற் 

பசயல்ெடுத்் ஆயுத்்்ப ெணியில் ஈடு்பெடடுளளது.

 "இத்திட்டம் பசயலதாக்கம் பசய்வ்ற்கு 

மத்திய அரசதாங்கம் மற்றும்  எம்.ஏ.ச்.பி நிறுவனெம் 

நிதி ஒதுக்கீடு குறித்து தீரமதானிக்கும்.   இரவு ம்வறையில பினாங்கு அறனததுலக விமான நிறலயததின் சூழல(மூலம்:இறணயததலம்)

 "விமதானெ நிறலய ்மம்ெதாடு மற்றும் 

விரிவதாக்க ெணிகள பசய்வது மிகவும் 

அவசியமதானெது. ஏபனெனில் ஒரு ஆண்டுக்கு 12 

மில்லியன, 16 மில்லியன அல்லது 20 மில்லியன 

ெயணிகள ெயணிக்க வல்லறம பகதாண்டிருக்க 

்வண்டும்.

 இ்ந் விமதானெ நிறலயத்தின அளறவக் 

க்ட்நதும் அதிகமதானெ ெயணிகள இ்நநிறலயத்ற்்ப 

ெயனெடுத்் பசயல்ெடுகி்ைதாம். 6.5 மில்லியன 

திைன பகதாண்்ட விமதானெ நிறலயம் நிரமதாணிக்கும் 

்வறளயில்; இ்ந் ஆண்டு 8மில்லியன ெயணிகள 

இ்ந் விமதானெ நிறலய ் சறவறய ெயனெடுத்துவர 

எனெ எதிர்பெதாரக்க முடியும், எனைதார. 

 கூலிம் விமதானெ நிறலயத்ற்்ப 

ெற்றி மு்ல்வர கூறுறகயில், “பினெதாங்கு அரசு 

பக்டதாவின சரக்கு விமதானெ நிறலயம் எனை 

உறுதி்பெதாடற்ட ஏற்கிைது", எனெ குறி்பபிட்டதார.

பினாங்கு அறனததுலக விமான நிறலயம்

புக்கிட பமர்தாஜதாம் - பெருநிலத்தில் 

மு்லில் '்மக்கர ் ல்பஸ' (MakerLabs)

எனும் ஆய்வகத்ற் நிறுவிய மு்ல் 

இரண்டு இற்டநிறல்பெளளிகள எனெ 

புகறழ பிரதாபிட மற்றும் ஜதாலதான 

்டதாமதாய் இற்டநிறல்பெளளிகள 

பெற்ைனெ. இ்ந் ஆய்வகம் ்பபளக்்ஸஸ 

உற்ெத்தி பசன.பெர�தாட நிறுவனெம் 

மற்றும் பினெதாங்கு அறிவியல் 

கிளஸ்டர (பி.எஸ.சி) ஆகியவற்றுக்கு 

இற்டயிலதானெ ஒத்துறழ்பபில் 

அறமக்க்பெட்டனெ. 

  மதாநில அரசின  அறிவியல், 

ப்தாழில்நுடெம், பெதாறியியல் 

மற்றும் கணி்ம் (ஸப்ம்) 

ஆகியவற்றை ்மம்ெடுத்துவ்ற்கதானெ 

உறுதி்பெதாடடுக்கு ஏற்ெ, இ்ந் 

மதா்த்தில் '்மக்கர ்ல்பஸ'  

பவற்றிகரமதாக அறமக்க்பெடடுளளது.

 ்பபளக்்ஸஸ (ஏபிஏசி) 

்றலவர ்டத்்்தா லிம் ்யதாங் ஜின 

பவற்றியில் மகிழ்ச்சி அற்ட்ந்தார. 

ப்தாழில்நுடெ அடி்பெற்டயில் 

இயங்கும் ்பபலக்்ஸஸ நிறுவனெம், 

மதாணவரகள மத்தியில் ப்தாழில்நுடெம் 

மற்றும் பெதாறியியல் மீ்தானெ ஆரவத்ற் 

ஊக்குவிக்கவும் வளரக்கவும் அதிக 

இணக்கம் பகதாண்டுளள்தாகத் 

ப்ரிவித்்தார. 

  "்மக்கர ்ல்பஸ 

விஞஞதானெத்ற்க் கற்க 

மதாணவரகளிற்ட்ய ஆரவத்ற் 

் ம ம் ெ டு த் து வ ் ் தா டு , 

அவரகளின ெற்ட்பெதாற்ைறல 

பவளி்பெடுத்துவ்ற்கதானெ ஒரு 

்ளமதாகவும் பசயல்ெடும்" எனறு 

புக்கிட பமர்தாஜதாம்,  ஜதாலதான 

்டதாமதாய் இற்டநிறல்பெளளியில் 

நற்டபெற்ை  ்மக்கர ்ல்பஸின 

அதிகதார்பபூரவ திை்பபு விழதாவின 

்ெதாது இவ்வதாறு கூறினெதார. 

  இ்ந் சிை்பபு மிக்க 

நிகழ்றவ ெதாரறவயி்ட வருறகயளித்் 

மதாநில மு்ல்வர ்ம்கு சதான பகதான 

யதாவ், பிபளக்்ஸஸின பெருநிறுவனெ 

சமூக பெதாறு்பபுணரவு (சி.எஸ.

ஆர) முயற்சிக்கு ்னெது நனறிறயத் 

ப்ரிவித்்தார. ்மலும், பி.எஸ.சி 

றமயம் ஸப்ம், கண்டுபிடி்பபு மற்றும் 

ப்தாழில்முறனெ்யதாருக்கு சிை்ந் 

வழிக்கதாட்டலதாகத் திகழ்கிைது, 

எனைதார. 

மாநில முதல்வர் மற்றும் இரணடாம் துறண முதல்வர்   ஆய்்வகதறதப் பார்ற்வயிடடனர். 

திறன் மிக்க சமூ்கத்தை உருவாககுவது மாநிலததின் ்கட்ம - முதைலவர்

  “நதாங்கள ்மக்கர ்ல்பஸ 

ஆய்வகத்தின அதிகதார்பபூரவ 

ப்தா்டக்க விழதாறவக் கதாண்ெதில் 

பெருறமக் பகதாளகி்ைதாம். இ்ந் 

ஆய்வகங்கள  மதாணவரகள குறியீடடு 

முறை, 'embedded system', 3டி 

வடிவறம்பபு மற்றும் 3டி அச்சிடு்ல்  

்ெதானை முக்கியமதானெ ப்தாழில்நுடெ 

திைனகறள கற்றுக்பகதாளள 

அனுமதிக்கினைனெ. எதிரகதாலத்தில்  

ஒரு வலுவதானெ திைன மிக்க  சமூகத்ற் 

உருவதாக்குவது  மதாநிலத்தின 

்றலயதாய க்டறமகளில் ஒனைதாகும்," 

எனறு மு்ல்வர கூறினெதார. 

 பினெதாங்கு மதாநிலத்தில் 

அறமத்் ஏழதாவது மற்றும் எட்டதாவது 

ஆய்வகமதாக  இ்பபுதிய ஆய்வகங்கள 

திகழும். ப்தா்டர்நது, ெளளிகளில் 

்மக்கர்ல்பஸ அறம்பெ்ற்கு ்மலும் 

ெல பெருநிறுவனெங்கள முனவ்நது 

ெங்களிக்கும் எனறு நம்பிக்றக 

ப்ரிவித்்தார. 

 இ்நநிகழ்வில், இரண்்டதாம் 

துறண மு்ல்வர ்ெரதாசிரியர 

ெ.இரதாமசதாமி, பிரதாபிட சட்டமனை 

உறு்பபினெர ப�ங் லீ லீ,  ஜதாலதான 

்டதாமதாய் இற்டநிறல்பெளளி 

்றலறமயதாசிரியர  லீ ்ச குபயன, 

பிரதாபிட இற்டநிறல்பெளளி 

்றலறமயதாசிரியர லிம் பகய்க் 

�தாங், பி.எஸ.சி இயக்குனெர ்டத்்்தா 

யூன ்சதான லி்யதாங் மற்றும் பி.எஸ.

சி ்றலறம நிரவதாக அதிகதாரி ஓய் 

பெங் ஈ கல்நது பகதாண்்டனெர. 

 மதாநில அரசு பினெதாங்கில் 

பசயல்ெடும் 170 ஆரம்ெ்ப ெளளிகள 

மற்றும் இற்டநிறல்பெளளிகளின 

்மம்ெதாடடு வளரச்சிக்கதாக 

ரிம3மில்லியன நிதி ஒதுக்கீடு 

வழங்கியுளளது எனெ சதாவ் ப்ரிவித்்தார. 
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கிளளதான ெளளத்்தாக்றக்ப ்ெதால்வ பினெதாங்கு 

மதாநிலத்திலும்  ‘முத்தியதாரதா அடற்ட’ எனறு 

அறழக்க்பெடும் ‘My50’ வரம்ெற்ை ெயண அடற்ட 

்ரபிட பினெதாங்கு ்ெரு்நது மற்றும் ்ரபிட 

ஃபெரரி ஆகிய ஒருங்கிறணக்க்பெட்ட பெதாது்ப 

்ெதாக்குவரத்துக்கு்ப ெயனெடுத்்்பெடும்.

 இ்ந்்ப பெதாது வசதி மக்களின 

வதாழ்க்றகத் ்ரத்ற் ்மம்ெடுத்துவ்்தாடு, 

பெதாது ்ெதாக்குவரத்து முறைறய்ப ெயனெடுத்் 

ஊக்குவிக்கும் எனறு ்ெதாக்குவரத்து துறை 

அறமச்சர அ்ந்்தானி ்லதாக் சீவ் ஃபூக் 

நம்பிக்றக ப்ரிவித்்தார.

 “ெயனீட்டதாளரகள 30 நதாடகளுக்கு 

இ்ந் பெதாது்ப ்ெதாக்குவரத்து ெயனெடுத்் 

ரிம50 கட்டணம் பசலுத்தும் ்வறளயில், மத்திய 

அரசதாங்கம் ் ெதாக்குவரத்து அறமச்சின வதாயிலதாக 

ரிம50-ஐ மதானியமதாக பிரசரணதா ம்லசியதா 

பெர�தாட (பிரசரணதா)  நிறுவனெத்துக்கு 

பினாங்கில் வரம்பற்ற ்பயணத்திறகு  அறிமுகம

 பினாங்கு தீவு மற்றும் கபருநிலததிற்கு இறடமய பயணிக்கும் மரபிட ஃகபர்ரி (பயணப்படகு)

நிதியளிக்கிைது. மத்திய அரசு  பசலுத்்்பெடும் 

ரிம50-க்கதானெ நிதி மக்களுக்கதானெ ்நரடி 

மதானியமதாகும்,” எனறு  பவல்ட க்்வ ்ெரு்நது 

நிறலயத்தில் இச்்சறவறய அதிகதார்பபூரவமதாகத் 

துவக்கி றவத்து இவ்வதாறு ப்ரிவித்்தார.  

 இ்நநிகழ்வில் மு்ல்வர ்ம்கு சதாவ் 

பகதான யதாவ் மற்றும்  பிரசரணதா நிறுவனெத்தின 

இயக்குநரும் ்றலறம நிரவதாக அதிகதாரியுமதானெ 

்டத்்்தா பமதா�மட �ஸலதான முகமது உ்சன 

ஆகி்யதாரும் உறரயதாற்றினெர. 

 “பிரசரணதா நிறுவனெம் இ்ந் 

ஆண்டு இறுதிக்குள 4,000 ெயனீட்டதாளரகள 

இத்திட்டத்தில் ெதிவு பசய்வர எனை இலக்கு 

பகதாண்டிரு்ந்தாலும் . ்ெதாக்குவரத்து அறமச்சு 

முத்தியதாரதா அடற்ட திட்டத்திற்கதாக  35,000 

ெயனீட்டதாளரகளுக்கு நிதி ஒதுக்கீடு 

வழங்கியுளளது,” எனெ சீவ் ஃபூக் எடுத்துறரத்்தார. 

 அதிகமதானெ பெதாது மக்கள பெதாது்ப 

்ெதாக்குவரத்ற்்ப ெயனெடுத்் முற்ெடும் ்ெதாது 

அது இரடடி்பெதாக சுற்றுச்சூழல் அறம்பபிற்கு 

நனறம வித்திடும். 

 “மத்திய அரசு பெதாது்ப ்ெதாக்குவரத்து 

்மம்ெதாடடுக்கு அதிகமதானெ மதானியங்கறளச் 

பசலவிடுவ்தால் கதாரென எரிவதாயு உற்ெத்தி 

மற்றும் ்ெதாக்குவரத்து பநரிசறலக் குறை்பெ்ன 

மூலம் பெதாது உளகட்டறம்பபு ெயனெதாடற்ட 

அதிக்பெடுத்து்ல் மற்றும் சுற்றுச்சூழறல்ப 

ெதாதுகதாக்க முடியும்.  

 க்ட்ந் 12 ஆண்டுகளதாக மதாநிலத்தில் 

்ரமதானெ விறரவதானெ ்ரபிட ்ெரு்நது 

(பினெதாங்கு)்ெதாக்குவரத்ற் வழங்கிய பிரசரணதா 

நிறுவனெத்துக்கு நனறி கூறினெதார மதாநில விவகதாரம் 

& நில ்மம்ெதாடு, ்ெதாக்குவரத்து மற்றும் 

ப்தாறலப்தா்டரபு ஆடசிக்கு உறு்பபினெருமதானெ 

சதாவ் பகதான யதாவ் .

 முத்தியதாரதா அடற்ட ெயனெதாடற்ட 

மின இரயில்(ETS) மற்றும் மலதாய் ரயில்்வ 

பெர�தாட (்க.டி.எம்) ்சறவ ெயனெதாடடுக்கும் 

துரி்்பெடுத்் ்வண்டும் எனெ ்வண்டு்கதாள 

விடுத்்தார. 

 ்ற்்ெதாது பினெதாங்கு மதாநில 

அரசு விறரவு இரயில் ்சறவ(எல்.ஆர.

டி) நிரமதாணிக்கும் ஆயுத்்்பெணியில் 

ஈடு்பெடடிரு்பெ்தால் இ்ந் முத்தியதாரதா அடற்ட 

இச்்சறவக்கும் ெயனெடுத்் அனுமதிக்க 

்வண்டும் எனறு கூறினெதார. 

 “ ஜதாரச்்டவுன - ெதாயதான பெ்பெதாஸ 

எல்.ஆர.டி இரயில் திட்டம் பசயல்ெடுத்் 

்ெதாக்குவரத்து அறமச்சர,  அறமச்சகம் மற்றும் 

பிரசரணதா நிறுவனெம் உ்வ  ்வண்டும்,” எனெ 

ெதா்டதாங் ்கதாத்்தா சட்டமனை உறு்பபினெரும் 

்ஞ்சதாங் நதா்டதாளுமனை உறு்பபினெருமதானெ சதாவ் 

ப்ரிவித்்தார. 

 முத்தியதாரதா அடற்டயின அறிமுகம் 

தீவு, பெருநிலம் மற்றும் அண்ற்ட மதாநிலங்கள 

இற்டயிலதானெ ெயணம் மற்றும் இறண்பறெ 

அதிகரிக்கும் எனைதார.

 பினாங்கில முததியாரா அடறடயின் பயன்பாடறட அதிகாரப்பூர்்வமாகத து்வக்கி ற்வததார் 
மபாக்கு்வரதது துறை அறமச்சர் அ்நமதானி மலாக் சீவ் ஃபூக் மற்றும் முதல்வர் மமதகு சாவ் ககான் 

யாவ். 

ஜதாரச்்டவுன - மதாநிலத்தில் உளள ஐ்நது 

மதாவட்டங்களிலும் பலக்கிமதா சூைதாவளியதால் 

சதாய்்ந்  மரங்கறள அகற்றும் து்பபுரவு்பெணி ்

நிறைவற்ட்நதுளளனெ.  பினெதாங்கின இரு 

ஊரதாடசி மனைங்களதானெ பினெதாங்கு மதாநகர 

கழகம் (எம்.பி.பி.பி) மற்றும் பசெரதாங் பிறை 

நகரதாண்றமக் கழகம் க்ட்ந் ஆகஸட,15 வறர 

இ்ந் சூரதாவளியதால் ெதாதிக்க்பெட்ட இ்டங்கள 

து்பபுரவு்பெணி ்மற்பகதாளள்பெட்டது எனெ  

உளளூரதாடசி, வீ்டறம்பபு மற்றும் நகரபுை & 

கிரதாம்பபுை ்மம்ெதாடு திட்டமி்டல் ஆடசிக்குழு 

உறு்பபினெர பஜக்டி்ப சிங் டி்யதா ப்ரிவித்்தார. 

 "சதாய்்ந் மரங்களில் சுமதார 0.48 

ச்வீ்ம் மடடு்ம நற்டெதாற்யில் எஞசியுளளனெ, 

பச்ப்டம்ெர , 1- க்குள அகற்ை்பெடும்.  பினெதாங்கில் 

719 விழு்ந் மரங்கள அல்லது 1,402 ்டன 

மரங்கள அ்பபுை்பெடுத்்்பெடடுளளனெ,  அ்றனெ  

தீவு்பெகுதியில் (ெத்து மதாவுங்)  மற்றும் பசெரதாங் 

பிறையில்  அம்ெதாங் ஜஜதாருக்கு அனு்பெ்பெட்டனெ. 

 "க்ட்ந் ஆகஸட, 9-ஆம் நதாள 

்தாக்க்பெட்ட சூரதாவளியதால் ெதாதிக்க்பெட்ட 

இ்டத்ற் மக்களின நல்வதாழ்வுக்கதாகத் 

சூராவளியால் பாதிக்கபபட்ட இ்டங்களில் துபபுரவுபபணி நிறைவற்டந்தது - ஜெகடிப

தூய்றம்பெடுத்துவ்ற்கு மதாநிலத்தின இரு 

ஊரதாடசி மனைங்களும் ரிம977, 910 நிதி 

பசலவிட்டது,” எனெ முத்தியதாரதா இ்டதாமதான 1 

அடுக்குமதாடி குடியிரு்பபுத் ்லத்தில் நற்டபெற்ை 

பசய்தியதாளர ச்நதி்பபுக் கூட்டத்தில் கல்நது 

பகதாண்டு இவ்வதாறு கூறினெதார. 

 இ்ந் இயற்றக ்ெரி்டரதால் 

ெதாதிக்க்பெட்ட பினெதாங்கு மதாநிலத்தின 

கட்டறம்பபுகறளச் சீரறமக்கும் பெதாருடடு 

நம்பிக்றக கூட்டணியின மத்திய அரசு 

பினெதாங்கிற்கு (மதாநில பசயலதாளர அலுவலகம்) 

ரிம2.02 மில்லியன நிதி ஒதுக்கீடு வழங்கியுளளது. 

 பஜலுத்்்தாங் நதா்டதாளுமனை 

உறு்பபினெர ஆர.எஸ.என ்ந்தாஜி இரதாயர, 

சுங்றக பினெதாங்கு சட்டமனை உறு்பபினெர லிம் 

சியூ கிம் மற்றும் ஊரதாடசி மனை அதிகதாரிகள 

ஆடசிக்குழு உறுப்பினர் கெக்டிப் சிங் டிமயா, நாடாளுமன்ை உறுப்பினர் ஆர்.எஸ்.என் மநதாஜி 
இராயர், சுங்றக பினாங்கு சடடமன்ை உறுப்பினர் லிம் சியூ கிம் ஆகிமயார் சூைா்வளியால மசதமறட்நத 

முததியாரா இடமான் 1 அடுக்குமாடி குடியிருப்பின் கூறரறயப் பார்ற்வயிடடனர். 

பசய்தியதாளர ச்நதி்பபுக் கூட்டத்தில் கல்நது 

பகதாண்்டனெர. 

 இனறுவறர, ஐ்நது மதாவட்டங்களிலும் 

வீடுகள, வணிக வளதாகங்கள, குடியிரு்பபுகள எனெ 

93 கட்டறம்பபுகள ெழுது்பெதாரக்க அற்டயதாளம் 

கதாண்பெடடுளளனெ.  இ்ந் மறுசீரறம்பபு்ப 

ெணிக்கு ரிம1,245,156.86 பசலவி்ட்பெடும். 

 இரு ஊரதாடசி மனைங்களின 1,487 

அதிகதாரிகள  ெதாதிக்க்பெட்ட ெகுதிகறள 

மீடப்டடுக்க கடுறமயதாக உறழத்்னெர எனெ 

புகழதாரம் சூடடினெதார. 

 அண்றமயில் ஏற்ெட்ட சூைதாவளியதால் 

்ச்மற்ட்ந் முத்தியதாரதா இ்டதாமதான 1 

அடுக்குமதாடி குடியிரு்பபில் ்ச்மற்ட்ந் கூறர 

்வறலக்கதானெ பசலவினெங்கறள மதாநில அரசு  

ஏற்கிைது எனெ அறிவித்்தார. இ்ந்க் குடியிரு்பபு்ப 

ெகுதியின சீரறம்பெணி இனறு (ஆகஸட 

30) ப்தா்டங்கி இரண்டு வதாரங்களுக்குள 

நிறைவற்டயும் எனறு எதிரெதாரக்க்பெடுகிைது.

 இ்ந் வீ்டறம்பபு்பகுதியில் 

ெரதாமரி்பபு்பெணி     ்மற்பகதாளள ரிம200,000 

நிதி ஒதுக்க்பெடடுளளது. 
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கதைப்பேசும்
பேடஙகள்

பினாங்கு தேசிய மக்கள் தோக்க மற்றும் குடும்்ப தமம்்பாட்டு ஆகையம் (LPPKN) ஏற்்பாட்டில் 
நகைத்பற்்ற குடும்்ப தமம்்பாட்டு ்பட்ைக்றயில் 85 ்பங்த்கற்்பாளர்கள் ்கலந்து த்காணைனர.

 எனும் திட்ைத்தில் 62 ேனனார்வலர்கள் 
்கலந்து த்காணடு தேலுக ்பாயு ்கைற்்ககைகயத் தூயகமப்படுத்தினர. 

்பத்து லஞ்ாங் ்ட்ைமன்ற த்க்வ கமய ஏற்்பாட்டில் நகைத்பற்்ற  
 மாை்வர்கள் ே்காே நை்வடிகக்க்களில் இருந்து ்பாது்காக்க 

்வழி்வகுககும். 

நீர்வாழ் நைவு (Akuaponik)  மி்கவும் நிகலயான சுற்றுச்சூழகல உரு்வாக்க வித்திடும். 

மாநில அைசு தலத்பா தநாரடின அடுககுமாடி குடியிருபபுககுச் ்ாயம் பூசும் திட்ைத்திற்கு 
ரிம284,900 நிதி ஒதுககீடு ்வழங்கியுள்ளது என த்பங்்காலான த்காத்ோ ்ட்ைமன்ற உறுபபினர 

தைனியர கூய சி த்ன தேவித்ோர. 

த்்பைாங் பிக்ற ந்கைாணகமக ்கழ்கம் அறிமு்கப்படுத்திய  
 அேன ேகல்வர ைத்தோ தைா்ாலி மு்கமது அதி்காைபபூர்வமா்கத் து்வககி க்வத்ோர. 
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Nama ADUN No Tel/ No Faks
N.26 PADANG KOTA
YAB Chow Kon Yeow
chowkonyeow@penang.gov.my

(T) 04 - 226 0218
(F) 04 - 226 0218

N.03 PINANG TUNGGAL
YB Dato’ Ir. Zakiyuddin Abdul Rahman (T) 04 - 575 6526

(F) 04 - 575 6526

N.16 PERAI
YB Prof. Dr. P. Ramasamy
ramasamy@penang.gov.my

(T) 04 - 383 9131
(F) 04 - 383 9131

N.07 SUNGAI PUYU
YB Phee Boon Poh
pheeboonpoh@penang.gov.my;
pheeboonpoh@yahoo.com

(T)  04 - 262 0860
  012 - 480 5495 
(F)  04 - 261 8745

N.10 SEBERANG JAYA
YB Dr. Afif Bahardin (T) 04 - 390 5109

(F) 04 - 390 5109

N.15 PADANG LALANG
YB Chong Eng
chong.eng@penang.gov.my

(T) 04 - 530 3028
(F) 04 - 530 3028

N.29 DATO’ KERAMAT
YB Jagdeep Singh Deo
jagdeepsinghdeo@penang.gov.my

(T) 04 - 226 2464
(F) 04 - 227 2464

N.37 BATU MAUNG
YB Dato’ Haji Abdul Halim Hussain
pusatkhidmatn37@gmail.com

(T) 04 - 626 1442
(F) 04 - 626 1442 

N.08 BAGAN JERMAL
YB Soon Lip Chee (T) 04 - 331 0163

N.22 TANJONG BUNGA
YB Zairil Khir Johari (T) 04 - 890 3866

N.34 PAYA TERUBONG
YB Yeoh Soon Hin (T) 04 - 827 8868

(F) 04 - 827 8868

N.28 KOMTAR
YB Teh Lai Heng
komtarN28@gmail.com

(T) 04 - 227 7068
(F) 04 - 227 7068

N.02 BERTAM
YB Khaliq Mehtab Mohd. Ishaq (T) 013 - 430 6400  

(P)   04 - 576 7606

N.06 TELOK AYER TAWAR
YB Mustafa Kamal
mustafakamal.mkba@gmail.com

(T) 04 - 351 1732

N.09 BAGAN DALAM
YB Satees A/L Muniandy  
n9.bagandalam@gmail.com

(T) 04 - 313 3990

N.11 PERMATANG PASIR
YB Muhammad Faiz Bin Fadzil
faizfadzilamanah@gmail.com

(T) 04 - 521 1106

N.12 PENANTI
YB Dr. Norlela Ariffin
norlela.ariffin@gmail.com

(T) 04 - 538 2871
(F) 04 - 538 4871

N.13 BERAPIT
YB Heng Lee Lee
berapit@dappg.org

(T) 017 - 8133 509
(F) 04 - 540 0006

N.14 MACHANG BUBOK
YB Lee Khai Loon 
kllee78@gmail.com

(T) 013 - 399 0519
(F)   04 - 551 1442

N.17 BUKIT TENGAH
YB Gooi Hsiao-Leung
gooihsiaoleung@penang.gov.my

(T) 04 - 507 5001
(F) 04 - 507 5001

N.18 BUKIT TAMBUN
YB Goh Choon Aik (T) 04 - 502 5818 

(F) 04 - 506 2138 

N.19 JAWI
YB H’ng Mooi Lye
jawi@dappg.org

(T) 04 - 594 1163
(F) 04 - 594 3163

N.20 SUNGAI BAKAP
YB Dr. Amar Pritpal Abdullah
ybadunsungaibakapn20@gmail.com

(T) 

N.21 SUNGAI ACHEH
YB Zulkifli Ibrahim 
n21adunsgacheh@gmail.com

(T) 

N.23 AIR PUTIH
YB Lim Guan Eng 
limguaneng@penang.gov.my

(T) 04 - 829 0614

N.24 KEBUN BUNGA
YB Jason Ong Khan Lee
kebunbunga24@gmail.com

(T) 04 - 826 5451
(F) 04 - 826 5451

N.25 PULAU TIKUS
YB Lee Chun Kit
pulautikus@dappg.org

(T) 04 - 228 5298
(F) 04 - 229 4294

N.27 PENGKALAN KOTA
YB Gooi Zi Sen
pengkalankota@dappg.org

(T) 04 - 250 1522
(F) 04 - 250 1523 

N.30 SUNGAI PINANG
YB Lim Siew Khim 
limsiewkhim@penang.gov.my

(T) 04 - 657 6630
(F) 04 - 658 6630

N.31 BATU LANCANG
YB Ong Ah Teong
batulancang@dappg.org

(T) 04 - 280 4411
(F) 04 - 280 4422

N.32 SERI DELIMA
YB Syerleena Abdul Rashid
32seridelima@gmail.com

(T) 04 - 659 5611
(F) 04 - 659 5611

NAMA ADUN No Tel/ No Faks
N.33 AIR ITAM
YB Joseph Ng Soon Siang
airitam@dappg.org

(T) 04 - 829 9143

N.35 BATU UBAN
YB Kumaresan A/L Aramugam
kumar.harapan35@gmail.com

(T) 04 - 668 1062
(F) 04 - 668 1062

N.36 PANTAI JEREJAK
YB Dato’ Saifuddin Nasution (T)

N.38 BAYAN LEPAS
YB Azrul Mahathir Aziz
ambasegaria.aam@gmail.com

(T) 04 - 649 3976
(F) 04 - 649 3976

N.39 PULAU BETONG
YB Haji Mohd. Tuah Ismail (T) 04 - 866 0214

N.40 TELUK BAHANG
YB Zolkifly Md. Lazim (T)

DAP PENANG HQ
dappg@streamyx.com (T) 04 - 228 8482

(F) 04 - 228 8514 

PKR PENANG HQ (T) 04 - 397 0115

-
(T)

BIRO PENGADUAN AWAM 04-263 6893
SEKRETARIAT KERAJAAN  04-262 1957
NEGERI
KASTAM 04-262 2300
IMIGRESEN 04-250 3419
WCC (Women’s Centre for Change) 04-228 0342
Pusat Perkhidmatan Wanita (Seberang)04-398 8340
EPF 04-226 1000
SOCSO 04-238 9888

JPJ 04-656 4131
 04-398 8809
JABATAN PENDAFTARAN 04-226 5161

PENANG GLOBAL TOURISM (PGT)  04-263 1166
TOURISM MALAYSIA 04-261 0058
KERETAPI BUKIT BENDERA 04-828 8880
FERI (GEORGETOWN) 04-210 2363
        ( BUTTERWORTH) 04-310 2377
JAMBATAN PP 04-398 7419
STESEN KERETAPI BUTTERWORTH 04-261 0290

PERSATUAN PERLINDUNGAN  04-829 4046
KANAK-KANAK
CAP 04-829 9511
BEFRIENDERS PENANG 04-281 5161
 04-281 1108
PERPUSTAKAAN PP 04-229 8555

Talian Kecemasan & Perkhidmatan Awam

PROGRAM PENGHARGAAN WARGA EMAS/OKU/IBU TUNGGAL/
PROGRAM ANAK EMAS/ PROGRAM RAKAN ANTI KEMISKINAN/ PROGRAM PELAJAR EMAS

POLIS, AMBULANS, BOMBA 999
& PENYELAMAT
DIREKTORI TELEFON 103
OPERATOR ANTARABANGSA 101
HOTLINE MBPP 04-263 7637 
ANGKATAN PERTAHANAN AWAM 04-228 9012

Kalendar Pelancongan

Program-Program Emas Kerajaan Negeri Pulau Pinang

NAMA ADUN PEMBANGKANG No Tel/ No Faks
N.01 PENAGA
YB Ustaz Yusni Mat Piah (T)

N.04 PERMATANG BERANGAN
YB Nor Hafizah Othman (T)

N.05 SUNGAI DUA
YB Muhamad Yusoff Mohd. Noor (T)

PEGAWAI PENYELARAS KADUN No Tel/ No Faks
N.01 PENAGA
Md. Khalil Salleh
novafast63@gmail.com

(T) 012 - 598 4881 

N.04 PERMATANG BERANGAN
Dato’ Jasmin Mohamad
jmmohamed002@gmail.com

(T) 018 - 468 6610

N.05 SUNGAI DUA
Yusri Isahak
ysrregnot@gmail.com

(T) 019 - 337 4055
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SENARAI NAMA AHLI MAJLIS 
MPSP 2019

SENARAI NAMA AHLI MAJLIS
 MBPP 2019

SENARAI PEGAWAI-PEGAWAI PEMBANTU KEWARGANEGARAAN PULAU PINANG

Nota:
Orang awam dipohon menghubungi Pegawai-Pegawai Pembantu Kewarganegaraan untuk menetapkan temujanji masing-masing.

Nama Telefon

MBPP 04 - 259 2020

Ahmad Azrizal Tahir 019 - 541 4818

Aidi Akhbal Mohamed Zainon 012 - 464 3004

Azahari Aris 016 - 499 2580

Azli Ibrahim 011 - 2432 9007

Dr. Chee Heng Leng 017 - 333 9366

Francis a/l Joseph 012 - 474 3321

Gerald Mak Mun Keong 016 - 452 6499

Gooi Seong Kin 016 - 457 1271

Hari Krishnan a/l Ramakrishnan 010 - 505 5571

Harvindar Singh a/l Darshan 
Singh

012 - 428 2250

Kaliyappan a/l P. Renganathan 012 - 407 7276

Latifah Hussainsa 013 - 436 1999

Nurliyana Mohd Ramzi 011 - 3922 4080

Nur Zarina Zakaria 011 - 1578 5098

Ong Kean Peng 012 - 629 1133

Rohaizat Hamid 019 - 510 0075

Saiful Azwan Abd. Malik 016 - 463 2787

Shahrudin Mohamed Shariff 012 - 428 3160

Shung Yin Ni 012 - 413 9246

Tan Hooi Peng 012 - 498 6212

Tan Seng Keat 012 - 438 6191

Theng Jie Wey 016 - 418 7108

Vino Dini a/p Chandragason 
Pitchy

016 - 439 9358

Wong Yuee Harng 016 - 439 9121

Nama Telefon

MPSP 04 - 549 7555

Anuar Yusoff 016 - 461 6390

A’ziss Zainal Abiddin 017 - 938 9192

Cheen Goon Hooi 012 - 402 0923

David Marshel a/l 
Pakianathan

019 - 412 3397

Dr. Seow Kweng Tian 012 - 507 2229

Heng Yeh Shiuan 016 - 261 2460

Jason Raj a/l 
Kirupanantha

014 - 905 8113

Johnson a/l 
Anthonysamy

012 - 424 5745

Kang Yau Chuang 010 - 829 3904

Khong Chee Seong 011 - 1522 6628

Kumaran A/L Krishnan 012 - 464 4697

Marshidaliza Marzuki 011 - 3929 9023

Mohd Saifullah Abd. 
Nasir

013 - 770 1001
013 - 503 3349

Mohd Sharmizan 
Mohamad Nor

011 - 1110 6456

Mohamad Akmal Azhar 019 - 518 5145

Ong Jing Cheng 012 - 758 3779
016 - 445 5709

Ooi Yong Wooi 016 - 421 1196

Shuhada Abdul Rahim 010 - 380 7672

Tan Chee Teong 012 - 401 7718

Tan Cheong Heng 012 - 487 3101

Tengku Rasidah Tengku 
Kamarudin

019 - 473 1323

Wong Chee Keet 012 - 451 1312

Zaini Awang 019 - 546 3115

Zulkiply Ishak 013 - 431 6161
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Story by Tanushalini 
Moroter
Pix by Darwina Mohd Daud

ONE’S strength lies in the 
mind and not the body, the 

team from Buletin Mutiara learned 
when we met the boccia athletes at 
The Cerebral Palsy (Spastic) Chil-
dren’s Association of Penang, Jalan 
Masjid Negeri recently.

Boccia is a paralymic sports 
generally played by athletes with 
cerebral palsy, muscular dystrophy 
or  related disabilities.

The game is played in singles, 
pairs and groups and categorised 
as BC1, BC2, BC3, BC4 which is 
according to the athletes ability:

i) BC1 involves athletes with 
cerebral palsy who are able to 
propel the target ball using their 
hands or by kicking the balls and 
need an assistant.

ii) BC2 involves athletes with 
cerebral palsy who are able to 
propel the target ball using their 
hands without an assistant.

iii) BC3 involves athletes with 
cerebral palsy who have severe 

movement disabilities. An indi-
vidual who is unable to hold, throw, 
or kick the target ball. Needs to use 
a ramp as well and might need to 
use assistive devices such as a 
special hat and needs an assistant.

iv) BC4 involves athletes who 
have neurological disorders other 
than cerebral palsy and can play 
without an assistant.

Each side will be given either 
six red balls or six blue balls per 
end. Players propel the ball (throw-
ing, kicking, rolling, and so on) 
towards the target ball known as 
the “Jack” (white ball).

The side closest to the “Jack” at 
the end scores and if it happens to 
be a tie, a tie-break will be played to 
determine a winner.

Although this sport is less 
known in Malaysia, the Penang 
boccia team won gold medals in 
the Sukma Paralympics XIX in 
Perak last year. 

According to Mohd Syahir 
Mohd Zaki, 26, the Penang boccia 
team manager for the Sukma Para-
lympics XIX Perak 2018, no high 
hopes were placed for the gold 
medal. 

Nevertheless, the squad com-
peted with all their heart and even-
tually emerged champions in the 
doubles under BC3 category. 

Teh Ka Wei and Yuri Amiri 
Abdullah brought home the gold 
medals for Penang for the first 
time.

“Teh and Amiri put up an excel-
lent performance which enabled us 

to bring home the gold medal. 
“First we were narrowly de-

feated by the Selangor team but 
then we won in style against 
Kuala Lumpur,” said Syahir when 
interviewed by the Buletin Mutiara 
team. 

Teh also took the bronze medal 
for the individual game under the 
BC3 category. 

The state government through 
the Penang State Sports Incentive 
Scheme (Skimas) recently re-
warded the Persatuan Sukan dan 
Rekreasi Orang Kurang Upaya 
(Pesron) with RM103,000 involv-
ing 19 athletes for their achieve-
ments in the Sukma Paralympics 
2018. 

Syahir who is also the physio-
therapist at The Cerebral Palsy 
(Spastic) Children’s Association of 
Penang, said that boccia was first 
introduced in 1978 and played in 
Malaysia in the early 90’s. 

“Usually we conduct our train-
ing twice a week, but our equip-
ment is so limited and some are 
very old,” he said. 

Syahir added the paralympics 
athletes come under the Depart-
ment of Youth and Sports unlike 
state athletes who are managed by 
the Penang State Sports Council. 

“This sport needs the support of 
family members, and the athletes 
also need their (family members) 
assistance throughout the competi-
tion. 

“Usually the athletes will have 
less confidence in themselves, thus 
a word of encouragement from 
their loved ones is crucial,” he 
added. 

Hats off to boccia athletes 

The athletes who are undergoing training in 
boccia at The Cerebral Palsy (Spastic) Children’s 
Association of Penang.

SOME 200 members of the 
Eurasian community turned up 
for the Feast of the Assumption 
and joined a procession from 
Fort Cornwallis to the Church of 
Assumption in Farquhar Street 
to mark the centennial celebra-
tion of the Penang Eurasian As-
sociation (PEA) on Aug 14.

The event also celebrated the 
233 years since Captain Francis 
Light landed at Fort Cornwallis 
in 1786.

Eurasians make up about 
2,000 of the state’s estimated 1.7 
million population.

The walk, which started from 
the historical site to the church, 
was attended by Chief Minister 
Chow Kon Yeow along with state 
Local Government, Housing, 
Town and Country Planning 
Committee chairman Jagdeep 
Singh Deo and his family at 
about 6.45pm.

At the church, a prayer session 
to mark the ceremony was held 
at the compound.

Organising chairman Datuk 
Aloysius Gasper told reporters a 
series of events have been lined 
up till the end of this year to mark 
the association’s 100th anniver-
sary.

He also praised the state gov-
ernment for caring for the minor-
ity Eurasian community.

“This could be seen with the 
presence of Chow and Jagdeep 
to join the walk despite their 
hectic schedule.

“We sincerely appreciate their 
efforts,” he said.

Also present were Archbish-
op Joseph Salvador Marino, the 
apostolic nuncio and ambassa-
dor of the Vatican to Malaysia, 
and Penang Catholic Diocese 
Bishop Rev Datuk Sebastian 
Francis.

Chow and Jagdeep join Eurasians 
to celebrate PEA centennial
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Rozali helping his workers to cut a tree  after the storm.

IT was a time when many Se-
berang Perai Municipal Council 
(MPSP) workers had already 
punched out on Aug 9 and were 
looking forward to spending 
time with family in view of the 
upcoming Hari Raya Aidiladha 
celebration.

However, many of them were 
recalled after strong winds 
lashed the northern states, like 
Kedah, Perlis and Penang, send-
ing many a roof flying and up-
rooting numerous trees.

The tail-end of Typhoon Le-
kima also caused various areas 
in Penang to be disarray as the 
winds reached up to 100kmph, 
resulting in damage to many 
homes.

Following the devastating 
storm, many MPSP workers 
came back to work round-the-
clock to ensure the situation 
returned to normal.

When met, Nazari Rahim, 48, 
said he had no qualms working 
tirelessly despite missing the 
Hari Raya Aidiladha celebra-
tion.

He said he did not spend time 
with his loved ones during the 
celebration due to the call of 
duty.

“Being a member of the Cri-
sis Management Department in 
the Orange Squad, we are on 
standby mode each time any 
disaster takes place.

“We can’t blame anyone for 
what happened but to step up 
our efforts in clearing the mess 
following the storm.

“This is our sacrifice for the 
people,” he told Buletin Mutiara 
when clearing up the tree 

branches in Kampung Petani, 
Kubang Semang, on Aug 13.

His colleague Mohd Aliff 
Yusoh, 33, pointed out that his 
responsibility to the public was 
way beyond self-interest.

“Before I joined the team, I 
had already foreseen such a 
scenario.

“I have no regrets. My pas-
sion is to assist people in what-
ever  c i rcumstances  that  I 
could,” said Aliff, who hails 
from Pengkalan Tambang, Per-
matang Pauh.

“We are the front-liners of 
MPSP, so we need to cope with 
any emergencies and obsta-
cles.”

Mohd Sufian Ishak, 32, con-
curred with his colleagues that 
he immediately went to the 
ground to assist in whatever 
way he could when the call 
came in.

He said he was planning to 
go back to his home prior to the 

storm but went to the scene 
nevertheless to provide assis-
tance.

MPSP president Datuk Ro-
zali Mohamud, who monitored 
the situation at various sites, 
said a total of 412 trees fell onto 
roads and drains, obstructing 
traffic and water flow following 
the storm.

“North Seberang Perai dis-
trict was badly hit by the storm, 
followed by central Seberang 
Perai and south Seberang Perai.

“We quickly instructed 365 
MPSP workers to help out soon 
after the strong winds subsid-
ed,” he said.

Rozali added the council was 
committed to serving the peo-
ple, adding that clearing works 
were still ongoing.

Also present at the site to 
oversee the clean-up was MPSP 
Crisis Management Department 
director Ahmad Zabri Mohamed 
Sarajudin.

Putting state before self

Not all 
heroes 
wear capes  

Nazar i  Rahim speaking to 
Buletin Mutiara when met.

Afif has no qualms to serve 
the people despite celebrating 
Hari Raya Aidiladha.

IT was about 11pm, when Ah-
mad Hafiz Hafell received a call 

from his superior to prepare for 
work.

Strong winds had ripped 
through the northern states, send-
ing roofs flying and toppling trees. 
The tail end of Typhoon Lekima 
brought thunderstorms to Penang 
on Aug 9.

Although the strong wind had 
slightly subsided at around 11pm, 
it was still dangerous to be out on 
the road when the weather was 
unpredictable.

“My family was quite worried, 
but we said our prayers before I 
left my home in Jelutong.

“I am a member of the Penang 
Island City Council special squad 
(Skuad Khas), tasked to clear de-
bris and fallen trees after the storm 
on Aug 9.

“My team was assigned to clean 
up several areas in Pulau Tikus that 
night.

“I saw many fallen trees on my 
way to work. Several areas also 
had a blackout,” Ahmad Hafiz, 23, 
said.

Ahmad Hafiz, who has been a 
Penang Island City Council 
(MBPP) worker for two years, said 
that although the job was tough and 
dangerous, it was satisfying.

 “If we are sincere with what we 
do, and we do it with compassion, 
a tough job can be easy,” he said 
when met in Jalan Utama on Aug 
13.

 Ahmad Hafiz was clearing 

several uprooted trees and branch-
es along the road with his team.

 When asked by Buletin Mutiara 
how he felt after several days of 
work, his answer was: “It felt like 
an achievement.”

 Another MBPP worker Mo-
hamad Farhan Suid, 25, was also 
involved in the cleaning up in the 
aftermath of the storm.

 “I travelled from my home in 
Teluk Bahang to Pulau TIkus to 
join my team at about 11pm that 
night.

 “Together with other agencies, 
departments and volunteers such 
as the Fire and Rescue Department 
and Rela, we cleared the roads to 
ensure smooth traffic,” Mohamad 
Farhan, who has been working as 
a worker for four years, said.

 MBPP senior public health as-
sistant S. Siva Sankar (pic) said 
there were 39 members in the 
Pulau Tikus team.

 “The team has to clear more 
than 60 locations that were hit by 
the storm in Pulau Tikus. My 
dedicated team members worked 
from morning at about 6.30am to 
night to ensure the safety of the 
public and road users.

 MBPP community services 
assistant director Xavier Sebastian 
said he was thankful to some peo-
ple who stopped their vehicles to 
help clear the debris on the road on 
Aug 9.

 “The public has been very ap-
preciative of the efforts taken by 
our heroes,” he said.
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Story by K.H. Ong

THE Guangxi Symphony Or-
chestra put on a world-class 

performance to celebrate the 45th 
anniversary of Malaysia and China 
diplomatic relations at the Dewan 
Sri Pinang.

Concert buffs were enthralled by 
the symphony concert of “Maritime 
Silk Road Legend” (Konsert Leg-
enda Laluan Sutera Maritim) as the 
well-known Guangxi ensemble, 
under the baton of Tao Lin, con-
cluded their Tour of Malaysia on a 
highly successful note.

Penang was their third and last 
stop on July 20 after having per-
formed in Kuala Lumpur and Kota 
Kinabalu to appreciative audiences.

While the orchestra has been 
highly praised by masters and ex-
perts for its devotion to music and 
teamwork, there was no doubt that 
Malaysian-born Claudia Yang was 
the star of the night.

The 80-member orchestra start-
ed off with an overture of P. Ramlee 
medleys (arranged by Lukman 
Aziz), and then followed up with 
Symphonic Fantasia “The Third 
Sister Liu – A Mountain Song 
Fairy” (composed by Ming Xin Du) 
and “L’ Arlesienne Suite No. 2” 
(composed by George Bizet).

Then, came a 15-minute inter-
mission before Yang made her ap-
pearance. Famous for her “Dream 
of the Red Chamber” piano con-
certo, Yang mesmerised the audi-
ence with the ease she ran her fin-
gers on the piano keys when deliv-
ering “Fairy in Sorrow”, “Love 
Ode”, “Dream in Vanity” and 
“Beauty’s Ballade”. They are four 
of the many chapters from the clas-
sic Chinese novel.

The “Dream of the Red Cham-
ber” (2018 version) was composed 
by Yang herself and Hungarian 
Gyula Fekete.

The crowd responded with rap-
turous applause while Yang bowed 
her head in acknowledgement and 
flashed her infectious smiles.

To cap a brilliant performance, 
Yang played “Getaran Jiwa” by P. 
Ramlee with her heart and soul. It 
was a night concert fans will re-
member for a long time.

“I feel very, very much warmly 
welcomed by our Malaysian 
friends, and I am also very proud 
because I am Warga Malaysia and 
Anak Malaysia,” said Yang, who 
lives in Beijing with her husband, 
Yang Lingyang, a Chinese busi-
nessman.

“I think it’s my mission to bring 
more cultural exchange pro-
grammes between the two countries 
and people to people so that the 
young generation will know each 

other more.
“I’m a ‘Hokkien lang’ from 

Muar and I know Penang has a lot 
of Hokkien people.  It’s my privi-
lege to be here and I think this hall 
has wonderful acoustics. I have a 
really wonderful impression. I wish 
to come back more often to perform 
and share my music experience 
with the young generation here and 
to encourage them to really pursue 
their dream.

“I listen to many, many Malay 
songs. We have lovely folk songs. 
I started to improvise this piece 
(Getaran Jiwa), a very touching 
song. Of course, we have ‘Rasa 
Sayang’, ‘Chan Mali Chan’ and I 
also play that, but ‘Getaran Jiwa’ 
really brings people to deeper 
memory, like my generation.”

The couple has twin daughters, 
Yang Zhi and Yang Hui, and the 
20-year-olds are now studying fine 
arts in Central Saint Martins in 
London.

Yang, who took up piano at the 
age of five, flew to Vienna at age 17 
to pursue her dream of becoming 
an internationally-renowned pia-
nist.

She studied under great pianists 
including Dianko Iliew, Paul Badu-
ra-Skoda and Ludwig Hoffman at 
the University of Music & Perform-
ing Arts where she graduated as the 
joint best pianist in 1997. The fol-
lowing year, she went to study un-
der Orysia Sterniuk in Ukraine.

She has collaborated with sev-
eral international orchestras in 
London, Prague, Slovakia, Mos-
cow, Venezuela, China, Kazakh-
stan, Vienna, the Philippines and 
Malaysia. She has also worked with 
many renowned conductors such as 
Lorin Maazel, Muhai Tang, Betrand 
De Billy, Rastislav Stur, Robertas 
Servenikas, Carlo Ponti, Stefan 

Vladar, Olivier Ochanine and 
Diego Matheuz.

Penang Symphony Society vice-
president Chuah Boon Yew, like 
many, was very impressed by the 
performance of Yang and the 
Guangxi Symphony Orchestra.

“Hearing her play ‘Getaran 
Jiwa’, truthfully it is one of the best 
interpretations personally to me, my 
wife and my friends,” Chuah said.

“In fact, it is rare we have a 
Malaysian who has gone to an in-
ternational level come back to play 
for us. Rarely do we have Malay-
sians who have reached that level 
and are enthusiastic to come home 
and perform. One I can name is 
Dennis Lee who has been residing 
in London for many years and an-
other is Datuk Seri Ooi Chien See, 
who is among the audience.

“Yang composed part of the 
‘Dream of the Red Chamber’ and 
she herself performed, so what 
comes out of it is her own.”

On the orchestra, Chuah said 
they have managed to bring out the 
Malay taste from the medley of P. 
Ramlee song.

“These mainland Chinese may 

not have heard of P. Ramlee or seen 
his movies, yet they are able to bring 
out the taste, especially the ‘Bujang 
Lapok’ part. They are able to give a 
good reflection of P. Ramlee’s taste 
despite living so far from us.

“The second piece, ‘Liu San 
Cheh’ (The third Sister Liu), is actu-
ally a classic in Guangxi and very 
well brought out. It represents 
Guangxi which is known for its 
gorgeous natural beauty, scenic 
mountains and caves like in Guilin.

“There are no wrong notes when 
the orchestra played the third song 
(L’ Arelesienne Suite No. 2). When 
we look at the first three songs, they 
represent different cultures – the 
Malaysian culture, the Chinese 
culture and the Western culture. In 
short, this orchestra is versatile.”

State executive councillor for 
Youth and Sports Soon Lip Chee, 
who represented Chief Minister 
Chow Kon Yeow who was on a 
working trip to Tokyo, said through 
the forging of diplomatic relations 
between Malaysia and China since 
1974, the two countries have 
worked together for development 
and prosperity.

Even Penang, he said, has close 
ties with “Sister City” Xiamen since 
1993 and “Friendship City” with 
Zhongshan, Sanya, Chengdu and 
Hainan.

“I would like to thank the Con-
sulate General of China in Penang 
for their effort to make this concert 
a success. Through music and the 
concert, we hope to have a deeper 
understanding of our respective 
culture and music to raise the friend-
ship between Malaysia and China,” 
Soon said in his speech.The Guangxi Symphony Orchestra performing with gusto at Dewan Sri Pinang.

Yang exuding happiness after a 
great performance.

Malaysian pianist shines 
in Chinese orchestra 

Pianist Yang and the Guangxi 
Symphony Orchestra giving 
a virtuoso performance at the 
Dewan Sri Pinang.



N E W S
17
BULETIN MUTIARA SEPTEMBER 1 – 15, 2019 17

THE Penang Green School Award 
Programme has seen a significant 
rise in the number of participating 
schools from both Penang island and 
Seberang Perai, from 54 schools in 
2010 to 241 schools this year.

Both Penang Green Council 
(PGC) and Penang Development 
Corporation (PDC) are co-organis-
ing the Penang Green School Award 
and the Penang Green Kindy Incen-
tive.

PGC general manager Josephine 
Tan Mei Ling said they are honoured 
to welcome PDC, which is celebrat-
ing its 50th anniversary, on board as 
co-organiser and sponsoring prizes 
for these two projects.

The Penang Green School Award 
Programme is an annual environ-
mental audit programme for both 
primary and secondary schools. The 
participating schools are evaluated 
on four criteria, namely resource 
efficiency (energy conservation, 
water conservation and 3R), innova-
tion & creativity, cleanliness & 
greening and community involve-
ment.

Owing to the success of the award 
programme, PGC launched the 
Penang Green Kindy Incentive 
programme early this year.

Tan said the top 10 kindergartens 
with the highest results would re-
ceive an incentive of RM500 which 
would be presented during the Green 
Pinang Award Presentation Ceremo-
ny on Nov 11.

“By incorporating green and 

sustainable practices, schools are 
able to create a healthy and condu-
cive learning environment for eve-
ryone. In the long run, the school 
management will see a reduction in 
operating cost while playing an 
important role as a catalyst to pro-
mote environmental conservation,” 
she said.

PDC general manager Datuk 
Mohd Bazid Abd Kahar said the 
initiative would lead the state to be 
a green state in the near future.

“We hope that our involvement 
in this event will inspire more people 
to strive for a sustainable and live-
able city by providing cleaner, 
greener, safer and healthier living 
environment for all status of society 
in Penang,” Mohd Bazid told a press 

conference at the PDC office in 
Bayan Baru on Aug 7.

“The award programme aims to 
educate schools on environmental 
management and instil love for the 
environment among students while 
the kindy incentive aims to nurture 
young kids to care for the environ-
ment.”

He also stressed that the main 
reason PDC was involved in these 
programmes was in line with the 
Penang2030 vision: “A Family-
focused Green and Smart State 
that Inspires the Nation”.

He said another factor was 
PDC’s strategic plan and vision 
to develop its third township, 
Bandar Cassia, Batu Kawan, into 
a smart eco city.

Story by Christopher Tan
Pix by Alvie Cheng

THANKS to the various en-
ergy saving measures taken by 

PDC Setia Urus, Komtar was 
crowned as the winner of the En-
ergy Management in Building 
(Large) Award at the National En-
ergy Awards (NEA) ceremony.

The event was held at the Ma-
jestic Hotel Kuala Lumpur on Aug 
1.

PDC Setia Urus chief executive 
officer Datuk Ang Choo Hong said 
Komtar was chosen as the winner 
out of 145 entries.

“Using the energy bill of 
RM10,998,680 in 2016 as a base-

line, we recorded a reduction of 
about 7.38% or RM811,936 for the 
energy bill in 2017.

“The energy bill was further 
reduced in 2018, to a total saving 
of RM2,044,185.61 or 18.59% as 
compared with 2016,” Ang told a 
press conference in Komtar on Aug 
7.

The team took home a trophy, 
certificate and RM40,000 for win-
ning the Energy Management in 
Building (Large) Award.

Ang said Komtar had stopped 
the ingress of external air and heat 
into the building by fixing auto-
matic glass doors and walls in 2016 
and 2017.

“Several electrical equipment 

were upgraded to provide efficient 
power supply and to reduce power 
loss.

“The escalators in Komtar were 
also replaced in stages with the 
motion sensor escalators between 
2016 and 2017,” he said.

Ang added that several projects 
to convert power tariffs from B to 
C1 were completed in early 2018.

“The conversion had a great 
positive impact on Komtar’s elec-
tricity bills,” he said.

 Ang also recalled Komtar win-
ning a one Diamond rating for the 
Low Carbon Building category, 
awarded by Sustainable Energy 
Development Authority Malaysia 
(SEDA Malaysia) early this year.

SEDA Malaysia did an assess-

ment on Komtar’s energy bill sav-
ings for the year 2017, with refer-
ence to 2016 as the baseline data.

 Ang said Komtar would also be 
competing in the South East Asia 
Energy Award later this year in 
Bangkok, Thailand.

Komtar assemblyman Teh Lai 
Heng congratulated PDC Setia 
Urus on their success.

Jagdeep , Zairil and Yew visiting the site in Lebuh Bukit Jambul.

Mascot ‘Captain Cassia’ (centre) coming together with Tan (left) and 
Mohd Bazid for a group photo.

More schools involved in green projects

MOTORISTS,  especially 
those from Paya Terubong and 
Air Itam, will have an alternative 
road to travel once a section of 
the Bukit Kukus paired road pro-
ject is open to the public next 
year.

State Public Works, Utilities 
and Flood Mitigation Committee 
chairman Zairil Khir Johari said 
the three segments (2.8km) un-
dertaken by Penang Island City 
Council (MBPP) are scheduled 
for completion in July next year, 
hence, it should be open in Au-
gust.

“The other segments under-
taken by Geo Valley Sdn Bhd 
(800m) and PLB Land Sdn Bhd 
(1.4km) are scheduled to com-
plete in a few years.

“Aspen Group has taken over 

the segment contracted to Geo 
Valley Sdn Bhd,” he told a press 
conference after a site visit in 
Lebuh Bukit Jambul on Aug 7. 

He said MBPP had completed 
1.2km of the total segments un-
dertaken by the council. It is now 
working on the final segment.

A landslide at the construction 
site on Oct 19 last year killed nine 
foreign workers and injured four.

A stop-work order was issued 
following the incident before it 
was lifted in January this year. 

State Local Government, 
Housing and Town Planning 
Committee chairman Jagdeep 
Singh Deo said this was the big-
gest project undertaken by MBPP 
over the years. 

Also present was MBPP may-
or Datuk Yew Tung Seang. 

Teh (second row, second from left), Ang (right) and the team from PDC Setia Urus posing with their 
trophy, certificate and mock cheque after the press conference.

Komtar bags 
energy 
efficiency award 

Bukit Kukus paired road project 
partly open to traffic next August 
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Story by K.H. Ong
Pix by Ahmad Adil 
Muhamad

PENANGITES  usually 
take great pride in the 

beauty of the island and the 
many interesting places it of-
fers local and foreign tourists. 
But sometimes, there are plac-
es that may be unknown to 
even long-time residents or 
have been visited by them.

One such place is CEMACS, 
the acronym for Centre for 
Marine and Coastal Studies, 
that is located on a 3.75ha site 
at Teluk Aling within the Pen-
ang National Park.

Operated and managed by 
Universiti Sains Malaysia, the 
li t t le known CEMACS has 
been attracting local and for-
eign scientists for a number of 
years for research work.

It is the oldest marine station 
in Malaysia, having been es-
tablished in 1978. It was then 
upgraded to a centre of excel-
lence called CEMACS in 1995 
to have its own identity. Previ-
o u s l y ,  s o m e  i d e n t i f i e d 
CEMACS as  Muka  Head , 
which actually has a lighthouse 
some further distance away.

Just recently, 36 of us from 
the State Information Unit of 
the Chief Minister’s Office, 
had the golden opportunity to 
get a guided tour of CEMACS 
as part of our team building 
activity. It was the first visit for 
the majori ty of the group, 
which was led by the unit’s 
director Yap Lee Ying, who is 
also Chief Minister Chow Kon 
Yeow’s press secretary.

 We first gathered at the 
Teluk Bahang je t ty  in  the 
morning. After registering our 
names at the office there as 

required by the state national 
park authorities, we took a 
45-minute hike through a natu-
ral trail to reach CEMACS at 
the northwestern tip of Penang 
island. If you are a fit and 
regular hiker, you can do it in 
20 to 25 minutes.

The fresh air, views of sandy 
beaches and tranquility of the 
forest were a most welcome 
change although most of us 
were quick to perspire. 

Beautifully kept gardens at 
the centre were the first thing 
that impressed us upon arrival. 
Its staff members warmly wel-
comed us and ushered us to a 
boardroom for a briefing by 
CEMACS director Prof Datuk 
Dr Aileen Tan Shau Hwai.

 “We are in a national park 
and a lot of things are pro-
tected. We’re in a pristine 
environment. International 
scientists always like to 

come back here. They want to 
study the virgin forest at the 

back and the marine 
life in the sea in 

front,” said Dr 
Tan.

 “ T h e 
centre has 
become an 
a t t rac t ion 

not only 
t o 

local but also international 
institutions. In CEMACS, we 
focus a lot on sustainability in 
our work on green aquaculture, 
green mariculture, biodiversity 
and the conservation of marine 
ecosystems. This is all linked 
to our three core pillars - econ-
omy, environment and social.

“While there are other uni-
versities in Malaysia that have 
followed in USM’s footsteps 
by setting up marine centres, 
CEMACS champions itself in 
invertebrate and sustainability. 
This is our niche. We have the 
biggest collection of inverte-
brates in Malaysia.

“As a centre of excellence 
for research, we also share 
knowledge in promoting 
education to students and the 

community.”
Dr Tan said CEMACS ac-

Dr Tan has established CEMACS into a 
world-class marine research centre.  State Information officer Zahar Zainul touching a jellyfish that was kept in a tank.

The beautiful and well-kept gar-
dens at CEMACS are bound to 
make any visitor feel good.

CEMACS

Nordiana Zabidi, spe-
cial officer to Chief Min-
ister Chow Kon Yeow, 
using a microscope to 
check out a microplas-
tic residue.
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tivities were also related to k-
ecotourism to help the state and 
country generate revenue.

A lot of tourists, she said, 
not only come to Penang for 
food but also to see ‘something 
d i f f e r en t ’ .  Th i s  i s  whe re 
CEMACS, with its rich poten-
tial, wants to capitalise on it.

CEMACS also collaborates 
with some non-governmental 
o rgan i sa t i ons  t o  p romote 
STEM (Science, Technology, 
Engineering and Mathematics) 
education.

It has conducted educational 
workshops for students, with 
the youngest group comprising 
five-year-olds.

This year itself, the centre 
has received students from 
Glasgow, Kiel University of 
Germany, Hong Kong Univer-
sity, North Eastern University 
from Boston among others.

At the centre, there are five 
dormitory units that can house 
a maximum of 80 people and 
12 flatlet units that has a max-
imum capacity for 40 people. 
Reservation and booking can 
be made online, two weeks 
before arrival.

 Dr Tan said CEMACS also 
believes in contributing back 
to society, for instance by help-
ing to train fishermen and the 
local community in the oyster 
farming programme to improve 
their standard of living.

Dr Tan said oyster was pre-
viously thought to contain high 

amounts of cholesterol but it is 
actually of low cholesterol and 
is a healthy food.

We were then taken on a tour 
to the Crustacean Research 
Lab, the Marine Invertebrate 
Collection Centre, Microplas-
tic Lab and Hatchery Centre.

All in all, there was so much 
to learn from CEMACS deputy 
director Dr Annette Jaya Ram, 
lecturers Dr Abe Woo Sau Pinn 
and Dr Norlaila Mohd Zanuri, 
research officer N. Nithiyaa 
and their colleagues about mud 
crabs, corals, jelly fish, oyster, 
sea cucumbers, sea grapes and 
other creatures.

Out of the 2,000 over speci-
mens at the invertebrate collec-
tion centre, one item worth 
noting is the seldom seen six-

Dr Woo giving a briefing on 
corals and their importance in 
the ecosystem. Beside him is 
Chinese section editor Tan Kean 
Ming. 

A white turtle shell on display at the invertebrate collection centre.

A picturesque Teluk Aling where 
CEMACS is located.

– a gem of Penang

One of the dormitory 
units that is available 
for rent at CEMACS.

The six-armed starfish, named as 
the ‘Star of Penang’.

armed starfish, named as ‘Star 
of Penang’ (Luidia Penangen-
sis) which was first recorded in 
1891 by French taxonomist M. 
de Loriol.

At the end of the visit, we 
enjoyed a hearty lunch before 
heading back. This time, it was, 
thankfully for those with weak-
er legs, a mere five-minute boat 

ride back to Teluk Bahang jetty.
Visitors will undoubtedly 

leave the place marvelling at 
the many wonders of nature and 
appreciating the important role 
CEMACS is playing.

There was no doubt it was 
more than a very educational 
trip for us, thanks to Dr Tan and 
her team.
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Story by Danny Ooi
Pix by Adleena Rahayu 
Ahmad Radzi 

Two lucky runners at the 
Penang Bridge Internati-

onal Marathon (PBIM) 2019 
will drive away with a brand 
new Honda Jazz and a Perodua 
Axia worth a total of RM94,000 
on Nov 24.

P B I M  p r o j e c t  m a n a g e r 
Grace Teoh said only partici-
pants who completed their race 
within respective qualifying 
time of seven hours (Full Ma-
rathon), three hours and thirty 
minutes (Half Marathon) and 
one hour and thirty minutes 
(10km) would be eligible for 
the lucky draw.

Te o h  s a i d  i n  l i n e  w i t h 
PBIM’s effort to rebrand and to 
draw in more international run-
ners, the committee has increa-
sed the cash prizes for the full 
marathon category this year. 

The Men Open winner and 
Women Open  winner  wi l l 
receive RM25,000 each.

“ C a s h  p r i z e s  t o t a l l i n g 
RM269,200  wi l l  be  g iven 
away to the top 10 winners of 
each category,” said Teoh.

Teoh said the event was part 
of the initiative to encourage 
healthy sportsmanship among 
the public as well as to enhan-
ce the quality of life.

On a related matter, PBIM 
chairman Yeoh Soon Hin said 
finisher medals, in the unique 
shape of the Penang island and 
mainland, would be given out 
to qualifiers.

He said the medal’s shape 
was inspired by the state’s 
physical shape and its aspira-
tion for balanced develop-
ment.

“I draw inspiration from the 
state vision to promote Penang 
as a state that consists of both 
the island and mainland, which 
have to be developed as a who-
le,” Yeoh,  who is  also the 
state Tourism Development, 
Arts,  Culture and Heritage 
Committee chairman, told a 
press conference in Komtar 
recently.

“The two stripes across the 
Penang Bridge icon on the 
medal reflects the colours of 
the state flag which intere-
stingly glow in the dark.

“The lanyards are of three 
di fferent  colours  –  purple 
(10km run), light blue (half 
marathon) and pink (full ma-
rathon).”

Yeoh also said this year 
would be the last year for the 
10km run. Last year, the full 
marathon and half marathon 
were held before bad weather 
forced the organisers to cancel 
the 10km.

Teoh (centre) showing a poster of the two cars to be won in the lucky draw at the Penang Bridge 
International Marathon. With her are PBIM committee members Ketty Ooi (left) and Tan Jit Seang.

The unique-shaped medals that would be given out to the qualifiers 
of the Penang Bridge International Marathon.

Two cars 
await PBIM 
participants
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Disiar oleh Kerajaan Negeri Pulau Pinang

目前鱼菜共生系统已陆续“进驻” 州内学校，让学生学习课本以外的知识。  

槟州首席部长曹观友说，槟州政府
有意开放更多机会，以培养更多

女性成为领袖。
“我们认真地印证这种观念，如果女

性被赋予机会，她们将可以成为伟大的
领袖，并能够打破社会对她们所施加的
刻板印象。”

曹观友是出席大郁金香峰会（Big 
Tulip Summit）致词时这么说。

他说，槟城是首个推动妇女及家庭发
展委员会（JPWK）的州属，即州政府在
40个选区内各别委任女性领袖以推动与
女性和家庭有关的发展计划。

“目前我们一共委任了600名女性领
袖为州内各个社群提供服务。”

他自豪地表示，槟州不但活跃与积极
推动女权课题，更在州政府的政策中赋
予女性权力，或将其称之为“性别包容
性”。

他指在去年推动的槟城2030愿景中，

州政府誓言要创造一个包容的、以人为
本的州属。

“要让这一个梦想成真，性别包容
就是刺激经济发展和整体福祉的主要因
素。”

为达到这个目标，他指槟州政府誓
言将把我们的社会从男女角色的正统观
点，转变成赋予女性发挥潜力的机会。

“为支持槟城2030愿景，我很荣幸的
成为了马来西亚第一个采用性别包容性
政策的州属，以推广性别平衡管理，尤
其是在领导层方面，达到40:40:20的比
例，即40%女性、40%男性，以及20%开
放给男性或女性。”

章瑛：女性应向花木兰看齐
槟州妇女与家庭、性别包容委员会

主席章瑛从政就是为了捍卫男女平等，
但她知道，要全面达到平等一点都不容
易。

章瑛在演讲环节中提到，自小在甘榜
成长的她一直都意识到男女之间的不平
等。她不解，为何同样会在清晨外出割
胶的男女，在工作结束以后男人就可以
到咖啡店去叹咖啡，女人就必须回家做
家务。

“那个年代的女人是不可以去咖啡店
的，而男人也不用做家务。我觉得很不
公平。”

她说，因为男女有别，她在家庭中也
被赋予不一样的责任，即为女者必须做
家务，而男子则不用。

章瑛以为她选择从政就可以争取到男
女平等，但后来才发现原来这一切都只
是一个“梦”。

“我有一个梦，就是希望无论是男性
或女性，或是所有马来西亚人，都享有
平等的权利。”

她说，庆幸的是槟州政府采纳的“性
别包容政策”让男女享有平等的机会，

达到性别平衡，逐步争取男女平等，否
则她相信再过100年也不会太大的改变。

她认为让女性在职场或国家政策上拥
有平等的决策权，才可以为女权发声，
拥有更多的话语权。

章瑛也庆幸表示，马来西亚至少在教
育中还是达到了两性平等，譬如在大专
教育中，女性的比例就占了65%。

只是，在社会上女性的权益始终不及
男性，就比如就业薪资方面，女性的薪
资平均落后于男性6.2%。

“在全国方面，222个国会议员当中
有33人为女性，相等于14.9%，而内阁
28名成员当中也有5名名女性，相等于
18%。”

章瑛在演词中也呼吁大马女性不要再
幻想成为灰姑娘或者睡美人，因为这个
世界上已不存在拯救公主的王子，因此
女性必须好像花木兰一样选择自己要做
的事、勇于争取并实践它。

2019年槟州工业区羽毛球大师
锦标赛日前在湖内体育中心举
行，这项比赛是由槟州政府主
催，分为男子组和女子组进行。

槟州行政议员孙意志在赛事
开幕礼上指出，槟城工业区羽
毛球大师锦标赛今年进入第二
年，共有25支球队，分别由18支
男队和7支女队参与，总计超过
300名球员。

他也透露，希望在2020年可

以有更多支球队参与其中，也
希望将来槟州工厂体育休闲运
动俱乐部可以安排每一个星期
都有不同的运动项目给员工们 
，如足球，篮球，保龄球，五
人制足球等

“运动已成为我们所有人的
日常生活之一，几乎每个人都
会抽出一些时间来锻炼身体。
无论什么运动都好，我相信它
会为你们每个人带来良好的影

孙意志（左二）在 槟州工业区羽毛球大师锦标赛开幕礼上与各单位代表合照。  

槟工业区羽毛球
大师锦标赛落幕
孙意志：运动带来
健康生活方式

大郁金香峰会出席者与首长曹观友及章瑛合影。  

州政府拟开放更多机会
首长：培养女性成杰出领袖


